
چهار شنبه  13 شهریور 1398  4 محرم 1441  4 سپتامبر 2019   شماره 4876  سال بیست ودوم   2000 تومان

 فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: برخی اقدامات روزنامه صبح ایران
اخیر ارتش به دلایل خاص امنیتی و ملاحظات اطلاعاتی منعکس نشد 
که برای حفظ مصالح نظام، این روند در برخی اقدامات مهم و محرمانه 
ادامه خواهد داشت.  امیر سرلشکر »سید عبدالرحیم موسوی« در 
مراسم قدردانی از رزمندگان ارتش که در ماموریت های اخیر اطلاعاتی 
و عملیاتی حوزه های پدافند هوایی، دریایی، هوایی و زمینی تاثیرگذار 
بودند، با تأکید بر اینکه، شرایط مطلوب و امنیت و آرامش حاکم بر 
مرزهای میهن اسلامی، در سایه مجاهدت های مخلصانه و بی ریای 
رزمندگان بدست آمده است افزود: برخی اقدامات اخیر ارتش به دلایل 

شهردار قم گفت: تا پایان سال ۲۰ خدمت و تا سه سال آینده ۶۰ خدمت شهرداری به صورت 
الکترونیکی به مردم عرضه می شود. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای 
اسلامی شهر قم هوشمندسازی شهر قم را از برنامه های مهم شهرداری عنوان کرد و افزود: 
بر اساس برنامه ریزی انجام شده تا پایان امسال ۲۰ نوع خدمت و تا پایان سال۱۴۰۰، چهل 
نوع خدمت دیگر به صورت غیر حضوری و الکترونیکی به مردم ارائه خواهد شد.شهردار قم 
گفت: در میز خدمت الکترونیکی شهرداری، خدماتی مانند صدور پروانه ساختمان، صدور 
پایان کار، صدور گواهینامه عدم خلاف و امثال آن به مردم ارائه می شود.سقائیان نژاد افزود: 
این خدمات هم اکنون در منطقه۵ شهرداری قم ارائه شده، اما استفاده شهروندان از این 
خدمات قابل توجه نیست.وی، قم کارت را نمونه اولیه از توسعه خدمات الکترونیکی در قم 

نام برد و گفت: انتظار داریم تا پایان شهریور این کارت به شهروندان ارائه شود.

استاندار قم با تاکید بر گسترش گردشگری سلامت، توسعه زیرساخت های درمان و توجه به 
آموزش گفت: باید در زمینه بهداشت و درمان در استان قم به دنبال تحول بود و با برنامه ریزی در 
بهبود وضعیت موجود تلاش کرد. دکتر بهرام سرمست در دیدار دکتر قدیر سرپرست دانشگاه 
علوم پزشکی قم ضمن تبریک به مناسبت انتصاب دکتر قدیر به عنوان سرپرست دانشگاه 
علوم پزشکی قم و آرزوی موفقیت برای وی گفت: دکتر قدیر از افراد با سابقه و شناخته شده 
در استان قم هستند و شناخت کافی و لازم را به مسائل بهداشت و درمان دارند. وی همچنین 
ضمن قدردانی از تلاش های دکتر ایرانی خواه گفت: ایشان نیز سال ها زحمات بسیاری برای 
استان کشیده اند که از تلاش های ایشان نیز قدردانی می کنیم. استاندار قم با تاکید بر گسترش 
گردشگری سلامت، توسعه زیرساخت های درمان و توجه به آموزش گفت: باید در زمینه 

بهداشت و درمان در استان قم به دنبال تحول بود و با برنامه ریزی در بهبود وضعیت

یارانه نقدی پردرآمد ها  از حذف  تعاون، کار و رفاه اجتماعی  وزیر 
از پایان شهریور خبر داد و گفت: آیین نامه شناسایی و حذف یارانه 
اقشار با درآمد بالا با همکاری وزارت ارتباطات، وزارت کشور و سازمان 
در حاشیه  شریعتمداری  محمد  می شود.  اجرایی  بودجه  و  برنامه 
جلسه بررسی نقش و جایگاه تعاونی های زنان در توسعه اقتصادی و 
اجتماعی کشور در جمع خبرنگاران گفت: قرار بود آیین نامه حذف 
یارانه سه دهک از اقشار با درآمد بالا در مدت یک ماه به استانداران 
ابلاغ شود که با وجود اتمام این مهلت، دستگاه های مربوطه اطلاعات 

خود را کامل نکرده اند و آیین نامه به استانداران ابلاغ نشده است.

سرلشکر موسوی:

 اقدامات محرمانه ارتش ادامه دارد

شهردار قم اعلام کرد

ارائه ۲۰خدمت الکترونیکی تا پایان سال 
استاندار دیداربا سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد

ضرورت تحول در عرصه بهداشت و درمان استان قم

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبرداد

حذف یارانه نقدی پردرآمد ها از پایان شهریور 

سایه سنگین تنش آبی هم چنان بر سر ایران

۵۹ شهر در وضعیت قرمز آبی!

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان اعلام کرد

فولاد مبارکه؛بزرگترین تولید کننده محصولات 
فولادی در خاورمیانه

هزینه ۱۷ میلیارد تومانی برای ورود به مجلس؟!

شمارش معکوس برای برداشتن گام سوم ایران

آیا فرانسوی ها برجام را 
نجات می دهند؟

علی رغم بارندگی های اخیر در ایران، هنوز ۲۳۳ شهر 
با تنش آبی مواجهند؛ هرچند به دلیل بارش ها نه تنها 
سدها بلکه ۴۰ تا ۵۰ تالاب بزرگ کشور نیز به میزان قابل 
توجهی آبگیری شدند. منظور از تنش آب شرب، حداکثر 
به  نسبت  مصرف  )اوج(  پیک  در  نیاز  مورد  آب  میزان 

حداکثر ظرفیت تولید یک شهر است. بر اساس بررسی 
صورت گرفته، ۵۹ شهر کشور امسال از نظر سطح تنش 
در وضعیت قرمز )یعنی کمبود بیشتر از ۲۰ درصد( قرار 
دارند و در پیک مصرف روزانه احتمال کمبود آب در آن ها 

وجود دارد.
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باکنار هم بودن از مشکلات راحت تر عبور می کنیم
نباید صدای دشمن را از عده ای در داخل بشنویم 
برخی رسانه ها به تقابل و دوگانگی ها دامن نزنند 

ملت ایران با فشار حداکثری به زانو در نمی آید
مقاومت و دیپلماسی را مکمل هم می دانیم

مذاکره دوجانبه با آمریکا مطرح نیست
نمایندگان مجلس حامیان اصلی دولتند

رئیس جمهور درصحن علنی مجلس:

هیچگاه دروازه دیپلماسی 
را نخواهیم بست 
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ظریف: تنها درباره اجرای برجام مذاکره می کنیم

اروپا آماده ریسک کردن برای حفظ برجام نبوده است

شمارش معکوس برای برداشتن گام سوم کاهش تعهدات هسته ای ایران آغاز شده است. مقامات ایران تاکید می کنند که 
چنانچه اروپا نتواند تا روز پنج شنبه آینده منافع اقتصادی ایران را تامین کند، ایران آخر هفته جاری، سومین مرحله کاهش تعهدات 
را اجرا می کند. در آستانه پایان ضرب الاجل ایران، تحرکات و تماس های دیپلماتیک میان ایران و سایر اعضای توافق هسته ای 
بیشتر شده، ولی هنوز به نتیجه نرسیده است. دیپلمات های بلندپایه جمهوری اسلامی ایران، در لحظات آخر تلاش می کنند 
اعضای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( را به نجات این توافق ترغیب کنند و اقدامات آتی ایران را توضیح دهند. در حالی که 

محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه، در مسکو مشغول گفتگو درباره طیفی از مسائل هسته ای و غیرهسته ای با همتای روسی 

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
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اخبار

چرا باید به نظام آموزش 
مهارتی بها بدهیم؟

نظام آموزش مسئولیتش این است که به افراد یاد دهد 
چگونه در مورد موفقیت و شکست بیاندیشند و از آن مهم تر 

باید مجال و میدانی برای شکست ها باشد تا پیروزی ها. در نظام آموزشی است که افراد یاد 
می گیرند چگونه وقتی شکست می خورند در واقع راهی را برای شکست نخوردن پیدا کرده 
اند. نظام آموزشی ما مجالی از زندگی و عمر ذیقیمت ما را می گیرد. مجالی بزرگ و مهم که 
در آن به ما یاد می دهد که شکست های کوچک را در آن تجربه کنیم تا مانع از شکست های 
بزرگ در بزرگسالی ما باشد. اما کدام آموزش یا کدام نظام آموزشی است که می تواند چنین 
نقشی ایفا کند. آن نظام آموزشی که همه آموخته هایش سلسله محفوظاتی است که به مرور 
زمان فراموش می شوند آیا می تواند به ما یاد دهد چگونه شکست نخوریم. آیا ارزیابی های 
آموزشی ما واقعا تناسبی با فضای واقعی زندگی و کار ما دارند. آیا در زندگی واقعی به صرف 
دانستن می توانیم مدعی شویم که راه شکست نخوردن را آموخته ایم. کسی به صرف اینکه 
دانش چگونه شنا کردن را بلدید حاضر است مسئولیت در استخر شنا کردن شما را بپذیرد؟ 
نظام آموزشی ما گرفتار یک جریان نخبه پروری و نخبه گرایی شده است. نخبه گرایی در 
نظام آموزشی مسابقه برای موفقیت است نه تجربه اندوزی در شکست. نظام آموزشی که 
نخبگانی فکر می کند فقط به موفقیت فکر می کند و لذا از تجربه اندوزی گریزان است. 
در این نظام آموزشی فقط دانش آموزان یا دانشجویانی که نخبه هستند قدر می بینند و 
بر صدر می نشینند. نخبگی نیز به استعدادهای ذاتی تعریف می شود که فرد می تواند با 
تل انبار کردن محفوظات و نه تجربه ی عملی و عینی موفقیت آن را بدست بیاورد. به باور 
من اما نظام آموزشی مسئولیتش بیشتر آموزش شکست است برای شکست نخوردن. بچه 
های ما باید در کودکی و در مکان ها و فضاهای کنترل شده شکست بخورند تا در بزرگسالی 
شکستهای بزرگ نخورند. اشتباهاتی که در دروان آموزش قابل جبران است هرگز به همان 
آسانی در بزرگسالی قابل جبران نیست. مدیری که یاد نگرفته است که چگونه با شکست 
هایش کنار بیاید حتما به دنبال پوشش کاستی ها و مشکلات و تعریف منافع و برنامه های 

کوتاه مدت است.
همیشه آموزش مهارتی را به خاطر تلفیق دانش و تجربه ستوده ام و به باورم دوران تکیه 
یکسره و یک باره بر دانش انتزاعی به پایان رسیده است. در کنفرانسی که دو روز پیش 
در کازان شرکت کرده بودم، نسیم نیکلاس طالب مدعی شد بخش اعظم دستاوردهای 
ملموس بشر برای توسعه و رفاه نه از کلاس های درس و دانشگاهها و محیط های آموزشی 
بلکه از کارگاهها و به روش آزمون و خطا حاصل شده اند. نظام آموزش مهارتی به دلیل 
معطوف بودنش به جامعه و نتیجه محور بودنش تفاوت کلیدی با سایر نظام های آموزشی 
دارد. تلاش و کوششی که صرف توجیه نظام آموزش دانشگاهی برای تولید نتایج ملموس 
برای جامعه و اقتصاد می شود، در نظام آموزش مهارتی صرف انطباق بیشتر با نیازهای بازار 
کار و ... می شود. نظام آموزش مهارتی یک تفاوت کلیدی نیز با سایر نظام های آموزشی 
دارد و آن اینکه عملکرد مطلوب آن جز با فعالیت هماهنگ بین بخشی حاصل نمی شود. 
بنگاههای اقتصادی، نهادهای آموزشی، سیاستگذاران و برنامه ریزان باید حول مدلی از 
همکاری گرد هم بیایند و چرخه مهارت آموزی محصول محور را ایجاد کنند. چنین نظام 
آموزشی از طرف دیگر نخبه گرا نیست. چه زمانی که هدف ایجاد اشتغال و ارتقای بهره 
وری است و چه زمانی که مقصود توانمندسازی اجتماعات در معرض فقر به عنوان هدف 
مهارت آموزی است، میانگین مهارت جامعه و یا گروه هدف است که معیار نیاز و یا بی نیازی 
به مهارت آموزی است. آموزش مهارتی برخلاف سایر نظام های آموزشی نمی تواند نخبه 
محور باشد و تا میانگین عملکرد نظام آموزش مهارتی ارتقاء پیدا نکند محال است با نخبه 
گزینی و نخبه پروری به یک توفیق پایدار دست پیدا کرد. اگر در نظام آموزش عمومی و یا 
دانشگاهی می شود نخبه ای را با انبوهی از محفوظات و توانمندی های محاسباتی و نظری 
راهی مسابقه یا المپادی کرد و امید داشت که موفق هم بود، در نظام آموزش مهارتی تا نظام 
هماهنگی از دانش و تکنولوژی و روش آموزش و سنجش به روز وجود نداشته باشید محال 
است بتوانید موفقیت کسب کنید. نقطه ارجاع و تمرکز آموزش مهارتی وظایف شغلی و نظام 
کار است که دائما به دلیل تحولات تکنولوژیک در حال تغییر است و به روز بودن آن امر دشوار 
و هزینه بری است. در نتیجه در بیشتر کشورهایی که در نظام مهارتی توفیق چشمگیر دارند، 
ارتباط نزدیکی بین بنگاههای آموزشی و بنگاههای موفق اقتصادی وجود دارد. بنابراین 

نظام آموزش مهارتی توفیقاتش اصولا محصول یک فعالیت موفق بین بخشی است.
رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور

یک پیشنهاد به روحانی و دولت
وزیر جوان ارتباطات در واکنش به سانسور سخنانش در 
تلویزیون در اینستاگرام نوشت: »گفتم حالا که صداوسیما 
به هر دلیلی پخش نکرد،  رو  امروز مجلس  صحبت های 
صحبت های امروزم رو براتون بگذارم. امروز آقای پژمان فر 

چند سوال پرسیده بودند که یکیش این بود: »چرا فیلترشکن ها رو نمی بندید؟« این هم 
از پاسخ من، جدا از اینکه اصلا فیلترینگ مطابق قانون در حوزه وظایف من کلا نیست و 
مسئول قانونی آن من نیستم، ولی فرصت شد که همه ی نظراتم درباره ی غلط بودن این 

نوع فیلترینگ را بگویم.«
معلوم نیست چرا رییس جمهور و وزرای دولت همچنان برای پوشش نظرات خود چشم 
امید به تلویزیون دارند. تلویزیون تقریبا از خرداد 92 تکلیف خود را با روحانی مشخص کرده 

است. آنها روحانی و دولتش را دوست ندارند و به خاطر همین دست به سانسور می زنند.
کافی است برنامه های خبری و سیاسی تلویزیون در چند ماه اخیر را مشاهده کنید. فکر 
می کنید که ایام انتخابات ریاست جمهوری 1400 است و نامزدهای انتخاباتی در حال 

تلاش برای رای آوردن با تخریب دولت یازدهم و دوازدهم هستند.
روحانی در مجلس گفت مذاکره و مقاومت ملی، دو بالی است که می تواند تحریم های 
آمریکا را بشکند اما تلویزیون به عنوان رسانه ای که خود را ملی می داند برخلاف این 
استراتژی تلاش می کند مذاکره را بلایی عظیم برای کشور معرفی و تمام مشکلات کشور 

را گردان آن بیندازد. 
آیا بهتر نیست روحانی و اعضای دولت  به جای اینکه چشم به تلویزیون داشته باشد، هر 
روز یا هر هفته در مدت زمان کوتاهی مانند ۵ دقیقه از طریق شبکه های اجتماعی مانند 
توییتر،تلگرام و اینستاگرام با مردم سخن بگوید؟ آنها  بدون اینکه نگران سانسور باشند 

می تواند بدون هیچ مشکلی با مردم سخن بگویند.
مردم باید واقعیت های جامعه را بشناسند. بهترین روش برای این کار، حرف زدن صریح و 

مستقیم با مردم است، بی واسطه و منت صدا و سیما.
این روش توسط افراد دیگر جواب داده است و قطعا در مورد روحانی و اعضای دولت هم 
جواب خواهد داد. نمونه بارز آن محمود احمدی نژاد. او هم در لیست سیاه تلویزیون است 

اما از طریق شبکه های اجتماعی حرف هایش را می زند و دیده هم می شود.
در ایام انتخابات هم تجربه این رفتار را داشته ایم. پیام خاتمی به مردم تنها از طریق 
شبکه های اجتماعی دست به دست شد و صداوسیما هیچ اشاره ای به آن نکرد اما بسیاری 

از مردم آن را دیدند و به آن عمل کردند.
گسترش اینترنت در ایران باعث شده است دیگر اخبار از انحصار صداوسیما خارج شد و 
مردم به راحتی در جریان اخبار دست اول و بدون اعمال نظر مدیران قرار گیرند. باید از این 
فرصت استفاده کرد و به مدیران تلویزیون نشان داد که راه های مختلفی برای رساندن نظرات 

مختلف به مردم وجود دارد.

سایه سنگین تنش آبی هم چنان بر سر ایران

۵۹ شهر در وضعیت قرمز آبی!
علی رغم بارندگی های اخیر در ایران، هنوز 2۳۳ شهر با تنش آبی مواجهند؛ هرچند به 
دلیل بارش ها نه تنها سدها بلکه 40 تا ۵0 تالاب بزرگ کشور نیز به میزان قابل توجهی 

آبگیری شدند.
منظور از تنش آب شرب، حداکثر میزان آب مورد نیاز در پیک )اوج( مصرف نسبت به 
حداکثر ظرفیت تولید یک شهر است. بر اساس بررسی صورت گرفته، ۵9 شهر کشور 
امسال از نظر سطح تنش در وضعیت قرمز )یعنی کمبود بیشتر از 20 درصد( قرار دارند و 

در پیک مصرف روزانه احتمال کمبود آب در آن ها وجود دارد.
تابستان امسال حدود 2۸.۶ میلیون نفر از جمعیت کشور در 2۳۳ شهر تحت تنش آبی 
قرار داشتند که بارندگی های مناسب سال آبی جاری و بهبود ذخایر سدها موجب شد 

این رقم نسبت به سال گذشته ۶.4 میلیون نفر کاهش پیدا کند.
در این سطح از تنش آبی 2۵ شهر دارای کمبود تولید بیش تر از 20 درصد و دارای 
مخزن کافی و ۳4 شهر دارای کمبود تولید بیش تر از 20 درصد و کمبود مخزن 
هستند.تابستان امسال ۳4 شهر از نظر سطح تنش در وضعیت نارنجی )یعنی کمبود 
بین 10 تا 20 درصد( قرار دارند و در پیک مصرف روزانه احتمال کمبود آب در آن ها 

وجود دارد.
 در این سطح نیز 1۷ شهر دارای کمبود تولید بین 10 تا 20 درصد و دارای مخزن کافی 

و 1۷ شهر دارای کمبود تولید بین 10 تا 20 درصد و کمبود مخزن هستند.
140 شهر تابستان امسال از نظر سطح تنش در وضعیت زرد قرار دارند، در پیک مصرف 

ساعتی احتمال کمبود آب در آن ها وجود دارد. 
براساس بررسی صورت گرفته 14 شهر این سطح دارای کمبود تولید کمتر از 10 درصد 
و کمبود مخازن ذخیره، هفت شهر دارای کمبود تولید کمتر از 10 درصد و دارای مخزن 

کافی و 119 شهر فاقد کمبود تولید و دارای کمبود مخزن هستند.
بنا بر اعلام وزارت نیرو، کمبود آب در اوج پیک مصرف تابستان امسال 14 مترمکعب 
در ثانیه خواهد بود که این رقم در سال گذشته حدود 22 مترمکعب در ثانیه بوده است 
و بر اساس پیش بینی صورت گرفته، بیش ترین احتمال تنش در استان های اصفهان، 
بوشهر، خراسان رضوی، سیستان و بلوچستان، فارس، کرمان و هرمزگان رخ خواهد 

داد.

معاون اول قوه قضائیه:

اینکه با بگیر و ببند »فساد« از بین نمی رودرا 
رد نمی کنیم

معاون اول قوه قضائیه گفت: در مقاطعی گفته می شود که شرایط جنگ اقتصادی است 
و با بگیر و ببند سعی نکنید بر سرمایه گذاری تاثیر منفی داشته باشد یا با این اقدام کارها 
درست نشده، فساد از بین نمی رود و مرحله ورود دستگاه قضا باید آخر باشد. ما این موارد 

را رد نمی کنیم و درست است.
حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای امروز در مراسم تکریم و معارفه 
رئیس کل دادگستری خراسان رضوی در سالن همایش دادگستری این استان، اظهار 
کرد: در مقاطعی گفته می شود که شرایط جنگ اقتصادی است و با بگیر و ببند سعی 
نکنید بر سرمایه گذاری تاثیر منفی داشته باشد یا با این اقدام کارها درست نشده، فساد از 
بین نمی رود و مرحله ورود دستگاه قضا باید آخر باشد. ما این موارد را رد نمی کنیم و درست 
هستند. قوه قضاییه از این امر که در آخرین مرحله وارد شود، استقبال می کند تا جایی 
که سایر دستگاه ها خصوصا دستگاه های اجرایی کار خود را به نحو احسن انجام دهند و 

نیازی نباشد قوه قضاییه وارد شود.
 وی ادامه داد: ما از این قضیه استقبال می کنیم اما اگر به درستی عمل نکردند و 
مشکلی در جهت مسایل انقلاب، ارزش های دینی و انقلابی و مسائل اقتصادی، 
فرهنگی و امنیتی پیش آمد، نمی توانیم وارد نشویم که خلاف وظیفه و وجدان ما است. 
اگر نوبت به قوه قضاییه نمی رسید خوب بود و ما استقبال می کنیم.اژه ای با بیان اینکه 
در یکی دو سال اخیر به خصوص در سال 9۷ و با استجازه از مقام معظم رهبری قرار 
شد که از قوانین دست و پاشکسته عبور کنیم، تصریح کرد: محاکمات تا امروز چند 
موضوع بیشتر نبود. یک مورد مساله ارز بوده که در دو موضوع است. در سال 9۵ و 9۶ 
و اوایل سال 9۷، حدود ۳0میلیارد دلار برای کنترل بازار ارز کشور هزینه شد که عمدتا 
در سال 9۶ و حدود 1۸ میلیارد دلار بود. از این مبلغ چقدر برای کار مردم گره گشا 
بوده، در سال 9۶ چقدر به دست مصرف کننده رسیده و چقدر غیر قانونی از کشور 

خارج شده است؟ 
معاون اول قوه قضاییه اضافه کرد: زمانی خود مسئولان از بانک مرکزی و غیر بانک 
مرکزی به نیروی انتظامی و قوه قضاییه متوسل شدند که نظم بازار در خصوص ارز 
ملتهب است، قاچاقچیان ارز را می برند و برخی مسئولان نیز می گفتند که چمدان 
چمدان خارج می کنند. اگر چنانچه درست تدبیر می شد و دست مردم می رسید، نباید 

وارد می شدیم. 
وی خاطرنشان کرد: ما ورود پیدا کردیم و تعداد قابل توجهی از نیروهای آگاهی و 
عملیاتی خود را در تهران و برخی استان ها اختصاص به این کار دادیم. این نیروهای جان 
بر کف انتظامی تلاش کردند تا این عناصر بر هم زننده بازار را پیدا کرده و دستگیر کنند، 
در نهایت به یک نقطه رسیدند و آن نقطه دستگیر و معلوم شد که مستقیم زیر نظر بانک 

مرکزی این کار را انجام می دهد، بعد مشکلات و گله مندی هایی پیش آمد.
 اژه ای گفت: از جمله مسائل دیگر ارز این بود در شرایطی که شیطان بزرگ شاخ و 
شانه می کشد و مشکلات بانکی ایجاد می شود، باید به بهترین وجه از ارز موجود خود 
استفاده کنیم. این بخش کنترل بازار را از قوه قضاییه و نیروی انتظامی درخواست 

کردند تا وارد شود.
 در بخش واردات بخشی از پرونده ها متعلق به افرادی است که ارز دولتی را گرفتند اما یا 
مطلقا جنسی وارد نکردند یا جنسی را وارد کرده و نگه داشتند و با وجود اینکه با ارز دولتی 
وارد کرده بودند اما کالا را نفروخته و یا با قیمت ارز روز و حتی بیشتر به مردمی تحت فشار 

فروختند و فشار بیشتری بر آن ها وارد کردند و بر آن ها نیز نظارتی نشد.
 معاون اول قوه قضاییه بیان کرد: اگر این ارز را به درستی به افرادی که کالای ضروری 
و مورد نیاز مردم و کشور را وارد می کنند، تخصیص داده و به همه ارز نمی دادیم، نظارت 
می کردیم و می خواستیم بدانیم که کالایش کجاست و آیا وارد و توزیع کرده یا نه، در این 

صورت به قوه قضاییه نمی رسید.

سرلشکر موسوی:

 اقدامات محرمانه ارتش ادامه دارد
 فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: برخی اقدامات اخیر ارتش به دلایل 
خاص امنیتی و ملاحظات اطلاعاتی منعکس نشد که برای حفظ مصالح نظام، این روند 

در برخی اقدامات مهم و محرمانه ادامه خواهد داشت. 
امیر سرلشکر »سید عبدالرحیم موسوی« در مراسم قدردانی از رزمندگان ارتش که 
در ماموریت های اخیر اطلاعاتی و عملیاتی حوزه های پدافند هوایی، دریایی، هوایی و 
زمینی تاثیرگذار بودند، با تأکید بر اینکه، شرایط مطلوب و امنیت و آرامش حاکم بر مرزهای 
میهن اسلامی، در سایه مجاهدت های مخلصانه و بی ریای رزمندگان بدست آمده است 
افزود: برخی اقدامات اخیر ارتش به دلایل خاص امنیتی و ملاحظات اطلاعاتی منعکس 
نشد که برای حفظ مصالح نظام، این روند در برخی اقدامات مهم و محرمانه ادامه خواهد 

داشت.
و همچنین  اخیر  ماموریت های  در  ارتش که  رزمندگان  آحاد  از  وی ضمن قدردانی 
تامین امنیت و صیانت از مرزهای زمینی، هوایی و دریایی به دور از تبلیغات و در عین 
حال مقتدرانه تلاش می کنند، تصریح کرد: اگر چه رسانه ها در تبیین و تبلیغ خدمات 
بخش های مختلف موثرند، لیکن در صورتی که بسیاری از اقدامات و خدمات به هر دلیلی 
مطرح نشود، یا امکان و میل به رسانه ای کردن آن ها وجود نداشته باشد، در صورتی که 

برای خدا و صادقانه باشد، خداوند به بهترین نحو جبران خواهد کرد.
امیر سرلشکر موسوی با بیان اینکه کارهای بزرگ در گمنامی و بدون تبلیغات ارزشمندترند 
و راز محبوبیت و مقبولیت برخی اقدامات نیز در همین خدمت صادقانه و خالصانه و به دور 
از تبلیغات است خاطرنشان کرد: همین که مقابل دشمن سینه سپر می کنیم و دشمن درد 

سیلی ما را روی صورت خود احساس  می کند، برای ما کافی است.
وی یادآور شد: ما به به عنوان سربازان ایران سربلند اسلامی، تنها باید به تکلیف و 
وظیفه خودمان در دفاع از این نظام، کشور، استقلال و تمامیت ارضی آن بیاندیشیم و 
برابر رهنمودهای رهبر معظم انقلاب اسلامی و فرماندهی کل قوا )مدظله العالی(، ایمان 

داشته باشیم خداوند ناظر و واقف به امور ماست و این خود بزرگترین پاداش است.
فرمانده کل ارتش خطاب به تعدادی از کارکنان موثر در ماموریت های ابلاغی و موفق 
اخیر افزود: شما در همین وقایع زلزله و سیل شاهد بودید ثمره ی کار برای خدا چه 
دستاوردهایی داشت و چگونه همان نیات پاک، ارتش را در چشم ولی امر مسلمین و مردم 

عزیزتر کرد.

وزیر اطلاعات  اعلام کرد

پرداخت 4 میلیارد به متهمان ترور دانشمندان 
هسته ای پس از برائت 

وزیر اطلاعات در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: متهمان ۵۳ نفر 
بوده اند که پس از بررسی  کارشناسی معاون حفاظت واجا عدم انتساب اتهام ترور به آنها، 4 

میلیارد تومان بابت جبران خسارت پرداخت شده است. 
وزیر اطلاعات روز سه شنبه برای پاسخگویی به سؤال محمود صادقی، نماینده مردم 
تهران در مجلس شورای اسلامی، درباره پرونده ترور دانشمندان هسته ای، و ادعای اخیر 
آقای مازیار ابراهیمی که پیش از این اعترافاتش در صدا و سیما به عنوان عامل این ترورها 
اعلام شده بود، در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی حاضر شد. محمودصادقی 
برنامه  طبق  امروز  اطلاعات  وزیر  نوشت:  خود  توئیتر  حساب  در  خصوص  همین  در 
همراه با بعضی از مدیران و کارشناسان ذی ربط با حضور در کمیسیون امنیت ملی به 
سؤالات اینجانب درباره ترور کارشناسان هسته ای پاسخ داد. پرسش و پاسخ ها بیش از 
40 دقیقه طول کشید. به علت کمبود وقت قرار شد توضیحات تکمیلی ظرف یک ماه 
آینده به اینجانب ارائه شود. این عضو فراکسیون امید در ادامه نوشت: بنابر اظهار علوی، 
کارشناسان واجا درباره دخالت متهمان در ترورها اختلاف  داشته اند که پس از بررسی  
کارشناسی معاون حفاظت واجا عدم انتساب اتهام به آنها محرز شده است. به گفته ی او 
متهمان ۵۳ نفر بوده اند و پس از احراز بی گناهی آنها 4میلیارد تومان بابت جبران خسارت 
به آنها پرداخت شده است. وی با استناد به اظهارات وزیر اطلاعات جمهوری اسلامی 
افزود: طبق گفته وزیر، عامل ترور شهید مسعود علیمحمدی، مجید جمالی فشی بوده و 
ارتکاب ترور توسط او محرز و به همین دلیل او محکوم به اعدام شده و حکم اعدام او اجرا 
شده است. صادقی پاسخ سید محمود علوی به سوالی در خصوص برخورد با ماموران 
خاطی را اینگونه توضیح داد: وزیر واجا درباره این سؤال که آیا اعترافات متهمان ترورهای 
هسته ای در اثر شکنجه بوده و چه برخوردی با مأموران خاطی شده، توضیح روشنی نداد، 
اما تأکید کرد که از زمان تصدی واجا از طریق آموزش و بازرسی و نظارت دقیق تر رویه ها 
اصلاح شده و با برخی از مأموران خاطی برخورد شده است. صادقی افزود: طبق گفته 
وزیر اطلاعات، مبلغ 1۳0 میلیون تومان بابت جبران خسارت به آقای مازیار ابراهیمی 
پرداخت شده است. پاسخ او درباره مسئولیت واجا در جبران کامل خسارات مادی، روحی 
و حیثیتی وارده به نامبرده، ازجمله خسارات ناشی از عدم اجرای قراردادهای مربوط به 

صدا و سیما قانع کننده نبود.

وزیر امور خارجه کشورمان در گفت وگویی مواضع ایران را 
درباره پاره ای مسائل موجود در سطح منطقه و جهان از 

جمله وضعیت کنونی برجام تشریح کرد.
محمدجواد ظریف، وزر امور خارجه ایران در گفت وگو با 
شبکه راشاتودی درباره وضعیت برجام و این که آیا این توافق 
از بین رفته است یا خیر گفت: نه این طور نیست. چراکه من 
باور دارم برجام یک دستاورد مهم در دیپلماسی بود و خیلی 

زود است که درباره از بین رفتن آن صحبت کنیم.
وی همچنین در این باره گفت که متاسفانه کشورهای 
اروپایی نتوانسته اند پولشان را در جایی هزینه کنند که حرف 
آن را می زنند. آن ها حمایتشان از برجام را اعلام کرده اند اما 
آماده ریسک کردن و سرمایه گذاری برای حفظ یک دستاورد 
مهم دیپلماسی نبودند. ما]فقط[ درباره اروپا حرف می زنیم 
چون روابط خوبی با روسیه و  چین ]به عنوان شرکای برجام[ 
داریم، البته آمریکا بر این دو کشور نیز اثر گذاشته است. 
تحریم های آمریکا که نه، بلکه اقداماتی غیرقانونی که من 
به آن جنگ اقتصادی علیه ایران می گویم، بر این دو کشور 
اثر گذاشته است. اما اروپایی ها علیرغم اظهارات کلی در 
حمایت از برجام، آماده سرمایه گذاری برای آن نبوده اند. این 

که آن ها به تعهداتشان عمل کنند، اهمیت دارد.
هیئت های  اخیر  مذاکرات  به  اشاره  با  ادامه  در  ظریف 
دیپلماتیک ایران و فرانسه گفت که هدف از این مذاکرات 
این بوده است که آن ها]فرانسه[ ببینند که چطور می توانند 
به تعهدات خودشان عمل کنند و مذاکره دوباره ای بر سر 
توافق برجام و تجدید نظر در آن مطرح نیست بلکه موضوع 

فقط اجرای آن است.
وزیر امور خارجه ایران در پاسخ به این که آیا توصیه او به 
اروپایی ها در چند وقت اخیر برای نپذیرفتن سلطه آمریکا 
و احترام به قوانین بین المللی، تاثیری داشته است، گفت 
که او کسی را موعظه نکرده و فقط درباه واقعیت ها صحبت 
می کند، اما اروپایی ها باید بدانند که میل آمریکایی ها برای 
نقض قوانین بین المللی، در هرجا و هر زمانی که بخواهند، 

با ]نقض[ برجام متوقف نخواهد شد.

وی سپس درباره این که آیا اروپا تمایل آن را دارد و خواهد 
توانست که در برابر خواست آمریکا درباره برجام بایستد، 
اظهار کرد: فقط می توانم این را بگویم که این همان کاری 
است که باید انجام بدهند. این که چگونه می خواهند این 
کار را انجام بدهند، با آمریکایی ها مقابله کنند یا متقاعدشان 
کنند، تصمیم خودشان است. من فکر می کنم آمریکایی ها 
متقاعد نخواهند شد مگر این که با عزم سراسر جهان برای 
یک  میل  شوند.  مواجه  بین المللی  قوانین  اصول  تایید 
زورگو]برای زورگویی[ در صورت عدم مواجه شدن با واکنش، 
تقویت خواهد شد. بستگی دارد، ما در نوع تعامل اروپایی ها 

با آمریکا مداخله نمی کنیم.
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان به علاوه درباره این 
که آیا انتظار دارد اروپایی ها شرکت های خودشان را وادار به 
تجارت با ایران کنند گفت که نه آن ها نمی توانند این کار را 

انجام دهند اما می توانند به قوانین خودشان عمل کنند.
وی با اشاره به این که با دقت درباره توافق هسته ای مذاکره 
شده است، گفت که آینده ایران به برجام بستگی ندارد و »ما 

آینده مان را چه با برجام و چه بدون آن می سازیم«.
ظریف به تلاش موفقیت آمیز ایران در احیای اقتصاد و 
ارزش پول خود نیز اشاره کرد و گفت: ما باور داریم که برجام 
دستاور مهمی است که نباید از بین برود اما از بین رفتن 
آن، ضربه ای به دیپلماسی خواهد بود، نه ضربه به ایران. ما 
می خواهیم شاهد نجات یافتن این دستاورد باشیم اما اگر 
اروپایی ها نتوانند سهم خودشان]از توافق[ را انجام بدهند، 

همه ما از جمله آمریکا زیان خواهیم کرد.
شدن  اجرایی  درباره  سپس  ایران  خارجه  امور  وزیر 
اینستکس توضیح داد: من هیچ موردی را نمی شناسم و 
برایم مهم نیست چراکه اینستکس یک سازوکار اروپایی و 
تلاش اروپا برای دور زدن تحریم ها است. برای اروپایی ها این 
سازوکار پیش نیازی برای عمل کردن به 11 تعهد آن ها پس 
از زمان خروج آمریکا از برجام است. این تعهدات با علم بر 

این شکل گرفته اند که آمریکا در آن همکاری نخواهد کرد.
و این ها تعهداتی هستند که باید به آن عمل کنند و ما بر سر 

آن مذاکره می کنیم. اگر می خواهند با آمریکا ]در این باره[ 
رایزنی کنند، این به خودشان ارتباط دارد.

ما هیچ وقت در برابر آمریکا زودباور نخواهیم بود 
وی سپس با اشاره به این که ایران چهل سال است که 
بدون رابطه با آمریکا پابرجا است گفت که »ما هیچ وقت در 

برابر آمریکا زودباور نخواهیم بود«.
ظریف در بخشی دیگر از این گفت وگو ضمن اشاره به 
این که منافع اقتصادی یکی از اصول برجام است گفت 
که این توافق بر دو رکن عدم اشاعه تسلیحات هسته ای و 

عادی سازی روابط اقتصادی ایران استوار است.
او در پاسخ به این سوال که آیا ایران به منافع اقتصادی 
توافق هسته ای دست پیدا خواهد کرد، گفت: ممکن است 
به تمام منافع اقتصادی دست پیدا نکنیم اما فکر می کنم 
که جامعه بین المللی باید سر عقل بیاید و ببیند که اگر این 

جریان متوقف نشود، قربانیان بعدی در راه خواهند بود.
وزیر امور خارجه ایران ادامه داد: ایران کمترین وابستگی را 
به خارج داشته و اقتصاد آن توانسته است در برابر فشارهای 
آمریکا دوام بیاورد. کشورهای جهان تحت قطعنامه شواری 
امنیت سازمان ملل متعهد هستند که روابط اقتصادی ایران 

با جهان را عادی سازی کنند.
ظریف افزود: این که آمریکا بر تبدیل اقتصاد و دلارشان 
به نوعی سلاح برای برپا کردن جنگ علیه دیگران اصرار 
می ورزند، به نابودی آن منجر خواهد شد. استفاده افراطی 
از هرگونه قدرتی، سرانجام به از بین رفتن آن منجر خواهد 
شد. حالا ما شاهد آن هستیم که آمریکا از این اقدامات علیه 
چین و روسیه استفاده می کند و این در نهایت به انحطاط 

بازار اقتصاد آمریکا منجر خواهد شد.
وزیر امور خارجه ایران همچنین درباره حفظ امنیت خلیج 
فارس و تلاش آمریکا برای تشکیل ائتلافی با ادعای حفاظت 
از کشتیرانی در تنگه هرمز گفت که افزایش حضور نظامی در 
این مسیرهای آبی باریک، امنیت آن را افزایش نخواهد داد و 

تنها موجب ناامنی آن خواهد شد.
وی در ادامه با توجه به خط ساحلی ایران در خلیج فارس 
و دریای عمان گفت که تامین امنیت این منطقه بدون ایران 
ممکن نیست و آوردن کشورهای دیگر به این منطقه برای 
تهدید ایران یا حمله به آن، تنها موجب تنش و افزایش ناامنی 

خواهد شد.
ظریف راجع به این که آیا این اقدام آمریکا در خلیج فارس 
می تواند از سوی این کشور به عنوان سازوکاری برای به اجرا 
درآمدن تحریم هایش به کار گرفته شود و آیا با توجه به باریک 
بودن این آب راه  بین المللی امکان مسدود ساختن فیزیکی 
آن وجود دارد یا نه، گفت: نه ما به طور فیزیکی مسدود 
نخواهیم شد چرا که اگر کار به اینجا برسد ما بیشترین قدرت 
را در منطقه داریم و کشوری ساحلی هستیم؛ هر میزان 
قدرت خارجی که به این منطقه وارد شود نمی تواند در این 
تغییری ایجاد کند و تنها موجب افزایش ناامنی خواهد شد. 
مانیز آن ها را به مسدود ساختن تهدید نمی کنیم. مشکل این 
است که آزادی کشتی رانی و امنیت انرژی باید برای همگان 
باشد و نمی توان دستچین کرد که چه کسی می تواند یا 

نمی تواند از آن ها بهره مند شود.

ظریف: تنها درباره اجرای برجام مذاکره می کنیم

اروپا آماده ریسک کردن برای حفظ برجام نبوده است

چهره سیاسی اصولگرا با بیان اینکه احمدی نژاد در تلاش است تا به هر قیمتی در صدر 
اخبار بماند، گفت: احمدی نژاد دچار نوعی منیت و خودباوری شده و به دنبال این است 
که از هر طریق ممکن مطرح بماند حال اینکه این مطرح بودن در جامعه به خوبی یا بدی 

باشد چندان برای او اهمیتی ندارد.
حجت الاسلام حسین سبحانی نیا نماینده ادوار مجلس و فعال سیاسی اصولگرا، با 
اشاره به تحرکات گاه و بیگاه محمود احمدی نژاد و تعبیر انتخاباتی بودن این تحرکات در 
محافل سیاسی، گفت: احمدی نژاد حاضر است با بکارگرفتن هر ابزاری خود را در صدر 
خبرها قرار دهد. این اقدام از سوی شخصیتی که برای خود منزلت و جایگاهی در جامعه 
قائل است غیر قابل باور بود اما واقع امر این است که بعضی افراد گاهی گرفتار یکسری 

منیت ها و خودباوری هایی می شوند که سعی می کنند به هر وسیله ای مطرح باشند.
احمدی نژاد دچار مریضی منیت است

وی با تاکید بر اینکه این افراد برای قرار گرفتن در صدر اخبار رسانه ها و ماندن بر سر 
زبان ها دست به رفتارهای عجیب می زنند افزود: بعضی افراد دچار این نوع گرفتاری و 
مریضی هستند که من فکر می کنم آقای احمدی نژاد هم دچار چنین منیت و خودباوری 
شده و به دنبال این است که از هر طریق ممکن مطرح بماند حال اینکه این مطرح بودن 

در جامعه به خوبی یا بدی باشد چندان برای او اهمیتی ندارد.
سبحانی نیا با بیان اینکه اقدامات احمدی نژاد از منظری سیاسی نیز قابل تفسیر 
است، ادامه داد: به نظر می رسد احمدی نژاد با رفتارهای پوپولیستی و مردم فریبانه به 
دنبال آن است تا در انتخابات آینده گروهی را تحت تاثیر قرار دهد، البته مخاطب چنین 
شعارهای افراد بی تفاوت و بی قیدی هستند که مایکل جکسون را الگوی خود می دانند؛ 
احمدی نژاد با نیم نگاهی به این گروه در تلاش است تا آنها را به سمت خود جلب کند تا در 

صورت ارائه لیست یا کاندیدا شدن بتواند بدنه رایی برای خود ایجاد کند.

احمدی نژاد نباید خارج از چارچوب ارزش های انقلابی عمل کند 
وی با یادآوری ارسال نامه احمدی نژاد به ترامپ، گفت: احمدی نژاد با تفکر جذب آرا 
اقدام به رفتارهایی همچون نوشتن نامه به ترامپ یا تبریک تولد مایکل جکسون می کند 
اما این رفتارها در شان فردی که ۸ سال رئیس جمهور کشور انقلابی بوده و برای این 
انقلاب بیش از 200 هزار شهید داده شده و با وجود این همه مشکلات نیست و نباید 

خارج از چارچوب ارزش های انقلابی عمل کند.
وی با یادآوری شعار عدالت خواهی احمدی نژاد تصریح کرد: احمدی نژاد در دور اول 
ریاست جمهوری خود با طرح چنین شعارهایی وارد عرصه و موفق به کسب رای شد اما 
عملکرد او نشان داد که چندان به این شعارها اعتقادی نداشته که اگر داشت از مسیر 

اصلی منحرف نمی شد.
ترامپ و مایکل جکسون برای احمدی نژاد وسیله هستند

سبحانی نیا با تاکید بر اینکه نگاه احمدی نژاد این است که هدف وسیله را توجیه می 
کند، ادامه داد: هدف او مطرح بودن است و مایکل جکسون و ترامپ یا هر چیز دیگری 
برای او وسیله هستند. وی درباره نگرانی ها در زمینه بروز پوپولیسم و موفقیت این نگاه ها 
در انتخابات آینده، گفت: اگرچه نگرانی در این زمینه وجود دارد و اینکه شگردهای 
عوام فریبانه همچنان بر قشری از مردم تاثیرگذار است ولی با توجه به تجربه مردم در 
چندین سال اخیر و عوارض چنین انتخاب هایی و با در نظر گرفتن اینکه تبعات این 
رفتارها را درک کرده اند می شود امیدوار بود که با بررسی و دقت نظر بیشتر به این مسائل 

ورود کنند، در عین حال باید هشیار باشند و آگاهانه برخورد کنند.
نماینده ادوار مجلس تاکید کرد: از طرفی دستگاه های مسئول اعم از شورای نگهبان و 
مجموعه های دیگر هم باید در این قضیه هشیارانه برخورد کنند که جامعه انقلابی ما در 

آینده گرفتار پوپولیسم نشود.

حجت الاسلام حسین سبحانی :

نوشتن نامه به ترامپ در شان رئیس جمهور ۸ ساله نظام نیست 

 یک کارشناس برجام با اشاره به سفر معاون سیاسی وزیر 
امور خارجه به فرانسه برای بررسی جزئیات پیشنهادات این 
کشور برای حفظ برجام گفت: مذاکرات در پاریس هم باید 
پیش برود و می بینیم هم چنان که آقای عراقچی در فرانسه 
سفر  روسیه  به  نیز  ظریف  آقای  می پردازد،  مذاکرات  به 
کرده اند. این روند دیپلماتیک نباید متوقف شود و با قدرت 
و قوت باید ادامه پیدا کند؛ چراکه ما باید به دنیا نشان دهیم 
که ایران اهل گفت وگو و تعامل است در عین حال که حقش 

را نیز دنبال می کند. 
حسن بهشتی پور با اشاره به 14 شهریورماه، موعد ایران 
برای آغاز گام سوم کاهش تعهدات در چهارچوب برجام، در 
ارزیابی شرایط امروز و میزان احتمال توقف این روند گفت: 
ابتدا باید بگویم اینکه ما فکر کنیم که با اقدامات هسته ای 
به تنهایی می توانیم طرف مقابل را به تجدیدنظر وادار کنیم
T یک خطای بزرگ است. آنها از تحریم علیه ما و برای تحت 
فشار قرار دادن ما استفاده می کنند و ما باید این ابزار را 

کنترل کنیم. 
وی با تاکید بر اینکه بعید می دانم صرف افزایش توان 
هسته ای به جایی برسیم، گفت: ما باید در حوزه اقتصاد، 
اصلاح نظام اقتصادی در بانکداری، حوزه مالیاتی، بیمه، 
کشتیرانی و ده ها بخش دیگر کار کنیم و بعد همزمان با آن 
توان هسته ای خود را نیز پیش ببریم که طرف مقابل به این 

درک برسد که عملا سیاست تحریم کارایی لازم را ندارد. 
بهشتی پور افزود: در حال حاضر ارزیابی آنها این است که 
این سیاست توانسته اقتصاد ایران را تحت فشار قرار دهد؛ 
بنابراین وقتی ما توان هسته ای خود را بالا ببریم، بعید است 

که از تشدید این ابزار دست بردارند.  
این تحلیل گر مسائل بین الملل گفت: البته افزایش توان 
هسته ای خوب است و لازم است روند خود را ادامه دهیم اما 
این حوزه یک مکمل مهم تری دارد و آن بحث اقتصاد است. 
توان اقتصادی کشور است که طرف مقابل را به تجدیدنظر 
وا می دارد و این مساله با انجام اصلاحات اقتصادی دست 

یافتنی است. 
باید همه جانبه در  ادامه داد: اصلاحات اقتصادی  وی 
دستور کار قرار گیرد که البته این اقدام تنها کار دولت نیست 

و کل نظام باید این اصلاحات را پیش ببرند. 
بهشتی پور با اشاره به سفر معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
به فرانسه برای بررسی جزئیات پیشنهادات این کشور برای 
حفظ برجام گفت: مذاکرات در پاریس هم باید پیش برود و 
می بینیم هم چنان که آقای عراقچی در فرانسه به مذاکرات 
می پردازد آقای ظریف نیز به روسیه سفر کرده اند. این روند 
دیپلماتیک نباید متوقف شود و با قدرت و قوت باید ادامه 
پیدا کند چرا که ما باید به دنیا نشان دهیم که ایران اهل 
گفت وگو و تعامل است در عین حال که حقش را نیز دنبال 

می کند. 
وی با تاکید بر این نکته که حق ایران نامشروع نیست، 
ادامه داد: ایران حق خود را براساس یک توافق بین المللی 
که تحت قطعنامه 22۳1 شورای امنیت سازمان ملل متحد 
قرار گرفته دنبال می کند؛ بنابراین ما اقدامات دیپلماتیک 

خود را باید همچنان ادامه ده و مایوس هم نشویم. 
این کارشناس ارشد سیاست خارجی در ارزیابی اقدامات 
اروپا  و  فرانسه  گفت:  برجام  حفظ  راستای  در  فرانسه 

می دانند که باید شرایطی را مهیا کنند که ایران بتواند به 
راحتی صادرات نفت خود را به هر میزان که بخواهد ادامه 
داده، پولش را به داخل کشور منتقل کرده و پول حاصل 
کند؛  تامین  را  خود  نیاز  مورد  کالاهای  صادرات   این  از 

درخواست ایران شفاف و مشخص است. 
وی افزود: طرف فرانسوی نیت خیری دارد و در تلاش 
است تا به صلح و ثبات کمک کند و در عین حال منافع این 
کشور نیز از لحاظ اقتصادی در این است که با ایران رابطه 
خوبی داشته باشد؛ اما پاریس توان لازم را برای تحقق این 

امر ندارد. 
این کارشناس مسائل سیاست خارجی ادامه داد: واقعیت 
این است که تا زمانی که آمریکایی ها در سیاست های خود 
تجدیدنظر نکنند، کشورهای اروپایی توان تحقق خواست 

خود در این حوزه و تحقق نیازهای ایران را ندارند. 
بهشتی پور همچنین در پاسخ به این سوال که آیا فرانسه 
در هماهنگی با آمریکا وارد پروسه کاهش تنش شده است 
و آیا با توجه به نشست گروه هفت، سیگنالی وجود دارد که 
آمریکا بخواهد در سیاست های خود تجدیدنظر کند، گفت: 
بازرگان  و  بازیگر  داده که یک  نشان  این مدت  در  ترامپ 
حرفه ای است و هر اقدامی از رئیس جمهور آمریکا ساخته 
است. وی آدمی است که نیاز دارد مطرح شود و حرکاتش 

غیرقابل پیش بینی باشد. 
فرانسوی ها  می دهد  نشان  قرائن  و  شواهد  افزود:  وی 
دهند.  انجام  کاری  آمریکا  رضایت  بدون  نیستند  حاضر 
واقعیت این است که هژمونی مالی آمریکا عملا همکاری با 
ایران را قفل کرده و باید برای این مساله راه حلی پیدا شود. 

حسن بهشتی پور: 

روند دیپلماتیک برای حفظ برجام نباید متوقف شود

سلیمان پاک سرشت*

مصطفی داننده*

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از حذف یارانه نقدی پردرآمد ها از پایان شهریور خبر داد 
و گفت: آیین نامه شناسایی و حذف یارانه اقشار با درآمد بالا با همکاری وزارت ارتباطات، 

وزارت کشور و سازمان برنامه و بودجه اجرایی می شود.
محمد شریعتمداری در حاشیه جلسه بررسی نقش و جایگاه تعاونی های زنان در توسعه 
اقتصادی و اجتماعی کشور در جمع خبرنگاران گفت: قرار بود آیین نامه حذف یارانه سه 
دهک از اقشار با درآمد بالا در مدت یک ماه به استانداران ابلاغ شود که با وجود اتمام 
این مهلت، دستگاه های مربوطه اطلاعات خود را کامل نکرده اند و آیین نامه به استانداران 

ابلاغ نشده است.
وی گفت: این آیین نامه با تکمیل اطلاعات تا یک هفته آینده به استانداران ابلاغ 
خواهد شد و با کمک آن ها اقشار با دهک بالای درآمدی در استان ها شناسایی می شوند.
شریعتمداری در ادامه با اشاره به اینکه یکی از مشکلات اصلی تعاونی ها، حرفه آموزی 
است، گفت: در این باره ضعیف هستیم و از دولت هم انتظار نداریم برای تعاونی ها 

فروشگاه تأسیس و بازاریابی کند، اما می تواند تعاونی ها را توانمند کند.
افزود: زنان کارآفرین به موضوع تعاونی جامع تر توجه می کنند و تعاون را فقط  وی 
به عنوان یک بنگاه اقتصادی نمی شناسند، بلکه فرهنگ اجتماعی برای جمع کردن 

سرمایه های خرد می دانند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: مشکل تعاونی های امروز در کشور بازار، تأمین 

مالی، تأمین وثیقه و تبعیض های موجود و فقر حرفه آموزی است.
وی با بیان اینکه دولت به تعاونی ها حدود 19 هزار میلیارد تومان بدهکار است، افزود: 

دولت می تواند بخشی از این بودجه را صرف توانمندسازی تعاونی ها کند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بانک ها یک هزار و ۵00 میلیارد تومان ضمانت 
نامه صادر کرده اند که در اقتصاد ما ناچیز است و بانک توسعه تعاون نیز باید برای زنان 
کارآفرین تسهیلات ویژه ای را در نظر گیرد و ما می خواهیم در این حوزه تبعیض جنسیتی 

مثبت برای زنان در نظر بگیریم.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبرداد

حذف یارانه نقدی پردرآمد ها از پایان شهریور 
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رژیم دادن و جراحی برای لاغری کودکان، 
یک کودک آزاری مدرن!

با به دنیا آمدن هر نوزادی، اولین سوالی که بعد از اسمش چیست و .. پرسیده می شود این 
است که نوزادتان چند کیلو به دنیا آمده؟ و قطعا هر چه وزن نوزاد بالاتر باشد، اطرافیان کودک 
احساس غرور بیشتری می کنند از اینکه مادر در دوران بارداری اش تغذیه خوبی داشته و به 

کودک اش خوب رسیده است.
این روند در رشد کودک هم تکرار می شود و هرگاه کودکی را ببینیم که جثه ریزی دارد، 
سریع دخالت می کنیم و به مادر و پدر یا نزدیکانش می گوییم شیر مادرش خوب نیست؟ غذا 
نمی خورد؟ و توقع داریم همه کودکان گرد و چاق باشند تا نشان دهد که خانواده خوبی دارد. 
البته این دخالت تنها در مورد کودکان ریز جثه نیست و اگر کودکی را ببینیم که کمی درشت تر 
و چاق تر از هم سالانش است، سریع پزشک می شویم و می گوییم خوب نیست این بچه انقد 
چاقه ها، تو بزرگ سالی اذیت می شه، بهش رژیم بدین و .. در بدترین حالت هم یک رژیم غذایی 
را از بین صدها رژیمی که بارها نیمه کاره رهایش کرده ایم، برای آن کودک تجویز می کنیم و به 

خیالمان لطف بزرگی در حق اش کرده ایم.
لاغری موضعی کودکان در یک مرکز زیبایی؛ »قول می دم لاغر بشم«

اما واقعیت این است که اکثر رژیم های غذایی که برای کودکان تجویز می شود مربوط به 
بزرگ سالان است و تجویز آن برای کودکان، نوعی کودک آزاری به حساب می آید؛ به عنوان 
مثال غذایی را از کودک منع می کنید و خودتان جلوی کودک همان غذا را می خورید. این 
روند نه تنها به کاهش وزن کودک کمکی نمی کند که باعث اختلالات روانی در او هم می شود 
و آسیب های دیگری را در پی خواهد داشت. در واقع تمرکز بر کاهش وزن کودک نباید به 
شخصیت و روان او آسیب بزند، چرا که این مشکل به مراتب خطرناک تر از چاقی است و نه 
تنها ممکن است به کاهش وزن کودک تان کمکی نکند بلکه حتی موجب به وجودآوردن 
اختلالات شخصیتی در آنها شود. یکی از این موارد مربوط به یک مرکز زیبایی برای لاغری با 
دستگاه های لیزر است که بخش زیادی از مراجعان آن را کودکان تشکیل می دهند. این مرکز 
در شبکه  اجتماعی اینستاگرام نیز فعالیت دارد و برای تبلیغ و بازدهی کارش، از عکس و فیلم 

کودکان سوء استفاده می کند.
به این صورت که در گفت وگویی با آنها می گوید چاقی شما بسیار زننده است و تنها با 
لاغر شدن می توانید زیبا شوید. کودکانی که با حرف های مسئول این مرکز زیبایی، انگار که 
مرتکب جرمی شده باشند و مجبور شده اند، چندین بار قول بدهند تا لاغر شوند. مصداق 
بازر نقض حقوق کودکان و نشان دادن چهره آنها و وادار کردنشان به زدن حرف هایی که در 
دنیای کودکانه آنها جایی ندارد. در واقع این مرکز زیبایی برای کودکان استاندارد زیبایی مطابق 
منافعش را که همان لاغری است، تعریف می کند و عذاب وجدانی را به آنها تحمیل می کند که 
تا وقتی چاق هستید، کودک خوب و زیبایی نیستید! پرسودترین کسب و کاری که حالا پای 
سوء استفاده از کودکان هم به آن باز شده است. تا جایی که  سال گذشته، سال پرسودی برای 
شرکت هایی که در این زمینه فعالیت می کنند بود، زیرا که آنها بیشترین سود تاریخ کسب و کار 

کاهش وزن را که به ارزش هفتاد و دو بیلیون دلار بود را به دست آوردند.
دادن رژیم به کودکان آنها را بی مسئولیت می کند

برنامه های رژیمی کاهش وزن برای افراد بزرگ سالی است که اضافه وزن دارند، نه کودکان 
و نوجوانانی که در حال رشد هستند. برنامه های رژیمی باعث کم رنگ شدن حس مسئولیت 
کودکان در بزرگ سالی است و فعالیت هایی مانند نگهداری پول، رانندگی و پیشبردهای زندگی  
شخصی و اجتماعی آنها را با مشکل جدی روبه رو می کند. یکی از این برنامه ها، اپلیکیشن 
»کوربو« است که استفاده از اقدامات مقدماتی کاهش وزن در این برنامه رایگان است و رویکرد 
آن به مراکز مواد غذایی مورد تحقیق از دانشگاه استنفورد و یک مفهوم دیرینه که اغلب به آن 
سیستم چراغ راهنمایی گفته می شود، است. این سیستم، غذاها را در سه دسته گسترده 
دسته بندی می کند: غذاهای سبز مانند سبزیجات تازه و پروتئین بدون چربی که باید به طور 
دائم در رژیم غذایی فرد قرار گیرند. دسته  دوم، غذاهای زرد است که کم چرب هستند و باید 
در حد اعتدال خورده شوند. دسته سوم به دسته ی قرمز معروف هستند؛ مانند سیب زمینی 
سرخ کرده، محصولات لبنی پرچرب و بیشتر شیرینی ها که باید محدود و برنامه زیری شده 

میل شوند.
برنامه کوربو صدها غذای معمولی را با توجه به رنگ چراغ راهنمایی طبقه بندی می کند 
تا بچه ها بتوانند آنچه را که می خورند جستجو و به وعده های روزانه خود اضافه کنند. گری 
فاستر، رئیس ارشد علوم ناظران وزن می گوید: »این منطقی است«. غذاهای قرمز غذاهایی 
نیستند که باید در رژیم های غذایی بچه ها مورد تکرار و افراط قرار گیرند، اما نباید هم از آنها 
محروم شوند و باید سیستمی ساده و مبتنی بر علم باشد تا همه افراد خانواده بتوانند درک 
کنند. والدینی که اضافه وزن دارند باید در برنامه  غذایی کودکان موارد غیرضروروی و ناسالم 
 ،B را حذف کنند. می توانیم از غذاهای سالم که حاوی پروتئین، انواع ویتامین های گروه
کلسیم، روی، منیزیم و همچنین پتاسیم که برای جذب کلسیم ضروری است را جایگزین 
کنیم و به خصوص برای کودکان دختر غذاهایی که دارای آهن هستند را حتما لحاظ کرد. 
البته از چربی ها و کربوهیدرات ها )قندها( نیز نمی توان غافل شد؛ همانطور که متخصصان 

تغذیه نیز تایید می کنند برای رشد کودکان این موارد نیز نیاز هستند.
غذایی که خودتان می خورید را از کودک منع نکنید

در واقع نباید غذاهایی که می دانیم در دسته ی قرمز قرار دارند را برای اعضای خانواده حاضر 
کرده ولی کودک را از خوردن آن منع کنیم، در این صورت طمع خوردن به وجود آمده و اگر 
بتواند به آن غذا دسترسی پیدا کند حتی بیشتر از حد سیر شدن می خورد. در هنگام تمرکز 
بر کاهش وزن فرزندتان نباید به شخصیت و روان او آسیب بزنید چرا که این مشکل به مراتب 
خطرناک تر از چاقی است و نه تنها ممکن است به کاهش وزن کودکتان کمکی نکنید بلکه 
حتی موجب به وجودآوردن اختلالات شخصیتی در آنها شوید. در رژیم کودکان باید به رابطه 
قدرت جذب بدن و ورزش توجه ویژه ای داشته باشید زیرا با ورزش نکردن امکان جذب مواد 
ضروری بدن نیز فراهم نمی شود. از جملات منفی مانند بچه چاق یا خپل، لباس برایت پیدا 
نمی شود و یا شکمت بیرون افتاده به هیچ عنوان استفاده نکنید زیرا به اعتماد به  نفس کودک 
آسیب رسانده و موجب به وجود آمدن حس نارضایتی کودک از خویش می شوید این مشکل 
به سادگی برطرف نمی شود و در سنین بزرگسالی عواقب جبران ناپذیری به همراه دارد حتی 

اگر فرزند شما فرم بدنی ایده آلی داشته باشد.

لباس های فضانوردی منحصر به فرد برای 
زندگی در مریخ آزمایش شد

لباس فضانوردی در کنار آزادی عمل برای حرکت فضانوردان باید آنها را در برابر دگرگونی های 
دمای محیط، چون گرما و سرمای شدید محافظت کند.

به گزارش خبرنگار حوزه فن آوری  گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، محققان 
برای آزمایش لباس فضانوردی که قرار است در آینده فضانوردان در سفربه سیاره مریخ از آن 

استفاده کنند به انجام آزمایشی منحصربه فرد پرداخته اند.
در این آزمایش محققان با پوشیدن لباس های فضانوردی به مناطق دارای یخچال های 

طبیعی در ایسلند رفته و به یخچال های طبیعی صعود کرده اند.
نتیجه های به دست آمده از انجام این آزمایش و صعود بر فراز کوه های آتشفشانی با دمای بالا 

به گفته دانشمندان رضایت بخش بوده است.
گفته  به  و  دارد  نام   Mars MS1 فضانوردان برای  شده  طراحی  تازه  فضانوردی  لباس   
دانشمندان در آینده نمونه های کامل شده ای از آن به وسیله فضانوردان راهی سیاره مریخ  

خواهد شد تا استفاده شود.
هدف کارشناسان ناسا از انجام این آزمایش بررسی و ارزیابی عملکرد لباس های فضانوردی 

در محیط و وضعیت های گرم و سرد درفضا و دیگر سیاره های منظومه شمسی است.
لباس فضانوردی جدید ناسا به وسیله طراحان دانشکده طراحی رود آیلند RISD طراحی 
شده است و در آینده پس از تکمیل نهایی می تواند به وسیله فضانوردان راهی سفر به سیاره 

مریخ شود.
از جمله ویژگی های این لباس فضانوردی جدید به نسبت لباس های فضانوردی نسل های 
پیش می توان آزادی عمل فضانورد برای حرکت و استفاده از ابزار های مختلف را نام برد؛ تیم 
دانشمندان از 2۶ ژوئن تا ۵ آگوست سال جاری استحکام، ایمنی و کارایی لباس فضانوردی را 

در یخچال های کشور ایسلند مورد آزمایش قراردادند.
به دلیل وزن کم و سبک بودن لباس فضانوردی Mars MS1 محققان با استفاده از آن 

توانستند به صعود از یخچال طبیعی مانند یک کوهنورد اقدام کنند.
تنها بخشی از این لباس فضانوردی دوتکه که قابلیت استفاده در مریخ را ندارد و باید نمونه 

جدیدی از آن طراحی شود، کفش های مخصوص کوهنوردی و صعود است.
از جمله ویژگی های این لباس فضانوردی، قابلیت استفاده از آن به وسیله طیف گسترده ای 
از فضانوردان با قد و وزن مختلف است. نبود سایز متناسب برای فضانوردان سبب شد تا اولین 
راهپیمایی تمام زنانه فضانوردان خارج از ایستگاه فضایی بین المللی در تابستان سال جاری 

میلادی  در آخرین لحظه ها لغو شود.
به گفته کارشناسان با توجه به ماموریت های پیش رو برای سفربه سیاره مریخ و کره ماه و 
ساخت زیستگاه انسانی و نصب تجهیزات درسطح مریخ یا کره ماه، فضانوردان نیاز به استفاده 
از لباس های فضانوردی آزادتری دارند که به آنها اجازه حرکت بیشتر و کار با ابزار های علمی را 
دهد. فضانوردان روس هم به تازگی نوعی لباس فضانوردی جدید برای ماموریت به ایستگاه 

فضایی بین المللی مورد استفاده قرار می دهند که Sokol-M نام دارد.
این لباس فضانوردی به ویژه در انجام ماموریت های آینده فضانوردان روس و فضانوردانی که 

با کپسول فضایی سایوز به فضا خواهند رفت مورد استفاده قرار می گیرد.
به گفته مقام های روس کاسموس، در سال های نه چندان دور کپسول فضایی سایوز روسی 
بازنشسته می شود و نسل جدید کپسول های فضایی روسی به نام فدراسیون جایگزین آن برای 
انتقال فضانوردان از زمین به ایستگاه فضایی بین المللی و دیگر ماموریت های فضایی خواهد 
شد. کپسول فضایی سایوز از دهه 19۶0 میلادی تاکنون فضانوردان روس و دیگر آژانس های 

فضایی را به ایستگاه فضایی بین المللی منتقل می کند.

گاهی واقعاً می دانید علت معده دردتان چیست، مثلًا وقتی که به بوی تخم مرغ 
اما  می خورید.  را  آن  گرسنه اید  چون  حال  هر  به  اما  می شوید  مشکوک  سالادتان 
زمان هایی نیز وجود دارد که نمی دانید چرا دچار معده درد شده اید. در این موقعیت ها 

باید به دنبال علت معده درد شدیدتان که رفع شدنی هم نیست بگردید.
برای اکثر افراد، درد معده یک قسمت طبیعی از زندگی شان است. اما گذشته از 
ناراحتی های حاد موقتی که همه ما آن را تجربه کرده ایم، انواع مختلفی از درد شکم 
نیز وجود دارد که می تواند نشانه ای از یک مشکل جدی برای سلامتی باشد و نباید از 

آن ها چشم پوشی کرد.
شدت درد و محل آن در ناحیه ی شکم و علائم دیگری که با این درد همراه اند می توانند 
سرنخی از علت اصلی درد به ما نشان بدهند و اینکه آیا لازم است فوراً به پزشک مراجعه 

کنید یا نه.
معده دردی که از بین نمی رود

هرگونه ناراحتی مزمن معده - یعنی درد مداوم یا مکرری که سه ماه یا بیشتر طول 
بکشد - نیاز به مراجعه به پزشک دارد. این نوع ناراحتی شامل علائمی مانند اسهال 
مداوم، یبوست، درد بعد از خوردن غذا، احساس سیری تنها بعد از یکی دو لقمه، نفخ 
و گاز است. این شرایط ممکن است ناشی از سندرم روده تحریک پذیر یا عدم تحمل 
لاکتوز یا مشکلی شدیدتر مانند گاستروپارزی، شرایطی که معده به درستی تخلیه 

نمی شود، باشد.
مراجعه به متخصص دستگاه گوارش برای رد کردن هر مشکل جدی تری مانند 
بیماری التهابی روده یا سلیاک و همچنین تشخیص دقیق و مناسب بسیار مهم است. 
زمانی که تشخیص داده شد مشکل چیست باید به متخصص تغذیه مراجعه کنید تا 

توصیه های رژیمی سالم را دریافت کنید.
محل درد در بالای شکم و وسط قفسه سینه است

اگر احساس درد شدید و تیز یا فشار مانند در قسمت بالای شکم دقیقاً زیر قفسه سینه 
دارید ممکن است علامتی از یک مشکل قلبی باشد. مخصوصاً اگر این علامت همراه با 
تنگی نفس باشد باید هر چه زودتر به پزشک مراجعه کنید. خیلی از افراد این علامت را 

نشانه ی سوزش معده یا بدهضمی می دانند. هر چند ممکن است علت دردتان همین 
باشد؛ اما هر کسی که سایر ریسک فاکتورها را دارد باید هر چه زودتر به پزشک مراجعه 

نماید، مثلًا ریسک فاکتورهایی مانند دیابت، کلسترول بالا و فشارخون بالا.
اگر احساس درد شدید و تیز یا فشار مانند در قسمت بالای شکم دقیقاً زیر قفسه سینه 
دارید ممکن است علامتی از یک مشکل قلبی باشد. مخصوصاً اگر این علامت همراه با 

تنگی نفس باشد باید هر چه زودتر به پزشک مراجعه کنید
بعد از خوردن غذای چرب دچار معده درد شدیدی می شوید

اگر خیلی زود بعد از خوردن یک وعده غذای چرب دچار معده درد بدی می شوید 
که تسکین نمی یابد می تواند علامت حمله کیسه صفرا باشد. کیسه صفرا یک کیسه ی 
کوچک و گلابی شکل است که زیر کبد قرار داشته و عملکرد اصلی آن، ذخیره ی صفرا و 
انتقال آن به روده ی کوچک است، یعنی جایی که چربی گوارش می شود. وقتی کیسه 
صفرا ملتهب می شود )علت التهاب کیسه صفرا معمولًا این است که مجرای صفرا به 
سمت روده کوچک توسط سنگ مسدود می شود( صفرا تجمع پیدا کرده و منجر به 

بیماری کیسه صفرا می شود.
وقتی آروغ می زنید در قسمت بالای شکم درد مبهمی حس می کنید

درد مبهم در بالا و میان شکم که همراه با حالت تهوع و آروغ زدن است اغلب نشانه ی 
یک حمله قلبی است. استفراغی که با درد پشت و درد آرواره همراه باشد و احساس 
تنگی نفس ایجاد کند می تواند نشان دهنده ی اتفاق خطرناکی باشد که نیاز به اقدام 

اورژانسی دارد.
در قسمت پایین شکمتان درد تند و تیزی احساس می کنید

درد تیز و شدیدی که به پایین شکم و مایل به سمت پشت حمله می کند و همراه با 
حالت تهوع و تب و لرز است می تواند نشانه ی سنگ کلیه باشد. از سی تی اسکن برای 
تشخیص سنگ و از داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی برای تسکین درد استفاده 

می شود.
درد شدیدی که در سمت راست و پایین شکمتان احساس می کنید

یک درد ناگهانی در قسمت راست و پایین شکم، مخصوصاً اگر همراه با تب باشد، 

علامت آپاندیس است. این درد اغلب در اطراف ناف شروع شده و کم کم به سمت پایین 
شکم می رود و تدریجاً شدت گرفته و می تواند تب و لرز و استفراغ و اسهال و یا یبوست 
ایجاد کند. اگر این علائم را داشتید و دردتان ادامه دار شد باید هر چه زودتر به پزشک 
مراجعه کنید. آپاندیس نیاز به عمل جراحی دارد و اگر اقدام فوری صورت نگیرد می تواند 

کُشنده باشد.
اسپاسم هایی همراه با اسهال و یبوست دارید

اگر نفخ و اسهال یا یبوست همراه با گرفتگی هایی در پایین شکم دارید می تواند 
نشانه ی سندرم روده تحریک پذیر یا IBS باشد. این بیماری مزمن افراد زیادی را درگیر 
می کند و هرچند در سنی می تواند بروز کند اما اغلب در افراد زیر ۵0 سال دیده می شود 
و تقریباً دوسوم بیماران، خانم هستند. سندرم روده تحریک پذیر با کنترل رژیم غذایی و 
استرس و در پیش گرفتن سبک زندگی سالم قابل کنترل است و پزشکتان نیز ممکن 

است داروهایی برایتان تجویز نماید یا شما را به یک مشاور ارجاع بدهد.
درد شدیدی که نمی دانید از کجاست

وقتی درد وسط شکم ناگهان روی می دهد، مخصوصاً در افرادی که سابقه ی زخم 
گوارشی دارند یا آن هایی که مقدار زیادی آسپرین یا داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی 
مصرف می کنند، می تواند نشانه ی سوراخ شدن در ناحیه ی معده باشد. سوراخ شدن 
معده نیاز به عمل جراحی فوری دارد زیرا در صورت تأخیر، حضور هوای آزاد و گاستریت 
می تواند سبب مشکلی جدی به نام پریتونیت شود. پریتونیت زمانی روی می دهد که 
یک عفونت باکتریایی یا قارچی سبب التهاب در پریتونیم می شود. پریتونیوم غشای 
نازکی است اندام های داخل شکم را می پوشاند. نتیجه ی آلودگی در حفره ی شکم، 
شوک سپتیک خواهد بود. شوک سپتیک نیاز به عمل جراحی برای بستن سوراخ دارد 
و اگر به سرعت انجام نشود، اندام های داخل شکم از کار افتاده و بیمار از بین خواهد 

رفت.
شکم درد در قسمت چپ که با حرکت کردن بدتر می شود

دیورتیکول  باشد.  دیورتیکول  نشانه ی  می تواند  شکم  چپ  قسمت  در  درد 
بیرون زدگی های کیسه مانندی در روده بزرگ هستند که می توانند مسدود یا سوراخ 
برای  ملین های مدفوع  و  آنتی بیوتیک ها  دیورتیکول شامل  رایج  شوند. درمان های 
کاهش احتمال آبسه می شوند. شاید هم پزشک آنتی بیوتیک تجویز نکند و ابتدا صرفاً 

مسکن هایی مانند استامینوفن تجویز نماید.
شکم دردی که ناتوان کننده است

اگر دچار شکم دردی هستید که ناتوانتان کرده است ممکن است دچار پورفیریا شده 
باشید. پورفیریا به گروهی از اختلالات گفته می شود که نتیجه ی تجمع مواد شیمیایی 
طبیعی است که پورفیرین در بدن تولید می کند. در نتیجه شما دچار ضعف، بی حسی 
در دست ها و پاها و تغییرات عصبی مانند اضطراب و افسردگی خواهید شد. بیماری 

پورفیریا ممکن است یک دهه تشخیص داده نشده باقی بماند.
معده دردی که با کاهش وزن ناخواسته همراه است

کاهش وزن ناخواسته، همراه با شکم درد، هشدار دهنده است. اگر دچار شکم درد 
شدیدی هستید، ناخواسته وزن کم کرده اید و در مدفوعتان خون دیده اید و در خانواده 
سابقه ی سرطان های گوارشی یا سندرم روده تحریک پذیر دارید باید به پزشک مراجعه 

کنید چون ممکن است پای یک بیماری جدی مانند سرطان در میان باشد.
معده دردی که با حالت تهوع یا استفراغ همراه است

ناراحتی معده ای که با حالت تهوع و استفراغ همراه باشد ممکن است به دلایل 
مختلفی چون انسداد روده، عفونت دستگاه گوارش، سنگ کلیه، پاره شدن کیست 
تخمدان و یا حتی حمله قلبی رخ دهد. بسیاری از تشخیص های دیگر نیز وجود دارد؛ 
بنابراین مهم است اگر درد شکمی را با حالت تهوع و استفراغ تجربه کردید حتماً به 
پزشک مراجعه کنید. البته برخی موارد تهوع به دلیل پرخوری و مسمومیت غذایی است 

و معمولًا طی یکی دو روز برطرف می شود.

چه زمانی دل درد خطرناک است؟

علائمی که نشان می دهد معده دردتان طبیعی نیست

وقتی که احساس اضطراب دارید، تند و سریع راه نروید 
یا سریع صحبت نکنید یا به دنبال یک سرگرمی باشید. 
و  بی حوصلگی  و  کسالت  باعث  اضطراب،  بروز  شاید 
رخوت بوده و این تمرینات برای شما سخت باشد اما به 

این صورت چرخه اضطرابتان شکسته می شود.
در طول روز از اضطراب زیادی رنج می برم لطفاً برای 

غلبه بر اضطرابی که دارم کمکم کنید؟
برای درمان اضطراب باید ابتدا علل به وجود آورنده آن را 
بدانید؛ اما به طور خلاصه می توان راهکارهایی را ارائه داد.

۱. توجه نکردن 
سعی کنید با خاطرات گذشته زندگی نکنید و به آن 
چیزی که می توانید تغییر دهید، فکر کنید و مابقی را در 
مسیرش به حال خود رها کنید. فکر کردن به مسائلی که کنترل آن در دست شما نیست تنها انرژی شما را به هدر می دهد. تکنیک رها 

کردن یکی از بهترین راه های کاهش اضطراب شماست.
۲. شکستن چرخه اضطراب

وقتی که احساس اضطراب دارید، تند و سریع راه نروید یا سریع صحبت نکنید یا به دنبال یک سرگرمی باشید. شاید بروز اضطراب، 
باعث کسالت و بی حوصلگی و رخوت بوده و این تمرینات برای شما سخت باشد اما به این صورت چرخه اضطرابتان شکسته می شود.

۳. صحبت کردن با دیگران
مشکلات خود را با دوستانتان در میان بگذارید یا با کسی که باعث ایجاد ژرف شدگی در شما می شود مشورت بکنید. تخلیه روانی عامل 
بسیار مهمی برای کاهش احساسات منفی و سبک شدن است. در این صورت مطمئن باشید اضطراب کمتری را تجربه خواهید کرد و 

از سلامت روانی بیشتری بهره مند خواهید شد.
۴. به ذهن خود استراحت بدهید

تجسم یک منظره ی زیبا می  تواند ذهن شما را از یک موقعیت استرس زا دور کند. هرگاه فرصت کردید، چشم های خود را ببندید و مکانی 
آرام و زیبا را در ذهن خود مجسم کنید. سعی کنید تمام جزئیات آن مکان را احساس کنید. )نوای دل نشین، منظره ی زیبا، عطر دل انگیز و 

…( هم چنین می  توانید با خواندن یک کتاب و یا گوش کردن به یک موسیقی آرام و دل نشین، اضطراب را از خود برانید.
۵. سرگرمی موردعلاقه ی خود را پیدا کنید

ورزش، کارهای هنری، رسیدگی به گل ها و باغچه و… در زمانی که مضطرب هستید می  تواند شما را آرام کند و انرژی بیش تری به شما 
بدهد. به خاطر داشته باشید که جسم و روح جدایی ناپذیرند.

۶. در لحظه باشید
به طور مثال بهتر است که هنگام صرف شام با خانواده به جای نگرانی برای قرار ملاقات روز آینده با پزشکتان، به غذا، جمع خانواده و 
صحبتتان فکر نمایید. برای انجام هر کاری، زمان مشخصی را اختصاص دهید. زمانی که با تلفن صحبت می کنید، به جای انجام هم زمان 
کارها، بهتر است به راحتی بنشینید و به مکالمه خود تمرکز کنید و نیز زمانی که با کامپیوتر کار می کنید به کار یا پروژه دیگری نپردازید. 

بهتر است که ابتدا کار نخست را به اتمام برسانید سپس به کار دیگری بپردازید.
7. کمک کردن به دیگران

کمک کردن به دیگران باعث می شود تا بسیاری از مشکلات خودتان هم برایتان حل شود و در ضمن باعث ارتباط اجتماعی بیشتر 
نیز می گردد. از آنجایی که افراد شاد بیشتر از دیگران مایل به کمک دیگران کمک هستند، هم یاری با دیگران، شادی و رضایت فرد را 
افزایش می دهد. کمک داوطلبانه باعث افزایش شادی، رضایت از زندگی، عزت نفس، تسلط بیشتر به زندگی، سلامت بدنی و کاهش 

اضطراب می شود.
8. هر روز تمرین ریلکسیشن داشته باشید

تمرین ریلکسیشن باید به طور منظم در یک زمان و در یک مکان که کاملًا ساکت است و کسی مزاحمتان نمی شود انجام شود. 
لباس های تنگی که پوشیده اید را باید آزادتر کنید. مثل کفش یا کت. یک لباس راحت بپوشید. می توانید روی زمین یا تخت بنشینید 
یا روی صندلی که برای سر و دستتان هم محافظ داشته باشد. اگر هم می خواهید دراز بکشید باید پاهایتان را دراز کنید. در هر صورت 
بدنتان باید کاملًا راحت باشد و هیچ حس ناراحتی نداشته باشید. حالا می توانید چشم هایتان را ببندید و آرام نفس بکشید. طوری نفس 

بکشید که تا ۵ بشمرید و به ریه ها بدهید و تا ۵ بشمرید و خارج کنید.
هوا را از بینی وارد کنید از دهان خارج کنید. در حین تنفس فقط فکر آرامش و نفس کشیدنتون باشید و راحت نفس بکشید. اگر 
نمی توانید تا ۵ نفستان را نگه دارید، برای شروع هر چقدر که می توانید را بشمارید. پس از آن سعی کنید بدنتان کاملًا شل و راحت باشد. 
از عضلات پنجه پا شروع کنید؛ و یک به یک همه عضلات بدن خود را شل و رها کنید. شل و رها. تا ریزترین عضلات این کار را انجام 
دهید. مثل وقتی که داخل یک وان آب گرم می شوید. باید احساس سبکی و راحتی کنید. حتی به عضلات جمجمه، فک، زبان و... هم 
بپردازید. در این تمرین می توانید برای موثرتر بودن به یک موسیقی آرامش بخش با صدای ملایم و بی کلام هم گوش دهید. پس از این 
که احساس کردید همه عضلات شما راحت و شل شده اند در همین وضعیت به یک تصویر ذهنی آرامش بخش فکر کنید. یک منظره یا 
ساحل دریا یا ... مهم این است که با تمام حواستان او را درک کنید و به آرامش برسید. حتی می توانید اهداف خود را در این تصویر ذهنی 
مجسم کنید و خود را در وضعیتی تصور کنید که به هدف مورد نظر رسیده اید. سپس تنفس های عمیق را تکرار کنید. ده مرتبه کلمه 
آرامش را به صورت ذهنی و آرام تکرار کنید. این تمرین بیست دقیقه طول می کشد فقط برای خارج شدن از تمرین به یکباره بلند نشوید 
و خیلی آرام با حرکت دادن دست ها و پاها و سپس آرام نشستن از تمرین ریلکسیشن خارج شوید. بعد از تمرین هم می توانید بعضی از 
حرکات کششی آرام را روی عضلات بدنتان مثل پاها و دست ها انجام دهید تا کاملًا حس نشاط داشته باشید. - با مصلحت پزشک از 
مکمل های ویتامینی گروه B استفاده کنید)B۶ و B1(. - هر روز ده دقیقه بدوید. - برنامه ورزشی منظم و مستمر داشته باشید. - در 

حالت اضطرابی باقی نمانید و ذهن را به موضوع دیگر معطوف کنید. - هر روز حداقل نیم ساعت از خانه خارج شوید. 

حتما برای شما هم پیش آمده که پشه ها به یکی از 
اعضای خانواده معمولا علاقه بیشتری نشان می دهند 
و همیشه اواخر فصل بهار و اوایل تابستان جای نیش 
پشه روی بدن این افراد بیشتر است، پشه ها حشرات 
انتخابی هستند و خودشان انتخاب می کنند که چه 

کسی را گاز بگیرند.
انتخاب  افراد  بعضی   چرا  که  دارد  وجود  دلایلی 

شیرین تر و خوشمزه تری برای پشه ها هستند:
در یک تحقیق کنترل شده در مجله پزشکی روی 
افراد، گروهای خونی O تقریباً دو برابر گروهای خونی 
A نیش خوردند. محققان گفتند که این، با ترشحاتی 
که ما تولید می کنیم ارتباط دارد، پشه ها گروه خونی 

یک فرد را شناسایی کرده و اگر دوستش داشتند گاز می گیرند. جاناتان اف دی، استاد آنتومولوژی در دانشگاه فلوریدا گفت:» 
تحقیقات بیشتری باید درمورد اولویت بالقوه پشه ها نسبت به گروه های خاص خون وجود داشته باشد اما او موافق این موضوع 
است که پشه ها برخی از نشانه هایی را که ما به آنها می دهیم، انتخاب می کنند و باعث می شود بیشتر بر روی افراد خاصی 

فرود آید.
دی می گوید:»این نشانه ها به آنها اطلاع می دهد و به سراغ یک منبع خونی و شخص مشخصی بروند.« شاید دی  اکسید کربن 
مهمترین  باشد این نشانه ها باشد. مقدار دی اکسید کربنی که تولید می کنیم. به طور مثال: افرادی که میزان سوخت و ساز بالایی 
دارند )می تواند بر اساس ژنتیک یا سایر عوامل باشد( هرچه بیشتر کربن  دی اکسید تولید کرده به همان اندازه پشه های بیشتری را 
جذب می کنیم. اما چه چیزی ما را از موجودات غیر زنده ای مانند اتومبیل هایی که دی اکسید کربن تولید می کنند، جدا می کند؟ 

پشه ها به دنبال نشانه های اصلی در رابطه با آنچه دی »نشانه های ثانویه« نامیده است هستند.
نشانه های ثانویه

اسیدلاکتیک، ماده ای که باعث می شود عضلات ما در حین ورزش دچار گرفتگی شوند، یکی از این نشانه های ثانویه است. 
دی می گوید: »اسیدلاکتیک از طریق پوست آزاد می شود و به پشه ها سیگنال می دهد که هدف ما هستیم. همچنین خصوصیات 
دیگری نیز وجود دارند که به پشه ها کمک می کند تا نشانه های ثانویه را انتخاب کنند. پشه ها بینایی عالی دارند، اما برای دور ماندن 
از باد، نزدیک به زمین پرواز می کنند. آنها می توانند شما را با افق تشخیص دهند، بنابراین رنگ لباس شما اهمیت دارد. اگر لباس 
تیره دارید، بیشتر پشه جذب می کنید، زیرا برایشان قابل شناسایی هستید، در حالی که افراد با لباس های رنگ روشن، کمتر طعمه 

پشه ها می شوند.«
دی همچنین می گوید:»یک پشه نیز هنگامی که روی شما فرود می آید، )نشانه های لمسی( را می گیرد، گرمای بدن شما یکی از 
این نشانه های مهم است، پشه ها با تفاوت های ژنتیکی یا تفاوت های فیزیولوژیکی بازی می کنند. برخی از افراد که فشار خون بالا 
و گرمای بدنی بالایی دارند بیشتر در معرض نیش پشه ها هستند وقتی پشه ها بر روی پوست می نشینند، به دنبال مکانی هستند 
که خون نزدیک پوست باشد. ملیسا پیلیانگ، متخصص پوست و مو در کلینیک کلیولند همچنین می گوید: »شیوه زندگی یا سایر 
عوامل بهداشتی نیز ممکن است نقش داشته باشند«. اگر درجه حرارت بدن بیشتر باشد، زیاد ورزش کنید، به دور خود بچرخید و 
یا سوء مصرف الکل داشته باشید، برای پشه ها جذاب تر هستید. باردار بودن یا اضافه وزن داشتن نیز باعث افزایش سرعت سوخت 

و ساز می شود.«
چگونه مانع پشه زدگی شویم؟

اینکه شما بیشتر مورد حمله پشه ها قرار می گیرید غیرقابل حل نیست، دکتر دی در این موضوع می گوید: »اگر می خواهید در 
سبد غذایی پشه ها قرار نگیرید بهتر است در زمان های اوج فعالیت های آنها دم دستشان نباشید. مانند طلوع و غروب خورشید که 
پشه ها بیشترین فعالیت ها را دارند. پس بهتر است اگر صبح ها به پیاده روی یا دو می روید آن  را به زمان بعد از ساعت کاری مولکول 
کنید. اما نمی شود همه دورهمی ها و کباب پزی ها را هم در شب برگزار کرد پس تا جایی که می شود لباس های آستین بلند بپوشید 
مخصوصا در زمان هایی که پشه ها بیشتر تمایل به حضور و انتخاب غذای خوشمزه خود دارند. دکتر دی می گوید: »من عاشق 
پوشیدن لباس های راحتی، آستین کوتاه و شلوارک هستم و البته که این لباس ها مورد علاقه پشه های عزیز نیز هستند پس باید برای 

محافظت از خودمان این سختی را به جان خریده، لباس هایی که سطح پوست را می پوشانند بپوشیم.«
»اسپری د.د.ت پنج درصد« نیز می تواند شما را حدود نود دقیقه از شر پشه ها راحت کند و این اسپری برای سلامتی کودکان، زنان 

باردار و شیرده هیچ خطری ندارد.
اگر شما هم شنیده اید که روشن کردن شمع و روغن سیترونلا می تواند به دور کردن پشه ها کمک کند. باید گفت که هیچ تحقیق 
علمی برای اثبات این نظریه وجود ندارد پس اگر نیاز شد از یک فن برای دور کردن پشه ها استفاده کنید زیرا به علت سبک بودن 

نمی توانند در مقابل باد مقاومت کنند.
خارش جای دندان  پشه ها

اگر شما به نیش پشه حساسیت دارید و باید آمپول، قرص یا شربت مصرف کنید بهتر است همراه خود داشته باشید. خارش جای 
نیش پشه نیز یکی از آلرژی های رایج است که بیشتر مواقع ایجاد می شود و بدترین پاسخی که شما می توانید به آن بدهید خاراندن 
است؛ چون ممکن است تا جایی پیش برود که به خونریزی بیافتد. بهترین روش برای آرام کردن التهاب استفاده از کمپرس یخ و 
حتی نوشیدنی یخ است، سرما باعث سر کردن نواحی مورد التهاب می شوند و مغز شما دیگر التهاب را حس نکرده و پاسخ خاراندن 

نمی دهد. حتی می توانید از کرم های ضد خارش دو الی سه بار در روز هم استفاده کنید
و آخرین راه حلی که شما دارید استقاده از آنتی هیستامین است.

همیشه پیشگیری بهتر از درمان است، پس از الگوها استفاده کرده و از نیش پشه جلوگیری کنید تا در زمان های تفریحی به دنبال 
جعبه کمک های اولیه و یخ نباشید.

چرا بعضی ها انتخاب شیرین تری برای پشه ها هستند؟۸ پیشنهاد برای کم کردن اضطراب

متخصص رادیوتراپی و آنکولوژی گفت: انواع روش های درمان 
سرطان سینه با عوارضی همراه بوده که شدت این عوارض در 

برخی افراد بیشتر است.
ثریا سلمانیان متخصص رادیوتراپی و آنکولوژی و عضو هیئت 
علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران با بیان اینکه سرطان سینه، 
شایع ترین سرطان در بین زنان کشور است، اظهار کرد: طبق 
آمار از هر ۶ تا 10 نفر زن در دنیا یک نفر در طول عمر خود 
اگر  سینه  سرطان  شود،  دچار  سرطان  این  به  است  ممکن 
در مراحل اولیه تشخیص داده شود با درمان مناسب بیمار به 
زندگی عادی خود بر می گردد، ولی در مراحل پیشرفته با وجود 
اینکه امکان درمان قطعی وجود دارد، ولی احتمال بازگشت فرد 

به زندگی عادی کمتر است.
انواع روش های درمان سرطان سینه

شیمی  پرتودرمانی،  یا  رادیوتراپی  جراحی،  کرد:  بیان  او 
درمانی، هورمون درمانی، درمان های هدفمند و ایمونوتراپی 
یا ایمنی درمانی از جمله درمان های سرطان سینه هستند که 
درمان های هدفمند و ایمونو تراپی به تازگی به انواع روش های 

درمان سرطان سینه اضافه شده اند.
این متخصص رادیوتراپی و آنکولوژی با اشاره به چهار مرحله 
کلی سرطان سینه افزود: بسته به اینکه سرطان سینه در چه 
مرحله ای باشد روش درمان و نتیجه درمان متفاوت است به طور 
کلی این عارضه هرچه زودتر تشخیص داده شود با درمان های 

سبک تر فرد بهبود پیدا می کند و نتیجه درمان هم مؤثرتر است، 
همه روش های درمانی سرطان سینه با عوارضی همراه بوده، 
عوارض  باشد  نداشته  خاص  زمینه ای  بیماری  فرد  اگر  ولی 
درمان سرطان سینه برای او کمتر است، بنابراین مبتلایان به 
اختلالات قلبی و  عروقی، اضافه وزن و چاقی، فشار خون، 
با  بیماری  این  درمان  طول  در  کبدی  بیماری های  و  دیابت 
عوارضی بیشتر مواجه می شوند. سلمانیان تاکید کرد: پس از 
اتمام فرایند درمان، بیمار می تواند با رعایت نکاتی مانند تغذیه 
مناسب، داشتن تحرک و فعالیت بدنی و خواب با کیفیت به 
زندگی طبیعی خود برگردد، مبتلایان به سرطان سینه در طول 
درمان برای دستیابی به نتیجه بهتر از نظر جسمی و روحی به 

حمایت اعضای خانواده و دوستانشان نیاز دارند.
او تصریح کرد: افرادی که برای درمان سرطان سینه جراحی 
یا رادیوتراپی )پرتودرمانی( می شوند ممکن است به ورم دست 
یا لنف اِدم دچار شوند، فیزیوتراپی و ورزش نقشی مؤثر در درمان 

ورم دست و پیشگیری از بروز این عارضه دارد.
سلمانیان یادآوری کرد: عواملی مختلف در ایجاد سرطان 
سینه دخیل هستند که در این میان هورمون های زنانه بیشترین  
نقش را دارند، قاعدگی زودرس، یائسگی دیررس، سن بارداری، 
تعداد زایمان، اضافه وزن و چاقی، استعمال دخانیات، مصرف 
قرص های ضد بارداری و مشروبات الکلی از جمله عوامل مؤثر 

در بروز سرطان سینه هستند.

عوارض ناشی از درمان سرطان سینه در چه افرادی بیشتر است؟
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رئیس سازمان صنعت و تجارت استان قم:

نرخ تورم قم پایین تر از میانگین کشوری است
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: طبق ارزیابی و گزارش ستاد تنظیم بازار 

کشور، نرخ تورم قم از ابتدای سال جاری پایین تر از میانگین کشور بوده است.
محمود سیجانی روز سه شنبه در جلسه ستاد تنظیم بازار در سالن جلسات فرمانداری قم 
افزود: نرخ ۵۳ درصد از کالاهای اساسی توزیع شده در قم پایین تر از میانگین کشوری بوده 
و صرفا 10 درصد بالاتر از میانگین کشوری می باشد. وی در ادامه با اشاره به هماهنگی های 
صورت گرفته با اداره کل غله و خدمات بازرگانی در رابطه با تامین شکر گفت: ماهانه ۵ 
هزار و 200 تن برای خرید و تامین شکر از بازرگانی دولتی پیش بینی شده است. سیجانی 
همچنین افزود: برای تامین نیاز هیات های مذهبی به گوشت مرغ هماهنگی های لازم 
با شرکت بازرگانی استان انجام شده است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
همچنین اظهار داشت: ۶0 هزار جلد دفتر ویژه دانش آموزان استان با ارز چهار هزار و 
200 تومان از مرکز اختصاص یافته است که بین دانش آموزان تحت پوشش کمیته امداد 
توزیع می شود. سیجانی اضافه کرد: ۸0 هزار جلد دفتر احتکار شده نیز در سطح استان 
کشف شده که با هماهنگی های صورت گرفته در بین دانش آموزان کم بضاعت موردحمایت 
عرضه  نمایشگاه های  تمامی  کرد:  تصریح  وی  شد.  خواهد  توزیع  حمایتی  نهادهای 
مستقیم کالا باید از ستاد تنظیم بازار استان مجوزهای لازم را اخذ کرده باشند. سیجانی 
خاطرنشان کرد: در برخی از بوستان های استان در قالب برگزاری جشنواره های مختلف 
توسط شهرداری قم نمایشگاه هایی برای عرضه مستقیم کالا صورت می گیرد که مجوزی 
از ستاد تنظیم بازار ندارند. وی تصریح کرد: در برپایی نمایشگاه های مختلف در استان باید 
از ظرفیت های داخلی در مرتبه نخست استفاده و در صورت عدم استقبال از سوی غرفه 
داران داخلی به سراغ ظرفیت های دیگر رفت. سیجانی با اشاره به نظارت بر بازار در ۵ ماه 
گذشته توسط دستگاه های نظارتی عنوان کرد: بیش از 41 هزار و 1۸0 مورد بازرسی در 
این مدت انجام و بیش از ۳ هزار و 400 پرونده در این رابطه باارزش ریالی 2۶1 میلیارد و 
۵۳۷ میلیون ریال تشکیل شده است. وی گفت: همچنین بازرسان سازمان صمت نیز در 
این مدت 11 هزار و 1۷0 مورد بازرسی انجام داده اند و یک هزار و 1۸ مورد پرونده برای 
متخلفان تشکیل شده است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم تاکید کرد: تعداد 
بازرسی های استان در مقایسه با ۵ ماه ابتدایی سال گذشته ۶ درصد رشد و تعداد تخلف ها 
49 درصد و تعداد پرونده های تشکیل شده نیز بیش از ۳۶ درصد افزایش داشته است. وی 
ابراز کرد: از 10 شهریورماه تا 10 مهرماه نظارت و بازرسی ها برای جلوگیری از گران فروشی 

لوازم التحریر انجام خواهد گرفت.
 

مدیرکل انتقال خون استان قم :

کاهش سه درصدی اهدای خون در قم 
هشداردهنده است

مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان مردادماه، میزان 
اهدای خون در قم حدود یک درصد رشد و تعداد مراجعه کنندگان سه درصد کاهش داشته 

است که کاهش مراجعین هشداردهنده است.
مرتضی نوریان افزود: در این مدت بیش از 1۷ هزار تن در قم موفق به اهدای خون شدند 
که سهم بانوان در اهدای خون حدود 4 درصد و سهم آقایان 9۶ درصد است. وی بابیان 
اینکه سهم بانوان استان در اهدای خون از میانگین کشوری و جهانی پایین تر است،  ادامه 
داد: میانگین سهم بانوان کشور در اهدای خون پنج درصد است و این در حالی است که 
این میانگین برای بانوان در کشورهای توسعه یافته حدود ۵0 درصد می باشد. مدیرکل 
انتقال خون قم ادامه داد: در این مدت حدود 2۳ هزار واحد خون و فرآورده های خونی 
در مراکز درمانی استان توزیع شده است. نوریان با اشاره به افزایش ۵0 درصدی تعداد 
پلاکت های تولیدی استان در پنج ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته گفت: 
در این مدت 1۷0 واحد پلاکت فرزیس توسط مردم نوع دوست قم اهداشده است که 
این فرآورده خونی ارزش علمی و درمانی بالایی برای بیماران سرطان خون دارد. مدیرکل 
انتقال خون قم بابیان اینکه امکان اهدای خون برای افراد 1۸ تا ۶0 سال وجود دارد،  ادامه 
داد: آقایان هر سه ماه و بانوان هر 4 ماه یک بار می توانند اقدام به اهدای خون کنند. وی 
اظهار داشت: درمجموع این استان ازنظر تامین نیاز مراکز درمانی به خون و فرآورده های 
آن مشکلی ندارد ولی با توجه به اینکه هر فرآورده زمان نگهداشت محدودی دارد،  نیازمند 
اهدای مستمر خون در این زمینه هستیم. نوریان ادامه داد: میزان نگهداشت گلبول 
قرمز متراکم یک ماه، پلاکت فرزیس بین سه تا پنج روز و پلاسما که در تولید دارو برای 
بیماری های خاص بسیار مهم است در دمای منفی 40 درجه تا 2 سال قابل نگهداری 
www. است. شهروندان برای دریافت زمان نوبت جهت اهدای خون می توانند به سامانه
IBTO.ir مراجعه تا در زمان اعلام شده به پایگاه انتقال خون مراجعه کنند. قم دارای 2 
پایگاه انتقال خون واقع در خیابان 1۵ خرداد و همچنین میدان روح الله است که این مراکز 

میزبان اهداکنندگان خون هستند.
 

مدیرکل دفتر امور سیاسی و انتخابات استانداری قم :

روند کارآفرینی درقم تقویت می شود
مدیرکل دفتر امور سیاسی، انتخابات و تقسیمات کشوری استانداری قم گفت:  روند 
کارآفرینی در قم با تشکیل منسجم کانون کارآفرینی و انتخاب اعضای هیات امنای آن که 

همه بخش های اقتصادی استان در آن حضور خواهند داشت،  تقویت می شود.
مرتضی بابایی   بیان کرد: هیات امنای کانون کارآفرینی استان با حضور 12 تن تشکیل 
خواهد شد که استاندار یا نماینده وی،  مدیران کل تعاون،  کار و رفاه اجتماعی،  میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری،  رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت و رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی و یک تن از اعضای هیات علمی دانشگاه ها و مراکز علمی استان 

ازجمله اعضای دولتی آن هستند.
وی افزود:  همچنین ۶ تن از کارآفرینان برتر استان از همه بخش های اقتصادی شامل 
صنعت و معدن،  کشاورزی و خدمات، ازجمله نمایندگان بخش خصوصی هستند که در 
هیات امنای این کانون حضور دارند. وی ادامه داد: وظایف هیات امنا و اعضای کانون 
کانون،   جدید  دوره  تشکیل  از  پس  و  مشخص شده  مجزا  به صورت  استان  کارآفرینی 
به  این که  به  با اشاره  بابایی  با حضور اعضا برگزار می شود.  نشست های تخصصی آن 
نمایندگی از استاندار در هیات امنای کانون کارآفرینی استان حضور خواهد داشت، گفت:  
تاکنون سه دوره کانون کارآفرینی در قم تشکیل شده و در دوره جدید به دنبال ایجاد کانونی 
قوی و کارآمد با استفاده از هیات امنایی متخصص و متعهد در استان هستیم. وی بیان 
کرد: قم سرمایه اجتماعی قابل قبولی به خصوص در حوزه کارآفرینی دارد که باید از این 
ظرفیت برای حل مسائل اقتصادی استان در شرایط خاص تحریم و جنگ اقتصادی 
دشمن استفاده کرد. وی ادامه داد: کار و تلاش در آموزه های اسلامی بسیار موردتوجه 
بوده است و بزرگان نظام نیز بارها در خصوص ضرورت توجه به مقوله کارآفرینی تأکید 
کردند،  در همین رابطه امید است کانون کارآفرینی استان قم به عنوان الگوی کشوری،  

اقدامات گسترده ای را در این زمینه به انجام رساند.
 

 سه سامانه حوزه شهر هوشمند قم رونمایی شد
طرح های فناوری اطلاعات و ارتباطات در حوزه شهر هوشمند و سامانه های الکترونیکی 
شهرداری قم شامل سامانه های پرتال خدمات محور، میز خدمت الکترونیک و گذرگاه 
خدمات الکترونیک ESB ، عصر دوشنبه در یک صد و دهمین جلسه رسمی شورای 
اسلامی شهر قم رونمایی شد. رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم 
در این جلسه گفت: از ابتدای سال 9۷ در حوزه فناوری اطلاعات، مطالعات راهبردی در 
حوزه فناوری در دستور کار شهرداری قرار گرفت که بر اساس مطالعات انجام شده معماری 
نوین در حوزه فضای مجازی شهر ترسیم شد. کوروش محمدحسینی ادامه داد: معماری 
نوین فضای مجازی شهر قم، برنامه کلان دوم فناوری اطلاعات قم، تدوین استانداردها و 
دستورالعمل ها و شناسایی و ساماندهی ۵2 نرم افزار موجود در شهرداری ازجمله اقدام های 
مطالعاتی حوزه فناوری اطلاعات است. وی با اشاره به اقدام های صورت گرفته در حوزه 
توسعه زیرساخت فناوری اطلاعات در شهرداری قم، گفت: زیرساخت های نرم افزاری 
شهرداری و شهر هوشمند با راه اندازی زیرساخت های ESB ، SDP و CAS مبتنی بر 
آخرین فناوری های روز دنیا قم را در این حوزه به شهرهای پیشرو در کشور تبدیل کرد. 
محمد حسینی ادامه داد: پورتال خدمات محور و یکپارچه، میز خدمت الکترونیکی، شبکه 
الکترونیکی خدمات هوشمند)شاخه(، سامانه نقشه نمای شهر و سامانه داده نمای شهر 
ازجمله درگاه های طراحی شده برای دسترسی مردم به خدمات الکترونیک شهرداری 
است. وی با اشاره به آخرین وضعیت راه اندازی قم کارت ادامه داد: این سامانه به 2 صورت 
آنلاین و آفلاین طراحی شده است که شهروندان با استفاده از این کارت می توانند به 
بسیاری از خدمات شهری دسترسی ساده داشته باشند. محمد حسینی ادامه داد: 1۸ 
خدمت از خدمات حوزه شهرسازی شهرداری قم از طریق سامانه میز خدمت الکترونیکی 

قابل دسترسی است که تعداد خدمات الکترونیکی به مرور افزایش می یابد.

۱۵ شهریورماه؛

همایش شیرخوارگان حسینی در
 حرم حضرت معصومه)س( برگزار می شود

مدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( از برگزاری همایش 
شیرخوارگان حسینی)ع( در روز 1۵ شهریورماه در حرم کریمه اهل بیت)ع( خبر داد.

حجت الاسلام جواد بهشتی پور اظهار داشت: مراسم عزاداری دهه اول محرم بعد از نماز 
عشا با سخنرانی حجت الاسلام میرباقری و مداحی حاج علی مهدوی نژاد در شبستان 
امام خمینی )ره( برگزار می شود. وی گفت: همایش شیرخوارگان حسینی 1۵ شهریور ماه 
ساعت 9 صبح با مداحی سید علی حسینی نژاد و نادر جوادی در شبستان امام خمینی 
)ره( حرم مطهر برگزار خواهد شد. مدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت 
معصومه )س( افزود: در روزهای تاسوعا و عاشورا مراسمی با سخنرانی حجت الاسلام 

صادقی واعظ و مقتل خوانی حجت الاسلام دارستانی برگزار می شود.

سید محمد ابراهیم جنابان 

قم گنجینه ای ارزشمند از تاریخ عزاداری حسینی در سینه 
دارد که بیان حقایق آن در صفحات منابع اصیل و سخن 
صاحب نظران،  به وضوح نقش این شهر مقدس در گسترش 

سنت های عزاداری را نشان می دهد.
آنچه بیش از همه پیرامون سابقه درخشان شهر قم در اقامه 
عزای حسینی خودنمایی می کند، برپایی مجالس سوگواری 
با نمادها و آیین های سنتی و اجرای نمایش تعزیه در مناطق 

مختلف این شهر مقدس و روستاهای اطراف آن است.
نشان دادن حزن و اندوه در مصائب سید و سالار شهیدان 
با به کارگیری نمادهای مختلف و برگزاری مجالس سوگواری 
امام حسین)ع( در قم قدمتی بسیار طولانی دارد و هم اکنون 
روستاهای  و  باسابقه در شهر  این مجالس  از  بسیاری  نیز 
استان قم دایر است و عزاداران حسینی از میان همه اقشار 

می توانند در این محافل مذهبی شرکت کنند.
اجرای نمایش سنتی تعزیه نیز در قم محدود به سالن های 
خاص نیست و بسیاری از تعزیه ها با حضور پرتعداد مخاطبان 
در سطح مناطق مختلف شهر و روستا برگزار می شود و عموم 

مردم می توانند به تماشای این جلوه گاه تاریخ بنشینند.
مردم قم در طول سالیان دراز، با برپایی مجالس و محافل 
عزاداری سید و سالار شهیدان، همواره حافظ ارزش های 
نهضت عاشورا و حماسه تاریخی امام حسین)ع( بوده اند 
و این مساله در سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی تا 
به امروز ابعاد گسترده تری به خود گرفته است که در همین 

رابطه خبرنگار ایرنا به بررسی بیشتر این موضوع می پردازد.
نگاهی به سابقه عزاداری در قم

مردم متدین قم با اعتقادات و فرهنگ های مختلفی که 
دارند، با آغاز ماه محرم سر در خانه ها، خیابان ها، مساجد 
با نصب پرچم های عزا، سیاه پوش کرده  را  و تکایای شهر 
مراسم  برگزاری  ضمن  و  می روند  محرم  ماه  استقبال  به  و 
سخنرانی، از مداحی مداحان اهل بیت)ع( در مظلومیت اهل 

حرم و اصحاب امام حسین)ع( بهره مندمی شوند.
از  بسیاری  رکن  در  تمدن  شاهراه  همچون  دیرباز  از  قم 
حوادث فرهنگی، تاریخی ایران قرار داشته است و بسیاری از 
اقوام همچون اشعریان به این شهر آمده اند و ساکن شده اند، 
به طور کلی باید گفت جماعت های بیشماری به خاطر عشق 
و علاقه به کریمه اهل بیت)ع( از دیگر مناطق به منطقه قم 

سفرکرده اند.
همراه  به  قم  مقدس  شهر  تاریخی  مستندات  اساس  بر 
شهرهای آوه،آشتیان، و تفرش از اولین مراکز شیعه نشین 
ایران بودند چراکه گروهی از اعراب اشعری شیعه مذهبی و 
بسیاری از سادات و فرزندان نبوت و آل علی)ع( به این شهر 

مهاجرت کردند.
این امر سبب شد شهر قم به عنوان مرکز بزرگ تشیع در 
جهان اسلام شناخته شود و برخی از منابع نوشته اند در 
خفقان پیش از آل بویه) قرن چهارم( مردم قم به عزاداری امام 

حسین)ع( می پرداختند.
پس از رسمی شدن مذهب تشیع در ایران توسط صفویه، 
عزاداری بر حضرت سیدالشهدا)ع( گستره بیشتری یافت 
و مراسم دیگر  برای عزاداری  و کم کم وجود مکانی خاص 
در این زمینه شکل گرفت ازاین رو پیدایش »تکیه« به عصر 
قاجار برمی گردد که در استان قم نیز تکیه های بسیاری وجود 
دارد که تکیه چهار مردان،  میرزای قمی، حاج سید حسن، 

یزدی ها و  باغ پنبه ازجمله این تکیه ها است.
تعزیه خوانی آیین باشکوه عزاداری در قم

تعزیه خوانی یکی دیگر از آداب ورسومی است که در قم 
باشکوه خاصی برگزار می شود، این نمایش مذهبی سابقه ای 
طولانی در فرهنگ ایرانیان دارد؛ اما تعزیه در مصائب ائمه 
اطهار)ع(و به خصوص مصائب حضرت سیدالشهدا)ع( است 

که اوج تعزیه و شبیه خوانی در دوران قاجاریه بوده است.
مربوط  تعزیه خوانی  مورد  در  مدرک  قدیمی ترین  قم  در 
به تکیه میرزای قمی است که به عهد فتحعلی شاه قاجار 
میرزا در مورد جایز  از  برمی گردد. گویا مردم همین محل 
بودن شبیه خوانی استفتا می کنند و میرزا نیز حکم به جواز 
آن می دهد که باشکوه ترین مجالس تعزیه در قم از آن تکیه 
یزدی ها با آداب مختلف آن مثل امام خوانی، مخالف خوانی، 
ابوالفضل خوانی به همراه اسب و شتر و تجهیزات جنگی 

بوده است.
تعزیه خوانی  نیز  امامزاده ها  بقاع  از  برخی  صحن  در 
به صورت ثابت انجام می شود و در اربعین حسینی و 2۸ صفر 
نیز مردم شهر با مشاهده نمایش تعزیه به عزاداری می پردازند.
همچنین هرسال بعدازظهر عاشورا کاروان نمادین اسرا در 
برخی مناطق شهر قم شبیه سازی می شود تا مردم به یاد 

اسرای کربلا و دلاوری های آنان ، سوگواری کنند.
آیین های خاص عزاداری مردم قم

ابوالحسن گرامی یکی از اساتید تاریخ و از قم پژوهان با 
اشاره به این که در همه آیین های عزاداری می توان جلوه ای از 
شور و اشتیاق و محبت برای سالار شهیدان را مشاهده کرد، 
در خصوص آیین های سوگواری و عزاداری در قم می گوید: 
در  دیرینه  سابقه ای  حسین)ع(  امام  برای  عزاداری  سابقه 
قم به عنوان شهری مقدس دارد، در این شهر ترکیب های 
یک  هر  در  که  دارد  وجود  متفاوت  آیین های  از  مختلفی 

سوزوگدازی برای امام حسین)ع( ویارانش نهفته است.
روستاها،  در  به ویژه  قم  اهالی  رسوم  از  یکی  افزود:  وی 
محبان  مهاجرت  به  توجه  با  است،  گردانی  مشعل  آیین 
اهل بیت)ع( و سادات از اعراب اشعری و شیعه مذهب، این 

آیین در قم رواج یافت.
وی  توضیح داد: در این آیین، سوگواران حسینی با در 
به سمت حرم مطهر  حضرت  دست گرفتن مشعل هایی 

معصومه )س( و یا بقاع متبرکه حرکت می کنند.
گرامی خاطرنشان کرد: یکی دیگر از آیین های عزاداری، 
پیدایش تکیه های عزاداری است که در آن مکانی را برای 
سوگواری برپا می کنند که گفته می شود در قم پیدایش تکیه 

به عصر قاجار برمی گردد.
وی گفت: همچنین از آیین های دیرینه در قم می توان از 
آیین نخل گردانی یادکرد که قدمت آن دریکی از روستاهای 

قم به نام دولت آباد به حدود 400 سال قبل بازمی گردد.
باشکوه  آیین  این  در  عزاداران  گفت:  تاریخ  استاد  این 
عنوان  تحت  با  سیدالشهدا)ع(  حضرت  تابوت  از  نمادی 
نخل حمل می کنند و ارادت خود را به خاندان اهل بیت)ع( 
یا  شبیه خوانی  داد:همچنین  ادامه  وی  می دهند.  نشان 
که  است  قم  در  عزاداری  آیین های  دیگر  از  تعزیه خوانی 
بافرهنگ ایرانیان عجین شده است، به گونه ای که عده ای 
مصائب  و  مظلومیت  مخصوص،  لباس هایی  پوشیدن  با 

سیدالشهدا را برای مردم به تصویر می کشند.
گرامی خاطرنشان کرد :حرکت نمادین کاروان ها قبل از 
آغاز تعزیه ها نیز یکی از آیین های قدیمی در قم است که 

به ویژه در منطقه جمکران دارای سابقه ای طولانی است.
یاد مظلومیت خاندان  به  آتش زدن خیمه ها  وی گفت: 
اهل بیت)ع( در کربلا در عصر روز عاشورا، برگزاری مراسم 
شام غریبان که نمادی از حرکت اسیران و مصائب بی شمار 
در مسیر است، نصب پرچم سرخ »یالثارات الحسین)ع(« بر 
گنبد مسجد مقدس جمکران از دیرباز، مرثیه سرایی، روایت 
حوادث روز تاسوعا و عاشورا و سایر برنامه ها از دیگر آیین های 
مردم قم است. هیات های مذهبی نیز در برپایی آیین های 
دارند،  پررنگ  حضوری  قم  در  سیدالشهدا)ع(  سوگواری 
اهتزاز درمی آورند  به  را  و علم ها  پرچم ها  این هیات ها  در 
حضرت  مطهر  حرم  راهی  مختلف  دسته ها  قالب  در  و 
همچون  قم  قدیمی  محله های  می شوند.  معصومه)س( 
چهل اختران و چهار مردان با آیین های ویژه خود از عزاداران 
حسینی استقبال می کنند و شکوه و عظمت این رویداد بزرگ 
تاریخی را با دسته های سینه زنی و زنجیرزنی نشان می دهند.

مشعل گردانی از آیین های کهن عزاداری در قم است که در 
شب تاسوعا و عاشورای حسینی توسط نجفی و کربلایی های 
مقیم قم برپا می شود،  در این مراسم ارادتمندان به ساحت 
حرکت  معصومه)س(  حضرت  مطهر  حرم  تا  اهل بیت)ع(  
می کنند درحالی که بر روی علم های عزاداری پارچه هایی 

قرار داده و آن را به آتش می کشند.
در این آیین حزن انگیز، عزاداران حسینی نیز در اطراف 

علم های عزاداری، در سوگ شهدای دشت نینوا بر سرو سینه 
می زنند و اشک ماتم می ریزند.

علمای قم، پیشتازان زنده نگه داشتن
 نهضت حسینی

دسته عزاداری روحانیان یکی دیگر از آیین های مختص 
عزاداری در قم است،  این آیین از زمان آیت الله عبدالکریم 
حائری یزدی مؤسس حوزه عملیه آغاز شد، ایشان با سر و 
پای برهنه، تربت به پیشانی مالیده با همراهی تعدادی از 
طلبه ها درحالی که عمامه ها را شوریده می بستند، از مدرس 
رضویه به حرکت درمی آمدند همچنین آیت الله سید حسین 
مطهر  حرم  تا  فیضیه  مدرسه  از  نیز  بروجردی  طباطبایی 

حضرت فاطمه معصومه )س( به عزاداری می پرداخت.
این آیین در بین علما و مراجع تقلید ترویج یافته است و در 
این میان آیات وحید خراسانی و لطف الله صافی گلپایگانی 
در رسای  امامان معصوم)ع( از دفاتر خویش به سمت حرم 
حضرت معصومه)س( با همراه طلبه های حوزه های علمیه 
به عزاداری می پردازند. عزاداری در بیت علمای قم سابقه ای 
دیرینه دارد و در همین رابطه بیت امام راحلاز زمان حضور 
ایشان در قم در سال های پیش از پیروزی انقلاب اسلامی 
تا به امروز محفل برگزاری آیین ها و مجالس سوگواری سید و 

سالار شهیدان)ع(  بوده و است.
حرم مطهر حضرت معصومه)س(

  میزبان عاشقان امام حسین)ع(
آیین های عزاداری محرم و صفر در همه بقاع امامزادگان 
شهر و روستاهای استان قم معمول است ،  اما در این میان 
مراسمی هایی که در حرم مطهر حضرت معصومه)س( برگزار 
از  و  بوده  عزاداری  دسته های  همه  تلاقی  نقطه  می شود، 
اهمیت بسیار برخوردار است و در شمار پرشکوه ترین مراسم 
عزاداری در ایران قرار می گیرد. هرساله پرچم بارگاه ملکوتی 
حضرت فاطمه معصومه)س(هم زمان باایام عزاداری سالار 
شهیدان، با پرچم سیاهی که از عتبه مقدسه امام حسین)ع( 

به آستان مقدس قم هدیه شده، تعویض می شود.
در حرم مطهر مراسم های عزاداری های مختلفی ویژه از 
سوی آذری زبان ها و عرب زبان ها و سایر اقشار مردم برگزار 
می شود و هر شب صحن های مختلف این بارگاه ملکوتی 
مرثیه سرایی  و  علمیه  حوزه های  اساتید  سخنرانی  شاهد 

مداحان اهل بیت)ع( و قرائت ادعیه واردشده است.
شهیدان،   سالار  و  سید  سوگواری  ایام  در  همچنین 
دسته های عزاداری به صورت گردان از خیابان و صحن های 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( می گذرند و عشق و ارادت 

خویش به ساحت اهل بیت)ع(  را به نمایش می گذارند.
مسجد مقدس جمکران به عنوان پناه گاه عاشقان مهدی 
مراسم های  برگزاری  مکان  ایام،  این  در  نیز  موعود)عج( 
امام  شهادت  سوگ  در  مرثیه سرایی  و  سخنرانی  مختلف 
حسین)ع(  و اصحاب ایشان است و در روز تاسوعا و عاشورا 
میزبان دسته های عزاداری است که از شهرهای اطراف به 

قم آمده اند.
آیین های خاص عزاداری در هیات مذهبی قم

در قم بر اساس سنت های قدیمی رسم هایی برای برگزاری 
عزاداری ها وجود دارد، قم دارای محله های بزرگی چون چهار 
مردان، حاج سید حسن، میران و عشقعلی دارد و هر محله 
دارای برنامه های سوگواری و علم خاص خود است. در قم 
رسم است، علم باید پیش از ظهر عاشورا از تکیه محله خود 
بیرون آورده شود، مردم قم در دسته های خود به غیراز علم از 
طبل، شیپور، سنج و حجله حضرت قاسم که مردم قم به آن 

)طبق( می گویند، استفاده می کنند.
همچنین هیات های قدیمی قم برنامه های مختلفی دارند 
از عاشقان حسین)ع(  میزبانی  به  ویژه ای  آیین های  با  که 
می پردازد، که از هیات چهل اختران می توان به قدیمی ترین 
هیات یادکرد که با حدود یک قرن در عرصه های مذهبی، 

اجتماعی و فرهنگی فعالیت می کند.
باوجود  قاجاروپهلوی  سلاطین  زمان  در  هیات  این 
مخالفت های شدید به عزاداری پرداخت تا بتواند فرهنگ 
عاشورایی را در جامعه نهادینه کند؛ این هیات با برگزاری 
دسته بزرگ عزاداری شامل دسته طبال، دسته سینه زن، 
دسته  گهواره،  حمل  و  شیر  شیشه های  با  کودکان  دسته 
چهل  صحن  از  که  است  طوق  حاملان  دسته  و  زنجیرزن 
با پای برهنه حال و هوای  اختران و امامزاده موسی مبرق 
عصر عاشورای کربلا را در صحن حرم حضرت معصومه )س( 

تداعی می کنند.
روز  در  عزاداری  دسته های  بزرگ ترین  از  یکی  همچنین 
عاشورا دسته هیات رزمندگان اسلام قم است که از مسجد 
امام حسن عسکری)ع( به سمت حرم مطهر حضرت فاطمه 

معصومه)س( حرکت می کند.
نگاهی به شماری از آیین های عاشورایی قم

گردانی  نخل  مراسم  قاهان،  روستای  پامنبری  مراسم 
روستای دولت آباد و قباد بزن، تعزیه خوانی روستای نویس 
و آیین سلام و تسلیت عزاداران حسینی به حضرت فاطمه 
معصومه)س( ازجمله آیین های عاشورایی ثبت معنوی در 

قم است.
در مراسم پامنبری چند تن از پیش کسوتان و خدام تکیه 
یا حسینیه در مقابل یا کنار منبر می نشینند و اشعاری را در 
بانوایی  خصوص وقایع جان سوز کربلا و امام حسین )ع( 
از  بعضی  و  خدام  سایر  و  می خوانند  موزون  و  مخصوص 
حاضران نیز دایره وار در دو طرف نشسته با آنان همراهی 

می کنند.
کریمه  ساحت  به  عزاداران  تسلیت  عرض  مراسم  در 
اهل بیت)ع(  نیز هیات مذهبی در قالب دسته های عزاداری 
از محلات مختلف قم به سمت حرم مطهر حرکت می کنند 
و پس از عرض ارادت به پیشگاه بانوی آب و آیینه از درب 

دیگری خارج شده و به دسته های عزاداری می پیوندند.
این آیین ها به صورت نسل به نسل و سینه به سینه در بین 
اهالی روستا منتقل شده است ازاین رو این آثار به عنوان آثار 
معنوی ثبت شده است تا ضمن جلوگیری از فراموش شدن 

این آیین ها، مورداستفاده قرار گیرد.
ازجمله  طولانی  باسابقه  برنامه هایی  قم  در  همچنین 

سینه زنی و جمع خوانی برگزار می شود.
در آیین سینه زنی، تمام هیات ها در مکانی جمع می شوند 
که  دارند  حضور  هیاتی  هر  اعضای  از  و  منطقه  هر  از  که 
همچنین  می پردازند  خاص  مراسم  اجرای  با  سینه زنی  به 
مداح  با  هم نوا  شرکت کنندگان  خوانی،  جمع  مراسم  در 
مرثیه سرایی می کنند. اجرای برنامه شیرخوارگان حسینی 
در نخستین جمعه ماه محرم،  اجرای مراسم لبیک یا حسین 
)ع( در بقاع متبرک امامزادگان با حضور دسته های عزاداری، 
برگزاری آیین احلی من العسل ویژه نوجوانان و آیین رهروان 
زینبی)س(  به یاد بانوی پیام آور کربلا نیز ازجمله مراسم های 
برگزار  خاص  هوایی  و  باحال  قم  در  که  است  سوگواری 

می شود.
مقتل  همچون  دیگری  مراسم های  برگزاری  همچنین 
خیمه ها،  نمادین  زدن  آتش  عاشورا،   روز  وقایع  خوانی 
پخش نذری صلواتی،  اهدای خون به نیازمندان و حمایت 
موردتوجه  موضوع های  ازجمله  بی سرپرست  فرزندان  از 

عزاداران حسینی)ع(  در قم است.
برگزاری پرشور آیین های عزاداری در روستاهای قم

روستای  در  تاسوعا  عزاداری  آیین  برگزاری  به  نگاهی 
کرمجگان قم؛ این روستا ۶ هیات عزاداری دارد که در روز 
تاسوعای حسینی)ع( مردم عزادار از مسجد محله خود در 
قالب دسته های عزاداری به سمت »میدان امام حسین)ع(« 
سینه زنی  به  میدان  این  در  و  می کنند  حرکت  روستا  این 
حضرت  رثای  در  نیز  مداحان  و  می پردازند  زنجیرزنی  و 

سیدالشهدا)ع( نوحه خوانی می کنند.
همچنین چند گروه تعزیه خوانی به اجرای تعزیه می پردازند 
و عزاداران در سوگ شهادت امام حسین)ع( ویاران باوفای 
ایشان اشک ماتم می ریزند و برخی از مردم نیز از پشت بام های 
و  عزاداری  نظاره گر  میدان  این  اطراف  ساختمان های 
تعزیه خوانی عاشقان اهل بیت عصمت و طهارت)ع( هستند.
در ایام دهه نخست ماه محرم برنامه های گوناگونی ازجمله 
سخنرانی، روضه خوانی، سینه زنی، نوحه خوانی، مرثیه سرایی 
و تعزیه خوانی در هیات های مختلف این روستا برگزار می شود 
و در بعضی از شب ها یکی از هیات  ها با برپایی دسته عزاداری 
به عنوان مهمان به محله  ای دیگر می رود و باهم به عزاداری 
های  هیات  نیز  حسینی)ع(  عاشورای  روز  در  می پردازند. 
عزاداری این روستا، برنامه های خاص خود رادارند که علاوه بر 
مراسم عزاداری می توان به تعزیه خوانی اشاره کرد که در تعزیه 

ظهر عاشورا، خیمه های برپاشده به آتش کشیده می شوند.
نگاهی به آیین عزاداری مردم قنوات قم؛ همچنین هم زمان 
با هشتمین روز ماه محرم، قشرهای گوناگون مردم قنوات در 
قالب دسته های عزاداری از مساجد و هیات های مختلف این 
منطقه در میدان اصلی آن تجمع کرده و همراه باهم به سوی 

شهر مقدس قم حرکت می کنند.
طبل ها و علم های عزاداری به وسیله کامیون و یا وانت به 
سمت قم حمل شده و مردم عزادار نیز با وسیله های شخصی 

و عمومی، خود را به قم می رسانند.
)آذر(،  طالقانی  آیت الله  خیابان  در  یاسر  عمار  تقاطع 
میعادگاه عاشقان حضرت اباعبدالله الحسین)ع( هست، 
آنان در این محل، علم ها و طبل ها را از وسایل نقلیه پیاده 
کردند و با مشارکت همه، دسته های عزاداری به سمت بارگاه 

ملکوتی کریمه اهل بیت)ع( به حرکت درمی آیند.
عزاداران قنواتی در این آیین درحالی که علم ها و پرچم های 
مشکی را حمل می کنند در دسته های مختلف طبل زن، 
زنجیرزن و سینه زن از خیابان آیت الله طالقانی به سمت حرم 
مطهر حرکت کرده و در سوگ حضرت سیدالشهدا)ع( اشک 

ماتم می ریزند.
فاطمه  حضرت  مقدس  آستان  به  ورود  با  عزاداران 
معصومه)س(، شهادت امام حسین)ع( ویاران باوفایش را به 
ایشان تسلیت گفته و یا حسین)ع(گویان در سوگ این امام 

همام)ع( عزاداری می کنند.
روستاهای  همراه  به  قنوات  مردم  نیز  عاشورا  روز  در 
اطراف در قالب یک دسته عزاداری به صورت پیاده مسیر ۷ 
کیلومتری جاده قدیم قنوات - قم به سمت بقعه امامزاده 
طیب وطاهر)ع( را طی می کنند که این حرکت قدمتی در 

حدود ۸0  سال دارد.
پس از برگزاری آیین عزاداری، تعزیه و اقامه نماز جماعت 

ظهر عاشورا در این مکان مقدس برگزار می شود.
 در روز عاشورا در دهستان قنوات؛ روستاهای مومن آباد، 
فهمیده(،  محمدحسین  شهید  )زادگاه  سِراجه  نواران، 
حاجی آباد آقا، اسلام آباد و مبارک آباد نیز از روستاهای خود به 

سمت بقعه این امامزاده حرکت می کنند.
در این روز روستاهای دهستان قمرود به بقعه شش امامزاده 
و نیز روستاهای جنت آباد و حسین آباد برای عزاداری به سمت 

بقعه امامزاده سکینه خاتون)س( می روند.
 قنوات با 12 هزار تَن جمعیت و 2۸۷ هکتار مساحت در 
بخش مرکزی و در 10 کیلومتری شهر قم واقع شده و کار 

اصلی مردم این منطقه کشاورزی و دامپروری است.
گل مالی سنت دیرینه عزاداری حسینی در قم

حسین صادقی از کارشناسان بنیاد قم پژوهی بیان کرد: در 
روز عاشورا و تاسوعا چند تن از مردم قم در جلوی دسته  ها راه 
می افتادند که عده ای کاه و گل و خاکستر وعده ای گلاب، بر 

سر و روی دسته ها می پاشیدند.
وی افزود: طبل زنی در سپیده دم روز عاشورا برای خبر 
کردن مردم از برپایی دسته  ها از دیگر آداب عزاداری در قم 
به شمار می رفت وعده ای از سحرگاهان با آب پاش، مسیر 
و  برخاستن گردوغبار  از  تا  آب پاشی می کردند  را  عزاداران 

شیوع بیماری جلوگیری کنند.
وی با اشاره به این که اهالی هر منطقه هرگز دسته عزاداری، 
محله خود را رها نکرده و به محله دیگری نمی رفتند، ادامه 
داد: برپایی سقاخانه  های سیار و قربانی شتر، گاو، گوساله 
برنامه  های  از  برخی دسته های عزادار  یا گوسفند، جلوی 
برخی دسته  ها بود و علما به این برنامه توجه داشته و سفارش 

می  کردند.
صادقی گفت: تعزیه خوانی سیال از قدیم الایام در قم رسم 
بود و هیئت تجار واقع در مسجد امام حسن)ع(، اولین بار به 

تقلید از عزاداران تهران دسته زنجیرزنی راه انداخت.
وی افزود: روحانیون در زمان آیت الله العظمی حائری با 
سر و پای برهنه، تربت به پیشانی مالیده، برخی درحالی که 
عمامه  ها را شوریده می  بستند، از مدرسه رضویه به حرکت 
از  بروجردی  آیت الله العظمی  زمان  در  و  درمی آمدند 
به عزاداری  تا حرم مطهر  و  آغاز می کردند  مدرسه فیضیه 

می  پرداختند.
مروری بر عزای )رکضة( طویریج و چگونگی 

شکل گیری آن در قم
رسول خامه یار یکی از کارشناسان فرهنگی در این رابطه 
گفت:  یکی از معروف ترین عزاداری های روز عاشورا، عزای 
)رکضة( طویریج است که پس از اقامه نماز ظهر روز عاشورا با 
حضور میلیون ها نفر از مردم عزادار شهر طویریج )هندیه( که 
در فاصله 2۵ کیلومتری شرق کربلا قرار دارد، به همراه مردم 

کربلا ، برگزار می شود. 
یکی از فعالان این عزاداری حاج لطیف طویریجاوی بود 
که در اوایل سال های ده شصت به ایران و شهر قم تبعید و 
رانده شد. او که در محرم سال 1۳۶2 بی تاب و در اندوه و 
حسرت شرکت در عزاداری طویریج بود، با گردآوری فرزندان 
و آشنایان در این سال و پخش اعلامیه و تراکت مردم را به 
شرکت در این عزاداری که برای اولین بار در شهر قم برگزار 
می شد، دعوت نمود، اندکی از مردم )و بیشتر عراقی ها مقیم 
قم( در آن سال در عزاداری طویریج شرکت نمودند. عزاداران 
در ظهر عاشورا پس از اقامه نماز ظهر و عصر و پذیرایی با میوه 
بسته بندی شده که توسط حاج لطیف تهیه شده بود، از محل 
گلزار شهدای علی بن جعفر)ع( و در مسیر خیابان انقلاب 
)چهار مردان( دویدند )به صورت هروله( و بر سر و سینه زدند 
در حرم مطهر حضرت معصومه)س(، شهادت حضرت  و 
سیدالشهدا)ع( را به آن بانوی بزرگوار تسلیت گفتند. از آن 
سال در هر عاشورای حسینی، رفته رفته بر شکوه و عظمت 
آن عزاداری افزون و عزاداری طویریج به یکی از آیین های 

عزاداری  قابل توجه استان قم تبدیل شد.

معاون استاندار قم:

بازار مرغ درقم مطلوب است
با  گفت:  قم  استانداری  انسانی  منابع  توسعه  و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون   
سیاست های اجرا شده در سطح استان، بازار و نظام عرضه و تقاضای گوشت مرغ وضعیت 

مطلوب و قابل قبولی پیدا کرده است.
مهرداد غضنفری روز سه شنبه در جلسه ستاد تنظیم بازار قم در سالن جلسات فرمانداری 
در رابطه با قیمت گذاری مرغ افزود: تا زمانی که نظام عرضه و تقاضا عامل اصلی قیمت 

گذاری بازار نباشد نوسانات محصولات ادامه خواهد داشت.
وی اضافه کرد: قیمت مرغ در استان قم در 2 ماه گذشته به نحو شایسته ای کنترل شد و 

بازار نیز وضعیت کاملا مطلوب و قابل قبولی پیدا کرده است.
وی با اشاره به وضعیت نهاده های دامی نیز ابراز کرد: در رابطه با مساله نهاده های دامی، 

توزیع و نحوه شکل آن کاملا بر عهده استان است.
غضنفری در بخش دیگری از سخنانش  به مساله قیمت گذاری کتاب نیز اشاره کرد  
و گفت: در این مساله جنبه های فنی مختلفی وجود داشته که امر قیمت گذاری آن را 
مشکل کرده است. غضنفری ادامه داد: با این وجود قیمت گذاری کتاب طبق شیوه نامه 

مصوب انجام گرفته و از رویه معمول عبور نکند.
وی ابراز کرد: اداره کل غله و خدمات بازرگانی استان باید تدبیر و برنامه ریزی لازم برای 

احداث انبار ذخیره سازی شکر انجام دهد.
غضنفری گفت:  در رابطه با ذخیره سازی کالاهای اساسی باید نگاه های آینده نگرانه 
در بین مدیران استانی تقویت شده و از ظرفیت بخش خصوصی برای احداث و راه اندازی 

انبارهای ذخیره سازی استفاده شود.
وی تاکید کرد: طبق سیاست های استان و برای معرفی کالاهای تولید داخل، شهرداری 
قم می تواند در قالب برپایی جشنواره های مختلف محلی نیز برای عرضه مستقیم کالا 
اختصاص دهد.  وی ادامه داد: عملکرد اتاق اصناف قم نیز در رابطه با توزیع کالا در ماه 

های گذشته رضایت بخش و قابل قبول بوده است.
غضنفری تصریح کرد: در بین ۵۷ قلم کالای اساسی در بیش از ۵0 قلم کالا قیمت و 

میانگین استان قم پایین از کشور می باشد

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم :

سیلوی قم احیا و مدرن سازی شده است
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: در 2 سال گذشته با صرف اعتبارات ویژه، 
سیلوی استان کاملا احیا و از نظر آزمایشگاهی و نمونه برداری در سطح کشور به واحد کم 

نظیری تبدیل شده است.
بهزاد رادمنش روز سه شنبه درجلسه ستاد تنظیم بازار در سالن جلسات فرمانداری قم 
افزود: عمده ای از اعتبارات جذب شده اداره کل غله و خدمات بازرگانی قم در 2 سال 

گذشته برای ساماندهی و بهسازی سیلوی استان هزینه شده است.
وی اضافه کرد: در طول 4 دهه گذشته نسبت به سیلوی استان کم توجهی و انبوهی از 

مشکلات نصیب این ظرفیت مهم شده بود.
وی در ادامه عنوان کرد: در رابطه با خرید شکر در صورت مکاتبه و معرفی سازمان صمت، 
توسط بنکداران انجام خواهد شد. راد منش گفت: شرکت بازرگانی دولتی ایران بر مبنای 
قیمت سازمان حمایت از حقوق مصرف کننده تمام شکر کشور را در اختیار چند کارخانه 
اصلی قرار داده است. مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم اضافه کرد: برای کنترل قیمت 
شکر، برنامه حمل آن از استان خوزستان به انبار استان گلستان برای استفاده قم و برخی 
از استان های همجوار پیش بینی شده است. وی ادامه داد: انبار و زیرساختی برای ذخیره 
سازی شکر درقم وجود نداشته و نیاز شکر استان در شهرهای دیگر مانند تهران و گلستان 
ذخیره سازی میشود. رادمنش بیان کرد: برای احداث و راه اندازی انبار ذخیره سازی شکر، 
باید زیرساخت های لازم توسط مسئولان استان اندیشیده شود. وی عنوان کرد: تا قبل از 
این ، با منطقه بندی استان های کشور در رابطه با توزیع شکر مشکلی از نظر انبار ذخیره 
سازی وجود نداشت اما در شرایط فعلی و تغییر سیاست های ملی و استانی شدن توزیع 

این کالا نیاز به احداث انبار ضروری شده است.
وی با اشاره به مساله تامین روغن هئیت مذهبی نیز گفت: روغن با نرخ 1۵ درصد زیر 
قیمت مصرف کننده درب کارخانه به شرکت بازرگانی برای استفاده هیئات مذهبی پیش 
بینی شده است. رادمنش تاکید کرد: برای تامین شکر مورد نیاز هیات های مذهبی 2۳۶ 

تن شکر با قیمت ۳ هزار و 2۵0 تومان در نظر گرفته شده است.
رادمنش گفت: همچنین 4۷2 تن برنج با قیمت ۶ هزار و ۵00 تومان و 1۵ درصد زیر 

قیمت بازار نیز در اختیار هیات های مذهبی قرار می گیرد.
 

  مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

3۶۶ واحد مسکن مهر در قم باقی مانده است  
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: تعداد ۳۶۶ واحد از تعهد استان در خصوص 
طرح مسکن مهر باقی مانده که از این تعداد 224 واحد در سال جاری به بهره برداری 

می رسد.
حسن صبوری روز سه شنبه در جلسه شورای تامین مسکن استان قم اضافه کرد: از این 

تعداد 142 واحد دارای پرونده قضایی است.
وی ادامه داد: ساخت واحدهای دارای پرونده قضایی نیز  در حال اتمام است و امیدواریم 

با پایان یافتن احداث این واحدها، پرونده مسکن مهر در استان جمع شود.  
وی خاطرنشان کرد: تعداد کل واحدهای مسکن مهر تعهد شده در استان قم، 4۳ هزار و 

۵04 واحد است که تاکنون 4۳ هزار و 1۳۸ واحد آن افتتاح شده است.
مدیرکل راه و شهرسازی قم افزود: تعداد واحدهای تعهد شده در شهرهای زیر 2۵ هزار 
نفر در این استان، 2 هزار و 20۸ واحد و در شهرهای بالای 2۵ هزار نفر، 41 هزار و 29۶ 
واحد است.    وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: اراضی ۳2 و 4۸ هکتاری منطقه 
پردیسان مربوط به شرکت بازآفرینی شهری ایران است که باید پشتوانه بافت فرسوده قم قرار 
بگیرد. وی افزود: سیاستی که در این زمینه وجود دارد این است که این اراضی به صورت 
خام، یعنی زمین واگذار نشود و ساخت وساز صورت بگیرد، ارزش افزوده پیدا کند و سپس 
پشتوانه احیای بافت فرسوده قرار بگیرد. صبوری گفت: اجرا و آماده سازی این 2 قطعه 
زمین مانند تاسیسات، زیرسازی، جدول گذاری و آسفالت برعهده شهرداری قم است و 
طرح های مسکن به منظور افزایش ارزش افزوده آن، در این اراضی اجرا خواهد شد. در 
استان قم، یک هزار و 4۳۵ هکتار بافت فرسوده و ۳1۵ هکتار بافت تاریخی وجود دارد؛ از 
مجموع 12 هزار و 9۳2 هکتار از اراضی کل شهر، ۳0 درصد آن معادل چهار هزار و 1۳۳ 
هکتار که ۷1۵ هزار جمعیت دارد، نیازمند بازآفرینی شهری است. 2 اراضی ۳2 هکتاری و 
4۸ هکتاری در شهرک پردیسان به منظور پشتیبانی از احیای بافت فرسوده و مناطق خارج 
از طرح شهر قم در نظر گرفته شده که اقدام مناسبی برای توسعه در بافت های تاریخی 
و فرسوده شهری است. پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم 
واقع شده است، این منطقه در سال 1۳۷۷ توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت تاسیس 
و در سال 1۳90 به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد. همچنین هادی کریمی اصل 
سرپرست اداره کل بهزیستی قم در این جلسه، بر لزوم داشتن پیوست های اجتماعی و 
فرهنگی و نیز توجه به زیبایی شهر و نشاط اجتماعی شهروندان در اجرای طرح ها تاکید 
کرد. در این جلسه گزارشی اجمالی از اقدام های صورت گرفته در زمینه مسکن مهر استان، 
طرح اقدام ملی مسکن کلان شهر قم و همچنین طرح های مشارکتی و پیمانی سال جاری 
در این استان ارائه شد و در این موارد بحث و بررسی صورت گرفت و مسئولان و کارشناسان 

دیدگاه ها، نظرها و پیشنهادهای خود را ارائه کردند.

در پانزدهمین جشنواره شهید رجایی  صورت گرفت

کسب رتبه برتر توسط شرکت گاز استان مازندران

شرکت گاز استان مازندران در پانزدهمین جشنواره شهید رجایی موفق به کسب رتبه برتر 
شد. 

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مازندران ، "احمد حسین زادگان" استاندار 
مازندران در مراسم پانزدهمین جشنواره شهید رجایی که به منظور گرامیداشت هفته 
دولت و تقدیر از تلاشگران عرصه خدمت به مردم شریف ایران اسلامی با حضور معاونین 
استانداری، مسئولان دستگاه های اجرایی در سالن برنامه ریزی استان برگزار شد، از 
برگزیدگان این جشنواره تجلیل کرد.در پایان جشنواره از دستگاههای برتر استان با اهداء 
لوح تقدیر و هدایا تجلیل به عمل آمد که استاندار مازندران با اهداء لوح سپاس از تلاش های 
مدیریت و کارکنان شرکت گاز استان مازندران با کسب رتبه برتر از سوی ستاد جشنواره 
شهید رجایی استان قدردانی کرد."احمد حسین زادگان" در این لوح خطاب به "جعفر 
احمدپور" آورده است: توفیق خدمت گذاری در نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 
افتخاری است بس عظیم که نصیب آنانی می شود که رضایت خداوند متعال و قرب الهی 
را اهداف مقدس خویش قرار داده اند.به پاس تلاش صادقانه و موفقیت هایی که در آن 
دستگاه اجرایی در راستای انجام وظیفه و ارائه خدمت مطلوب به مردم استان داشته است 
به عنوان دستگاه اجرایی قابل تقدیر در جشنواره شهید رجایی استان شناخته شده اید. 
بر خود لازم می دانم به مصداق حدیث شریف "من لم یشکر المخلوق لم یشکر الخالق" 
از زحمات جنابعالی و کارکنان محترم آن دستگاه اجرایی تشکر و قدردانی نمایم. توفیق 

روز افزون جنابعالی و کارکنان آن دستگاه اجرایی را از خداوند متعال مسئلت می نمایم.

نگاهی به سابقه عزاداری حسینی دراستان قم

قم گنجینه ای ارزشمند از آیین های کهن سوگواری

اجتماعی
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علی نظری :

استقلال در زمین بزرگتر ندارد
علی انصاریان :

انصاری فر هیچ سابقه خوبی در پرسپولیس ندارد

۵ ورزشی

محرومیت زندگی ورزشی او را تحت تاثیر قرارخواهد داد 

بیرانوند و کلین شیت  حاشیه ها

حاشیه سازی های دروازه بان ملی پوش باشگاه پرسپولیس تهران، خواسته یا ناخواسته 
وی را در مسیری قرار می دهد که این حواشی به رقیبی جدی برای وی در زمین مسابقه 

تبدیل شود.
داستان زندگی »علیرضا بیرانوند« و رسیدن وی از فرش و به عرش می تواند برای بسیاری 
از کودکان و نوجوانانی که در مناطق کمتر توسعه یافته کشور زندگی می کنند، الگویی تمام 
عیار باشد. دروازه بانی که برای رسیدن به شهرت ملی و آسیایی سختی های فراوانی را پشت 
سرگذاشته و هم اکنون نیز مرد شماره یک قفس توری تیم ملی و تیم فوتبال پرسپولیس 

است.
بیرانوند خاص است و او را با رفتارهایی خاص و پرتاب های دست فوق العاده در فوتبال 
می شناسند؛ دروازه بانی که بدون شک کری خوانی او برای »کریستیانو رونالدو« و مهار 
پنالتی برترین بازیکن جهان در آوردگاه جام جهانی 201۸ روسیه موجب شد هم شهرت 
جهانی پیدا کند و هم محبوبیت ملی داشته باشد. این محبوبیت تا جایی است که 

فوتبال دوستان فارغ از رنگ و تیم خاص، علیرضا را به خاطر بیرانوند بودنش می شناسند.
اما »بیرو« پیش از جام جهانی با بیرانوند سال 2019 تفاوت های زیادی دارد؛ او که پس از 
مهار پنالتی رونالدو به یک قهرمان ملی تبدیل شده بود انتظار می رفت رفتار و منش خود را 
به سمت و سوی یک الگودهنده پیش ببرد اما این اتفاق کمتر در منش دروازه بان لرستانی 
تیم ملی دیده می شود و وی در برخی از مواقع در زمین رفتارهایی از خود به نمایش 
می گذارد که تعجب بسیاری از طرفدران را برخواهد انگیخت؛ رفتارهایی که در بیشتر موارد 

به جنجال های لفظی کشیده می شود.
بیرانوند که در سه سال گذشته با باشگاه پرسپولیس تهران عنوان قهرمانی لیگ برتر را از 
آن خود کرده است سوای تمام خصوصیات فنی که در زمین دارد به چهره ای تبدیل شده 
که اعتراض به داور و بازیکنان حریف به رفتارهای تا حدودی همیشگی وی در بازی های 
بزرگ تبدیل شده است؛ اعتراض هایی که در برخی از مواقع وی را به حاشیه برده یا 

محرومیت هایی را برای مرد شماره یک سرخپوشان پایتخت به همراه آورده است.
استفاده از الفاظ ناشایست در برخورد با بازیکنان خارجی لیگ برتر، عدم کنترل رفتار در 
زمان اخطار داوران، ایجاد 2 قطبی با هواداران تیم های مختلف و استفاده ناشایست از زبان 
بدن از جمله این رفتارها به شمار می رود؛ رفتارهایی که برخورد وی با مامور نیروی انتظامی 
در بازی برای پارس جم جنوبی و رفتار او در تبریز می تواند از جنجالی ترین  آنها باشد. بیرانوند 
همچنین در بازی فصل گذشته پرسپولیس با سپاهان با »استنلی کی روش« درگیری های 
لفظی داشت که موجب محرومیت یک جلسه ای او شد. این محرومیت برای مرد شماره 
یک تیم ملی کارساز نشد بلکه او در بازی برابر تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز در هفته دوم 
لیگ نوزدهم، دوباره وارد حاشیه شد، حاشیه ای که موجب اخطار و در نهایت تقابل وی 
با هواداران شد؛ تقابلی که برخی از اعضای باشگاه تبریزی ادعا می کنند که وی در برابر 

»پرشورها« حرکت ناشایستی انجام داده است که پیگیری آن محرومیت به دنبال دارد. 
هر چند که کمیته انظباطی و اخلاق فدراسیون فوتبال پس از عذرخواهی بیرانوند از 
نیروی انتظامی و حسن رفتار گذشته وی، محرومیت بیرو را در حالت تعلیق نگه داشته است 
اما اگر رفتار ناشایست وی در برابر هواداران تراکتور برای این کمیته ها محرز شود بدون شک 
محرومیت سنگینی در انتظار این دروازه بان خواهد بود؛ محرومیتی که موجب می شود تا 
هواداران پرسپولیس در بازی بزرگ لیگ برتر )شهرآورد( از حضور بیرانوند در چارچوب دروازه 

تیم  محبوب شان محروم بمانند.
بیرانوند اکنون یکی از برترین سنگربان های آسیا است و این مساله بر کسی پوشیده 
نیست اما کنترل هیجان برای او یکی از مهم ترین اصول فوتبال حرفه ای به شمار می رود؛ 
اصولی که اگر در کنار ورزش جدی گرفته نشود بی شک فشار بازی های بزرگ ملی و 
باشگاهی موجب خواهد شد تا وی دوباره دچار رفتاری شود که محرومیت به دنبال دارد؛ 
محرومیتی که در نهایت زندگی ورزشی او را تحت تاثیر قرار داده و  موجب آسیب به این 

ورزشکار، باشگاه و تیم ملی فوتبال ایران می شود.

داورزنی: 

بدهی ۱۵ میلیاردی فدراسیون کشتی
 جای بحث دارد

 معاون ورزش قهرمانی وزارت ورزش و جوانان گفت: وزارت ورزش در بهترین حالت 
می تواند 12.۵ میلیارد به فدراسیون کشتی پرداخت کند لذا بهتر است صرفه جویی لازم 
به عمل آید؛ بدهی های مالیاتی را رفع و رجوع خواهیم کرد اما 1۵ میلیارد بدهی به افراد 

حقیقی و حقوقی جای بحث دارد.
»محمدرضا داورزنی« در نشست فوق العاده فدراسیون کشتی با اشاره به مشکلات 
اقتصادی فدراسیون ها اظهار داشت: هر فدراسیون میزانی از بودجه دارد و برای هزینه کرد 
آن باید برنامه داشته باشد. برنامه ای که در آن فدراسیون به گونه ای عمل کند تا تعهدی ایجاد 
نشود. برای سامان دادن به مشکلات اقتصادی و مالیاتی فدراسیون ها جلسات مفصلی با 

سازمان مالیاتی و وزارت اقتصاد داشتیم تا بدهی های مالیاتی را سامان دهیم.
وی با اشاره به انباشت بدهی های مالیاتی ورزش ایران گفت: از  آن جا که ورزش معاف از 
مالیات است هیچکدام از فدراسیون ها پیش از این اظهارنامه مالیاتی ندادند. زمانی که خود 
من در فدراسیون والیبال بودم، یک بار نگفتند اظهارنامه مالیاتی بیاورید اما حالا می گویند 

چرا نیاورده اید.
معاون وزیر ورزش در ادامه با اشاره به تلاش های این وزارتخانه برای حل مشکل مالیات 
فدراسیون ها عنوان کرد: »مسعود سلطانی فر« در تعامل با وزیر اقتصاد است تا بتواند این 
مشکل را حل کند.  فدراسیون ها نیز  اظهارنامه سال گذشته را شروع کرده اند تا شفافیت در 

دریافت و پرداخت ها ایجاد شود.
داورزنی در ادامه گذری بر بدهی های خارجی کشتی زد و تصریح کرد: اتحادیه جهانی 
کشتی همواره به خاطر این بدهی ها ایران را تهدید می کند و این در شان کشور نیست. 
باید تکلیف بدهی های خارجی روشن شود. بدهی های خارجی تنها مربوط به فدراسیون 

کشتی نیست کما اینکه در گذشته در رشته های دیگر هم این مشکل وجود داشت.
معاون ورزش قهرمانی وزارت ورزش و جوانان درباره صرفه جویی در هزینه کردها عنوان 
کرد: منابع فدراسیون ها به خاطر مشکلات اقتصادی کشور محدود است لذا برای 

صرفه جویی در آن باید سفرهای غیرضروری لغو و افراد اضافه در اعزام ها حذف شوند.
او در ادامه با اشاره به توجه ویژه به فدراسیون کشتی گفت: کسی به اینکه کشتی ورزش 
اول کشور است و باید برای آن هزینه شود، شک ندارد. اما باید ببینیم آورده ما چقدر است. 
وزارت ورزش در بهترین حالت 12.۵ میلیارد می تواند پرداخت کند. سال گذشته برای 
کشتی بیش از 100 درصد هزینه کردیم. داورزنی در پایان خاطرنشان کرد: بدهی های 
مالیاتی را رفع و رجوع خواهیم کرد، بدهی به شرکت توسعه نیز مشکلی درون خانوادگی و 

حل شدنی  است، اما 1۵ میلیارد بدهی به افراد حقیقی و حقوقی جای بحث دارد.

شاگردان حسن زاده در فکر صدر جدول 

سوهان محمد سیمای قم در اهواز 
فوتسالیست های تیم سوهان محمد سیمای قم در تلاش برای رسیدن به صدر جدول 
رده بندی رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور این هفته برابر حفاری اهواز 

صف آرایی می کنند.
 یازدهمین هفته از نیم فصل نخست مسابقات لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور روز 
جمعه پانزدهم شهریور ماه برگزار می شود و 14 تیم لیگ برتری در هفت دیدار حساس 
مقابل یکدیگر صف آرایی می کنند، در حالی که مهمترین بازی برای قمی های علاقمند به 

فوتسال در اهواز برگزار می شود.
نماینده فوتسال استان قم یعنی تیم سوهان محمد سیما این هفته باید راهی اهواز شده 
و در دیداری فوق العادهمهم و سرنوشت ساز در میهمانی تیم حفاری اهواز تمام توان خود را 
برای صدرنشینی احتمالی در جدول رده بندی بازی های لیگ برتر به کار بگیرد، مسابقه ای 
که از ساعت 1۸ روز 1۵ شهریور در خانه حفاری به انجام می رسد. سوهان محمد سیما 
قم بعد از کنار رفتن سیدمهدی غیاثی به دلیل بیماری، از هفته دهم لیگ برتر محسن 
حسن زاده را به عنوان سرمربی روی نیمکت خود می بیند، در شرایطی که سوهانی ها 
نخستین بازی به سرمربیگری حسن زاده را در هفته دهم از تیم هایپرشهر شاهین شهر با 

نتیجه ۵ بر ۳ بردند.
 تیم سوهان محمد سیما قم در حالی برابر تیم حفاری اهواز صف آرایی می کند که یک 
بازی معوقه با تیم مسسونگون نایب قهرمان فصل 2019 جام باشگاه های آسیا دارد و از 9 
بازی قبل خود پنج پیروزی، دو تساوی، دو باخت، 24 گل زده، 1۶ گل خورده، تفاضل گل 
مثبت هشت و 1۷ امتیاز در مکان سوم جدول جای دارد. در حال حاضر تیم سن ایچ ساوه 
با کسب 20 امتیاز صدرنشین جدول رده بندی لیگ برتر فوتسال ایران است، گیتی پسند 
اصفهان با 19 امتیاز در مکان دوم ایستاده و سوهان محمد سیما قم با 1۷ امتیاز سوم است، 
در حالی که تیم های فرش آراء مشهد با 1۶ امتیاز، اهورا بهبهان و حفاری اهواز هر کدام با 

14 امتیاز در رده های چهارم تا ششم این رده بندی قرار گرفته اند.

 مدیرعامل سابق باشگاه ذوب آهن در واکنش به صحبت های امیرحسین فتحی 
مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: باید بگویم بنده اهل شرکت در مزایده هستم نه 
مناقصه! همه چیز از جلسه سعید آذری با محمدرضا داورزنی معاون وزیر ورزش شروع 
شد. بعد از این نشست بود که اعلام شد آذری گزینه مدیرعاملی استقلال است و به 
زودی جای امیرحسین فتحی را می گیرد. بعد از انتشار این خبر، رئیس هیات مدیره 
باشگاه استقلال اعلام کرد فتحی به کارش ادامه خواهد داد. همچنین سعید آذری 
هم در گفتگوهایی تاکید کرد که برنامه ای به وزارت ورزش برای مدیریت در استقلال 
نداده است. هرچند آذری این موضوع را تکذیب کرد ولی به نظر می رسد وی منتظر 
پیشنهاد مدیران عالیرتبه برای مدیریت در استقلال بوده است. آذری شب گذشته هم 
با انتشار پیامی تاکید کرد که مذاکراتش را موقتا با دو باشگاه برای مدیریت متوقف کرده 
است تا تصمیم منطقی بگیرد. از سوی دیگر امیرحسین فتحی مدیرعامل استقلال هم 
با حضور در یک برنامه تلویزیونی به سعید آذری هم کنایه زد و گفت: »ناگهان شایعه می 
کنند که مدیریت استقلال قرار است تغییر کند و می آیند برای مدیریت اعلام آمادگی 

می کنند انگار که مناقصه یا فراخوان عمومی است.«
برای استقلال برنامه نداده بودم

آذری در گفتگویی در واکنش به اتفاقات رخ داده طی روزهای گذشته و همچنین 
کنایه مدیرعامل استقلال، گفت: من این برنامه را ندیدم و علاقه ای هم نداشتم که ببینم 
ولی اگر منظور آقای فتحی من بوده ام، باید بگویم بنده در مزایده شرکت می کنم نه در 
مناقصه! اگر در رسانه ها و یا فضای مجازی نقل قول مستقیمی از من وجود دارد که 

گفته ام می خواهم مدیرعامل استقلال شوم، بگویند.
مدیرعامل سابق ذوب آهن ادامه داد: متاسفانه بعضی جاها عنوان شد که من برای 
استقلال برنامه داده ام ولی اینطور نبود. بنده در مزایده ها شرکت می کنم نه مناقصه 
ها! اگر جایگاه مدیریت در استقلال طوری است که در یک برنامه تلویزیونی از آن به 

عنوان مناقصه استفاده می کنند، مشکل من نیست.
چرا مدیرعامل پرسپولیس از این حرفها نزد؟

آذری خاطرنشان کرد: اگر بحث حضورم در استقلال مطرح شد، صرفا به خاطر علاقه 

مندی هواداران این تیم و اظهار لطفشان در صفحه شخصی ام بوده است. فقط هم 
بحث استقلال نبوده است. قبل از آن نام من برای مدیریت پرسپولیس هم مطرح شد 
ولی چرا آقای عرب که تیمش سه سال هم قهرمان شده بود، چیزی نگفت؟ آقای عرب 
حتی خودش استعفا کرد و رفت ولی از این حرفها نزد. این باعث افتخار و خوشحالی 
من است که هواداران دو باشگاه بزرگ ایران اظهار علاقه کرده اند که مدیر باشگاهشان 

باشم. این نشان می دهد رزومه مدیریتی سعید آذری قوی است.
سلطانی فر مدیریت استقلال را تغییر نمی دهد

مدیرعامل سابق ذوب آهن درباره دلایل متوقف کردن مذاکراتش با باشگاه های 
دیگر تاکید کرد: از دو باشگاه لیگ برتری دیگر پیشنهاد داشتم. قرار بود شب گذشته 
و بعد از توافق نهایی با یکی از این باشگاه ها نامش را اعلام کنم اما وقتی دیدم باز هم 
تقاضا هست، به احترام آنها تا روز چهارشنبه مذاکراتم را متوقف کردم. ولی باید بگویم از 
جمعبندی چیزهایی که در رسانه ها مطرح می شود می توان گفت آقای سلطانی فر 

وزیر ورزش دست به تغییرات در مدیریت استقلال نمی زند.
آدم سیاسی نیستم

آذری یادآور شد: پیام من به هواداران استقلال این است که از تیم، بازیکنان، سرمربی 
و مدیریتشان حمایت کنند. اینکه رسانه ها علاقه مند هستند یک مدیر قوی در استقلال 
کار کند، مشکل من نیست. مرا نه نماینده مجلس معرفی کرده و نه آدم سیاسی هستم. 
اگر هم اسمم برای استقلال و پرسپولیس مطرح شد به خاطر رزومه ام و خود مردم بوده 

است و همچنین رسانه هایی که عملکرد مدیران را زیر ذره بین دارند.
برای گرفتن پست »آویزان« نمی شوم

از هواداران  آرزوی موفقیت دارد، گفت: جا دارد  برای استقلال  اینکه  بیان  با  وی 
سپاهان، پرسپولیس، استقلال، نساجی و ذوب آهن که در این مدت به بنده محبت 
کردند، تشکر کنم و به تمام آنها این پیام را بدهم که سعید آذری آدم سفارشی نیست. 
یکبار به فردین گفتند چرا نامت ماندگار شد که پاسخ داد به خاطر نقش هایی است که 

بازی نمی کردم. من هم نیازی ندارم که برای پست گرفتن به دیگران »آویزان« شوم.
می خواستند برایم »پادرمیانی« کنند

مدیرعامل سابق ذوب آهن اظهار کرد: برای کار کردن و پست گرفتن التماس نمی 
کنم. در همین چند روز دو، سه آدم مهم با من صحبت کردند که آیا می خواهی برایت 
پادرمیانی کنیم که پاسخ منفی بود. مدیری که با پادرمیانی بیاید، با پادرمیانی هم می 
رود. من همواره مدیر مستقلی بوده ام. حتی اگر به استقلال هم بیایم مستقل خواهم 
ماند و بر اساس مسئولیت هایی که هیات مدیره تعیین می کند، کار می کنم؛ آنهم 
هیات مدیره ای که صالح و متخصص باشد. به پرونده کاری ام افتخار می کنم و نشان 

می دهد مسیر مدیریت را درست طی کرده ام.
تقدیر سپاهان نشان داد راهم را درست رفته ام

آذری در پایان درباره برگزاری بازی پیشکسوتان سپاهان و ذوب آهن و تقدیر سپاهانی 
ها از وی گفت: سپاهان و ذوب آهن در خیلی مسائل از جمله اتفاقات فرهنگی پیش رو 
بوده اند. باید از مسعود تابش مدیرعامل باشگاه سپاهان، محمود یاوری، امیر قلعه نویی 
و تمام پیشکسوتان فوتبال اصفهان تشکر کنم. وقتی باشگاه رقیب از شما تقدیر می کند 

نشان می دهد که راهتان را درست رفته اید.

پاسخ آذری به مدیرعامل استقلال:

 من اهل مزایده هستم نه مناقصه!

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: در چند سال گذشته 
بین  روزها  این  و  داشته  وجود  استقلال  در  زیادی  اختلافات 

استراماچونی و فتحی اختلافات شدیدی به چشم می آید.
صادق ورمزیار در مورد عملکرد استقلال برابر ماشین سازی و 
فولاد خوزستان گفت: شرایط آبی پوشان بستگی به عملکرد و 
نتایج آنها دارد وقتی استقلال از دو بازی تنها یک امتیاز کسب 
می کند یعنی شرایط خوب نیست البته آبی پوشان در مقابل 
فولاد نسبت به بازی با ماشین سازی بهتر بودند اما باز هم در 
ثانیه های پایانی همانند دیدار اول سه امتیاز را با یک امتیاز جابجا 
کردند و این نشان می دهد که تعدادی از بازیکنان استقلال هنوز 

به پختگی کامل نرسیده و تمرکز لازم را ندارند.
وی تاکید کرد: بازیکنان استقلال باید بدانند بازی 90 دقیقه 
نیست و باید تا زمانی که سوت پایان بازی زده می شود تمرکزشان 
روی بازی باشد اما متاسفانه این اتفاق در دو دیدار گذشته برای 
استقلال رخ نداد و این موجب شد ۵ امتیاز حساس از دست 

استقلال بیرون برود.
بازیکن  یک  نبود  گفت:  ادامه  در  استقلال  پیشین  مدافع 
باتجربه در خط هافبک استقلال را دچار مشکل کرده است 
آنها به راحتی بازی را از دست می دهند و نمی توانند از گلی که 
می زنند دفاع کنند بنابراین مدیران استقلال باید به دنبال یک 
هافبک باتجربه باشند تا او بتواند آرامش را به اردوی استقلال 

بازگرداند.
ورمزیار در خصوص انتقاداتی که از فغانی در این چند روز 
گذشته صورت گرفته، گفت: نمی توانم بگویم فغانی بی تاثیر 

بوده اما مگر او بازی اول هم برای استقلال داوری کرده بود. 
را  نتیجه  پایانی  ثانیه های  در  گذشته  دیدار  دو  در  استقلال 
عوض کرده و این نشان می دهد نمی توان همه تقصیرها را به 
گردن فغانی انداخت. بازیکنان هم بی تقصیر نیستند و این 
استراماچونی است که باید هر چه زودتر این نقص بزرگ را از 

بین برده تا استقلال به این راحتی در لحظات آخر بازی گلی 
دریافت نکند. وی در پاسخ به این پرسش که سه هفته تعطیلی 
لیگ می تواند به استقلال کمک کند یا خیر، گفت: مطمئناً 
این اتفاق خواهد افتاد. یکی از اشتباهات بزرگ استقلال این 
بود که با بازیکنانی به اردو رفت که اصلًا در ترکیب اصلی حضور 

نداشتند و در بازی اول بیش از ۵0 درصد از آنها در زمین نبودند 
بنابراین شناختی از یکدیگر در زمین نداشتند و نتوانستند بازی 
خوبی از خود ارائه کنند این سه هفته می تواند به استراماچونی 
کمک کند تا نقص های تیم خود را برطرف کند و خط دفاعی 
استقلال را به هماهنگی برساند. مدافع پیشین استقلال در 
خصوص انتقاداتی که این روزها از فتحی می شود و همه عنوان 
می کنند بین او و استراماچونی اختلافات شدیدی وجود دارد، 
گفت: سال گذشته هم شفر با خطیر مشکل داشت اگرچه بارها 
گفتند مشکلی نیست و یا آشتی کرده اند اما تا روزی که شفر 
در استقلال بود این اختلافات وجود داشت این روزها هم بین 
استراماچونی و فتحی این اتفاق رخ می دهد اگرچه فتحی مرتباً 
تاکید می کند هیچ اختلافی نیست اما همه می دانند مشکلات 
زیادی بین این دو وجود دارد که باید هر چه زودتر برطرف شود. 
سرمربی استقلال تمرکز لازم ندارد، عصبانی است و بی اعتماد 
شده بنابراین باید شرایطی فراهم شود تا او به آرامش کامل برسد 
زیرا اگر او به آرامش برسد این آرامش به بازیکنان هم منتقل 
می شود و استقلال می تواند برای بازی های آینده خصوصاً دربی 

تمرکز لازم را داشته باشد.
وی در پایان و در خصوص عملکرد تیم ها در هفته دوم لیگ 
برتر گفت: تراکتور، سپاهان و پدیده روند رو به رشدی دارند و 
توانسته اند از همین آغاز لیگ به دنبال صدرنشینی باشند البته 
اگرچه استقلال و پرسپولیس شروع خوبی نداشتند اما مطمئناً 
آنها هم به این سه تیم خواهند رسید و شاهد یک لیگ جذاب و 

پر از حساسیت در هفته های آتی خواهیم بود.

صادق ورمزیار :

اختلاف بین فتحی و استراماچونی غیرقابل انکار است

 قائم مقام سابق استقلال معتقد است استراماچونی جوان است و با انگیزه و تیم را درست خواهدکرد. علی نظری قائم مقام سابق 
استقلال معتقد است این تیم می تواند در ادامه لیگ شرایط بهتری را تجربه کند البته که هواداران هم باید در این بین از تیم حمایت کنند 

تا شرایط بهتر شود با نظری درباره شرایط این روزهای استقلال و همچنین دربی پیش رو به صحبت پرداختیم.
عملکرد استقلال را مقابل فولاد چطور ارزیابی کردید؟

استقلال مقابل فولاد چنگی به دل نزد. اما با توجه به اینکه دومین بازی این تیم در لیگ برتر است می توان به آینده آنها امیدوار بود. 
استراماچونی هنوز آشنایی کاملی به فوتبال ایران ندارد و مطمئن هستم با گذشت زمان شرایط بهتر خواهد شد. هواداران اگر از این 

استقلال حمایت کنند ضرر نخواهند کرد. استراماچونی جوان است و با انگیزه و قطعا این تیم را درست خواهد کرد.
داوری چقدر در کسب این تساوی تاثیرگذار بود؟

قطعا داوری تاثیر خودش را در این نتیجه داشته است اما مهم در این بین هواداران هستند که نباید فریب برخی افراد را بخورند و از تیم 
حمایت کنند و فرصت بدهند تا بهترین تیم در میدان شکل بگیرد.

بلبلی هم به دلیل تخلف شش ماه از سوی کمیته انضباطی محروم است به نظرتان چرا چنین اتفاقی افتاده است؟
به هر حال رایی بوده که کمیته انضباطی  صادر کرده است ایشان با فولاد قرارداد امضا کرده و قطعا نباید به استقلال می پیوست مدیران 

استقلال باید در این بین باتجربه تر عمل می کردند.
خطیر معاون سابق استقلال هم برای تماشای این بازی به ورزشگاه آمده بود؟

هر فردی می تواند به عنوان هوادار به ورزشگاه برود و از تیمش حمایت کند ما هم 40 سال هوادار استقلال هستیم فقط امیدوارم در 
این بین از دیدن این بازی ها سوء استفاده نشود.

استراماچونی بر سر مترجمش با مدیران به اختلاف خورده است علت را در چه می بینید؟
امیدوارم کسی پشت این موضوع نباشد و اطلاعات غلط به استراماچونی ندهد البته که بحث مترجم بحث بسیار کوچکی است و 

استقلال مسائل بزرگ تر از این را باید رسیدگی کند.
کمتر از دو هفته دیگر دربی برگزار خواهد شد شرایط دو تیم را چطور پیش  بینی می کنید؟

درست است که پرسپولیس مقابل تراکتور شکست خورد ولی تیمش عملکرد خوبی داشت پنج تیم الان در لیگ جزو مدعیان قهرمانی 
هستند به نظر من استقلال توانایی شکست دادن پرسپولیس را در دربی دارد اما مهمترین مساله استقلال در حال حاضر نداشتن بزرگتر 

در زمین است.

مدافع سابق پرسپولیس نسبت به حضور انصاری فر در پرسپولیس واکنش نشان داد.
علی انصاریان مدافع سابق پرسپولیس از حضور انصاری فرد در پرسپولیس ابراز تعجب می کند و معتقد است نباید چنین اتفاقی رخ 

می داده است با انصاریان در خصوص شرایط پرسپولیس و استقلال و همچنین عملکرد کالدرون و استراماچونی به صحبت پرداختیم.
بازی های پرسپولیس را تماشا می کنید؟

کم وبیش بازی ها را پیگیری می کنم بازی دوم این تیم را کامل تماشا کردم متأسفانه پرسپولیس شکست خورد البته بازی کردن در تبریز 
سخت است. دنیزلی مربی بسیار باهوشی است البته این را هم باید در نظر بگیریم بازی های نخست لیگ است و تیم ها هنوز شکل واقعی 
خود را به دست نیاوردند. تیمی که می خواهد قهرمان شود باید همان ابتدای فصل امتیازات را جمع آوری کند چه در بازی های داخل 

خانه و چه در بازی های خارج خانه.
عملکرد کالدرون را چه طور ارزیابی می کنید؟

زود است بخواهیم در موردش حرف بزنیم البته توقع مردم از پرسپولیس بالاست زیرا برانکویی در این تیم حضور داشته که سه فصل 
پیاپی این تیم را قهرمان کرده است امیدوارم کالدرون هم بتواند پا جای برانکو بگذارد.

انصاری فر هم به عنوان مدیرعامل جدید پرسپولیس انتخاب شد؟
اصلًا در مورد ایشان نظری ندارم نمی دانم چرا هر وقت هیچ کس نیست ایشان هست معمولًا همیشه یکی از انصاری فردها حضور دارند 
که به عنوان مدیرعامل پرسپولیس انتخاب شوند. نمی دانم جریان چیست پنج نفر دیگر گزینه مدیرعاملی پرسپولیس هستند اما یک دفعه 
انصاری فر که هیچ سابقه خوبی در پرسپولیس ندارد مدیرعامل می شود. هر وقت ایشان در پرسپولیس حضور داشته این تیم به مشکل 

خورده هر چه ما بدهی داشتیم مال زمان ایشان است.
شما بازی های استقلال را هم پیگیری می کنید؟

فکر می کنم باید به مربی استقلال بیشتر فرصت بدهم نباید در خصوص ایشان عجله کنیم در بازی اول که ایشان خیلی عصبی بود 
آن هم به خاطر این بود که مترجمش کنارش حضور نداشت همیشه ما ادعا داریم همه کار می کنیم اما در انجام دادن آسان ترین کار 

ممکن مشکل داریم.
دربی هم کمتر از دو هفته دیگر برگزار خواهد شد؟

این دو تیم خیلی زود به یکدیگر برخورد کردند کاش این بازی هفته ششم یا هفتم بود تا بازی جذاب شود. البته من از کلاس هر دو 
مربیگری خوشم می آید کنار زمین کراوات می زنند و با هیجان تیم های خود را هدایت می کنند.

ژرمن،  سن  پاری  جدید  سنگربان 
نیمکت نشینی در رئال مادرید را دلیل 

جدایی خود از این تیم معرفی کرد.
کیلور ناواس تصمیم گرفت که رئال 
و  نقل  فصل  روز  آخرین  در  را  مادرید 
انتقالات تابستانی ترک کند تا پیراهن 

پاری سن ژرمن را بر تن کند.
در  کاستاریکایی  سنگربان  این 
گفت وگویی که با سایت رسمی باشگاه 
پاری سن ژرمن داشت درباره دلیل جدایی خود از رئال مادرید سخن به میان آورد. 
او گفت: من در رئال روزهای خوبی را تجربه کردم و بسیار خوشحالم که در این تیم 

بزرگ بازی کردم. 
الان هم راهی یک تیم بزرگ دیگر شده ام. پاری سن ژرمن چالش بزرگی برای من 

به شمار می آید. راهی تیم بزرگی شده ام و البته پاریس هم شهر زیبایی است.
ناواس ادامه داد: بی صبرانه در  انتظار آغاز کار خود با پاری سن ژرمن هستم. 
می دانم که راهی تیم بزرگی شده ام و آمده ام تا جام های بزرگی هم به دست 

آورم.
او دلیل جدایی از رئال مادرید را نیمکت نشینی در این تیم اعلام کرد و گفت: من 
در رئال سخت تمرین می کردم و خود را آماده بازی های بزرگ می کردم اما در ترکیب 

قرار نمی گرفتم و نمی توانستم به تیم کمک کنم و همین هم باعث جدایی شد.

ستاره پرتغالی یوونتوس عنوان بهترین 
بازیکن سال پرتغال را به دست آورد.

کریستیانو رونالدو با وجود جدایی از 
رئال مادرید فصل خوبی را تجربه کرد. 
و جام   A در سری قهرمانی  یووه  با  او 
حذفی ایتالیا را به دست آورد و توانست 
لیگ  قهرمان  هم  پرتغال  ملی  تیم  با 

ملت های اروپا شود.
فدراسیون  سالانه  که  مراسمی  در 

فوتبال پرتغال برای انتخاب بازیکن سال با حضور مربیان و بازیکنان برگزار می کند 
کریستیانو رونالدو به عنوان بهترین بازیکن سال معرفی شد.

در این مراسم رونالدو توانست با پشت سر گذاشتن برناردو سیلوا هافبک سیتی، 
برنو فرناندز بازیکن اسپورتینگ لیسبون، ژائو فیلکس گرانترین خرید تاریخ اتلتیکو 

مادرید و روبن نفز بازیکن ساوتهمپتون عنوان بازیکن سال پرتغال را به دست آورد.
رونالدو بعد از دریافت این جایزه گفت: سال سختی بود اما خیلی زود به پایان 

رسید.خوشحالم که توانستم این جایزه را به دست آورم.
این ستاره پرتغالی جزو سه نامزد نهایی کسب توپ طلا هم قرار گرفته و این شانس 
را دارد که این جایزه را برای ششمین بار در طول دوران بازیگری خود به دست آورد 
هر چند که شانس فان دایک با توجه به قهرمانی با لیورپول در لیگ قهرمانان اروپا 

بیشتر است.

روزنامه لوپاریزین از دلیل اصلی ماندن نیمار 
در پاری سن ژرمن بعد از کش و قوس های زیاد 

سخن به میان آورد.
آنکه نیمار به صراحت اعلام کرد  با وجود   
که دوست دارد به بارسلونا برگردد و خبرهای 
زیادی درباره بازگشت او به آبی اناری ها منتشر 
شد اما در نهایت او در پاری سن ژرمن باقی 
سن  پاری  ترک  به  زیادی  علاقه  نیمار  ماند. 
ژرمن داشت و حتی در چهار بازی فصل جدید 

لیگ فرانسه هم با  وجود آنکه آسیب دیدگی نداشت اما برای تیمش به میدان نرفت و همین 
باعث شد تا جدایی او محتمل باشد با این حال فصل نقل و انتقالات تابستانی به پایان 
رسید و این فوق ستاره برزیلی در پاری سن ژرمن ماندنی شد. روزنامه لوپاریزین از دلیل 
اصلی ماندن نیمار در پاری سن ژرمن سخن به میان آورد و نوشت: ناصر الخلیفی رئیس 
باشگاه پاری سن ژرمن در نشستی که با همکاران خود داشت تاکید کرد که نیمار دوست 
دارد به بارسلونا برگردد اما شرط موافقت با جدایی او تنها یک چیز است و آن اینکه باید هر 
باشگاهی که او را می خواهد ۳00 میلیون یورو پرداخت کند. در همان ابتدا برای ناصر 
الخلیفی مشخص شد که بارسلونا توان پرداخت چنین مبلغی را ندارد و به همین خاطر هم 

در نهایت نیمار ماندنی شد.
این روزنامه فرانسوی در پایان نوشت که دلیل اصلی ماندن نیمار در پاری سن ژرمن 

همین مبلغ بالایی بود که این تیم برای فروش او در نظر گرفت.

دلیل ماندن نیمار در PSG مشخص شدرونالدو بازیکن سال پرتغال شدچرا ناواس رئال مادرید را ترک کرد؟
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مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، در جریان بازدید از واحد کنترل مواد، 
شامل بخش واردات و انبارها و کنترل موجودی، بر اهمیت تداوم تأمین 

قطعات و مواد موردنیاز خطوط تولید تأکید کرد.
مهندس عظیمیان،  ضمن قدردانی از کارکنان این مدیریت گفت: 
در شرایط فعلی به یقین خطوط تولید و صنعت، خط اول جبهۀ اقتصاد 
مقاومتی هستند؛ ازاین رو باید همانند سربازان جان برکف به گونه ای 
عمل کنیم که تولید همچنان تداوم داشته باشد و نیاز صنایع پایین دست 
تأمین شود. به خاطر داشته باشیم تداوم تولید، »رونق تولید« را تضمین 

می کند.
کارکنان،  با  دیدار  ضمن  بازدید،  این  در  مبارکه  فولاد  عامل  مدیر 
رهنمودهای لازم برای پشتیبانی خطوط تولید و استفادۀ حداکثری از 

موجودی های انبارهای شرکت را ارائه کرد.
 در جریان این بازدید، مهدی کفایت، مدیر کنترل مواد، گزارش کاملی 
از اقدامات این واحد جهت تأمین حداکثری نیاز خطوط تولید ارائه کرد 

که موردتوجه مدیرعامل قرار گرفت.
 کارنامه ای درخشان در جهت تولید محصولات فولادی و 

تأمین صنایع مختلف
معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه، درخصوص جایگاه فولاد مبارکه 
در منطقه و جهان گفت: طبق گزارش انجمن جهانی فولاد، شرکت 
فولاد مبارکه در سال گذشته،  عنوان بزرگ ترین تولیدکنندۀ محصولات 
فولادی در بین شرکت های فولادساز منطقۀ خاورمیانه و رتبۀ 4۷ جهان را 

به خود اختصاص داده است.
 محمود اکبری افزود: این شرکت با انجام طرح های توسعه و افزایش 
ظرفیت تولید، کمک شایانی به بهبود رتبۀ ایران در رتبه بندی جهانی 
برترین کشورهای تولیدکننده فولاد داشته و در بازار داخلی نیز توانسته 
است میزان تحویل محصولات فولادی تخت را از ۳۳۳1 هزار تن در 
سال 1۳94 به ۵۸۶4 هزار تن در سال 1۳9۷ افزایش دهد که رشد ۷۶ 
درصدی به همراه داشته است. در همین بازۀ زمانی، تحویل محصولات 
گرم از 2291 هزار تن به   40۸0 هزار تن افزایش یافته و متعاقبا میزان 
تحویل محصول به شرکت های تولیدکنندۀ لوله و پروفیل فولادی از ۷۷9 
هزار تن به 1۷09 هزار تن افزایش یافته که رشد قابل توجهی معادل 

119 درصد )بیش از دو برابر( را در پی داشته است.
رشد 7۴درصدی  تحویل محصولات در پنج ماهۀ اول امسال

وی ضمن اشاره به این که در پنج ماهۀ اول سال 1۳9۸ فولاد مبارکه 
با تحویل 2۵۸۷هزار تن محصول نسبت به تحویل 1491 هزار تن در 
مدت مشابه سال 1۳94 رشد بیش از ۷4 درصدی داشته است، گفت: 
در همین بازۀ زمانی، عرضۀ محصولات گرم از 9۷۸ هزار تن به 1۸92 
هزار تن رسید که رشد 9۳ درصدی داشته و عرضه به شرکت های لوله 
و پروفیل از ۳۵۳ هزار تن به ۸۷۷ هزار تن رسیده که نشان دهندۀ رشد 

14۸ درصدی است.
معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه در ادامه افزود: در سال 9۷ میزان 
عرضه ضخامت های 2 میلی متر و کمتر به صنایع لوله و پروفیل ۸۸۶ 
هزار تن بوده که نسبت به ۶۵۶ هزار تن سال 9۶ رشد ۳۵ درصدی را به 
همراه داشته است و این روند افزایشی نسبت به سال 1۳94 که تنها ۶2 
هزار تن بود رشد 1۳00 درصدی را نشان می دهد. در پنج ماهۀ اول سال 
جاری نیز عرضۀ ضخامت های مذکور به 4۷2 هزار تن رسید که نسبت 

به دورۀ مشابه سال قبل رشد ۵۶ درصدی دارد.
افزایش تحویل محصولات به بازارهای داخلی و کاهش واردات 
اکبری ضمن اشاره به روند نزولی واردات محصولات فولادی تخت 
طی سال های 1۳94 تا 1۳9۷ از ۳۶۷۸ هزار تن به ۸9۷ هزار تن و 
کاهش ۷۶ درصدی آن گفت: روند کاهشی واردات در محصولات گرم 
محسوس تر بوده و با ۷۸ درصد کاهش از 901 هزار تن در سال 1۳94 

به 1۸9 هزار تن در سال 1۳9۷ رسیده است ؛ البته گفتنی است در 
سال 1۳94 حدود یک میلیون تن محصول گرم با کد تعرفۀ فولاد ممزوج 
وارد کشور شد که با در نظر گرفتن واردات از محل تعرفۀ  ممزوج درصد 
کاهش واردات محصولات گرم بیش از 90 درصد است. در چهارماهۀ 
است  بوده  تن  هزار  تنها ۷  گرم  محصولات  واردات  جاری  سال  اول 
که روند رو به حذف واردات را نشان می دهد که این کاهش واردات از 

خروج ارز از کشور جلوگیری کرده و در سال بالغ بر یک و نیم میلیارد دلار 
صرفه جویی ارزی از محل افزایش تحویل محصولات فولاد مبارکه به بازار 
داخلی و کاهش واردات ایجاد شده است. این امر ناشی از انجام به موقع 
توسعه ها در فولاد مبارکه و عرضۀ کافی محصول به بازار داخل بوده که 
نه تنها نیاز صنایع داخلی را تأمین کرده، بلکه توانسته با ایجاد اشتغال و 
ارزش افزوده منجر به روند افزایشی تولید و صادرات محصولات تولیدی 

از ورق فولاد گردد.
افزایش صادرات محصولات تولیدی از ورق فولادی

وی در ادامه به عرضۀ محصولات فولاد مبارکه ازجمله ضخامت های 2 
میلی متر گرم به بازار که منجر به افزایش صادرات محصولات تولیدشده 
از ورق های فولاد مبارکه در صنایع پایین دستی شده اشاره کرد و گفت: 
به عنوان مثال می توان به افزایش صادرات لوله و پروفیل از 10۸ هزار 
تن در سال 1۳9۶ به 29۸ هزار تن در سال 1۳9۷ اشاره کرد که رشد 
1۸0 درصدی داشته است. این میزان صادرات لوله و پروفیل بیشترین 
صادرات در سال های گذشته است و حتی نسبت به سال 1۳94 که 
صادرات  افزایش  این  دارد.  درصدی   9۶ رشد  بوده،  تن  هزار   1۵2
محصولات تولیدی از ورق فولادی در شرایطی که کاهش ۷0 درصدی 
واردات ورق های گرم را داشته ایم، در سایۀ رشد تولید و عرضۀ محصولات 
به بازار داخل و افزایش فروش از طریق اعتبار اسنادی توسط فولاد 
مبارکه میسر گردیده و نشان دهندۀ اشباع کامل بازار داخل به محصولات 
فولادی است. این اقدامات و حمایت های فولاد مبارکه موجب آرامش 
فکری و تأمین مالی صنایع مختلف ازجمله لوله و پروفیل گردیده و باعث 
شده تولید و صادرات شرکت های خریدار محصولات فولاد مبارکه تداوم 
یابد و روند افزایشی بسیار خوبی داشته باشد. نکتۀ قابل توجه این که روند 
صادرات محصولات فولادی تخت به علت در اولویت قرار گرفتن تأمین 
نیاز بازار داخلی به شدت کاهشی بوده است و بیش از ۶۵ درصد نسبت 

به سال 1۳94 کاهش داشته است.
وی همچنین افزود: شرکت فولاد مبارکه با حداکثر توان خود در سال 
رونق تولید توانسته است سهم خود را در تحقق اهداف کلان کشور 
ایفا کند و با تأمین محصولات موردنیاز صنایع مختلف کمک به تأمین 
مالی این صنایع از طریق فروش اعتباری و همچنین سرمایه گذاری 
لوله های  تولید  برای  موردنیاز  تختال  ازجمله  مختلف  پروژه های  در 
انتقال نفت و گاز با سرویس ترش و نیز تولید ضخامت های نازک گرم به 
دنبال تأمین و حمایت هر چه بیشتر از صنایع کشور و قطع وابستگی به 

کشورهای خارج است.
 در تأمین مواد اولیه موردنیاز داخلی به شدت دچار مشکل  هستیم

معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه در پایان گفت: فولاد مبارکه توانسته 
است با تلاش بی وقفۀ مدیران و کارکنان خود کارنامه ای درخشان در جهت 
تولید محصولات فولادی و تأمین صنایع مختلف داشته باشد و علی رغم 
وجود بی سابقه ترین تحریم های بین المللی، نیاز خطوط خود را از خارج 
کشور تأمین کند؛ ولی متأسفانه در تأمین مواد اولیه موردنیاز داخلی 
ازجمله کنستانتره، سنگ آهن، گندله و... به شدت دچار مشکل شده 
است و بیم آن می رود تولید خطوط کاهش یافته یا متوقف گردد. این در 
حالی است که تداوم تولید در بیش از ۵000 خانه و کارگاه کوچک و بزرگ 
در بالادست و پایین دست فولاد مبارکه وابسته به تداوم تولید حداکثری در 

این شرکت است؛ بنابراین باید هرچه سریع تر تدابیری اندیشیده شود.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان اعلام کرد

فولاد مبارکه؛ بزرگترین تولید کننده محصولات فولادی در خاورمیانه

یک کارشناس با بیان این که تقاضا برای مسکن به صورت لایه زیرین رکود وجود دارد 
گفت: تصور نمی کنم که تا دو سه سال آینده قیمت مسکن دچار جهش شود و این فرصت 
را به سیاست گذار می دهد تا برنامه های خود را برای تولید مسکن در استطاعت اجرا کند.
مهدی روانشادنیا اظهار کرد: در کلان اقتصاد، نوعی انجماد در دارایی ها ایجاد شده 
و بازار مسکن نیز با توجه به تاثیرپذیری از بازارهای موازی مثل ارز، طلا و بورس وارد 
رکود شده است. دوره اخیر یافزایش قیمت مسکن که حدود 1۸ ماه طول کشید به طور 
عجیبی طولانی شد. پیش بینی کارشناسان این بود که پایان سال 1۳9۷ رشد قیمت 
مسکن متوقف شود اما دیدیم که تا خردادماه 1۳9۸ روند افزایشی ادامه پیدا کرد. با این 

وجود هم اکنون به نقطه ای رسیده ایم که تقاضای واقعی مسکن به جهت محدودیت در 
توان خرید به پایین ترین حد خود رسیده است. هم چنین تقاضای سوداگانه به این دلیل 

که منفعتی از جهت افزایش قیمت ها ندارد دچار عقب گرد شده است.
وی افزود: با توجه به تعداد واحدهای مسکونی موجود در شهر تهران اگر فرض کنیم 
هر واحد یک بار خرید و فروش شود با تعداد ۳۳00  قرارداد خرید و فروش که در مردادماه 
داشتیم حداقل هزار ماه زمان می برد که یک معامله برای هر واحد انجام شود. این مساله 
این موضوع را به ذهن متبادر می کند که انجماد دارایی ها به بخش مسکن هم رسیده 

است.
در بطن بازار مسکن دو نوع تقاضا وجود دارد

این کارشناس بازار مسکن با بیان این که طبیعی است باید به فکر آینده باشیم گفت: در 
بطن بازار مسکن، دو نوع تقاضای بالقوه از بعد جمعیتی و بافت های ناکارآمد شهری وجود 
دارد. در بعد جمعیتی، تغییر سبک زندگی اجتماعی و کوچک شدن بعد خانوار، تقاضای 

جدید به لحاظ نوع خاصی از واحدها را ایجاد می کند.
روانشادنیا تاکید کرد: تقاضا برای مسکن به صورت لایه زیرین رکود فعلی وجود دارد 
و طبیعی است که این تقاضا با یک تحول در اوضاع اقتصادی می تواند در دوره افزایش 
قیمت بعدی تشدید شود. دوره رکود فعلی تا رونق بعدی این فرصت را به سیاست گذار 

حوزه مسکن می دهد تا برای تامین مسکن در استطاعت اقدام کند.
وی با اشاره به برنامه ریزی دولت برای رونق دهی بخش مسکن در قالب طرح اقدام ملی 

تولید و عرضه 400 هزار واحد مسکونی گفت: این اقدام می تواند محرکی برای عرضه در 
بخش هایی از تقاضای مسکن باشد ولی آن چه که تولید مسکن را متحول خواهد کرد 
ورود بخش خصوصی است. توان دولت بسیار محدود است و باید بازار را از این جنبه 
تحلیل کنیم که چطور می توان جذابیت سرمایه گذاری برای بخش مسکن از طریق بخش 
خصوصی فراهم کرد. تسهیلات بانکی می تواند بخشی از این برنامه باشد اما واقعیت این 
است که تولیدکنندگان با مشکلات زیادی از جمله طولانی شدن زمان صدور پروانه ها، 

افزایش قیمت مصالح ساختمانی و افزایش دستمزد مواجه شده اند.
این کارشناس بازار مسکن درباره پیش بینی از وضعیت آینده اظهار کرد: تصور نمی کنم 
که در بازار مسکن قابلیتی برای رشد قیمت وجود داشته باشد؛ چرا که مهم ترین محرک 
بازار مسکن یعنی توان تقاضا به شدت کاهش یافته است. تنها در صورت افزایش نرخ ارز 

می توان رشد قیمت اسمی و نه رشد واقعی قیمت مسکن را متصور شد.
طبق اعلام بانک مرکزی از تحولات بازار مسکن در مردادماه سال جاری تعداد معاملات 
آپارتمان های مسکونی شهر تهران به ۳۳00 واحد مسکونی رسید که نسبت به ماه قبل 
۳1.۳ درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل ۷2.۶ درصد کاهش را نشان می دهد. 
همچنین در این ماه متوسط قیمت خرید و فروش یک مترمربع زیربنای واحد مسکونی 
معامله شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران 1۳ میلیون و ۳0 هزار تومان 
بود که نسبت به تیرماه کاهش 2.4 درصدی داشته اما نسبت به مردادماه سال گذشته 

۷۶ درصد افزایش یافته است.

تحلیل یک کارشناس از آینده بازار مسکن

چند سال طول می کشد تا صاحب خانه شویم؟بازار مسکن قابلیتی برای رشد قیمت  ندارد

 
رشد قیمت مسکن از اردیبهشت ماه نزولی شده و برخی بر اساس این روند چند ماهه، 

زمان را برای خرید مسکن مناسب می دانند.
نرخ رشد قیمت مسکن در مناطق شهری تهران از اردیبهشت ماه که به نقطه اوج خود 
یعنی 12.4۵ درصد رسیده بود، روند کاهشی گرفته و حتی در مرداد ماه، منفی شده 
است. این روند کاهشی موجب شده در برخی اظهارنظرها، دوره فعلی را زمان مناسب 
خرید مسکن برای حقوق بگیران اعلام کنند؛ حقوق بگیرانی که حداقل دریافتی  ماهانه  
تقریباً یک میلیون و ۸00 هزار تومانی شان، در مقابل متوسط قیمت یک متر مربع واحد 
مسکونی در تهران که در ماه گذشته به حدود 1۳ میلیون تومان رسیده بود، اندک قدرتی 
هم ندارد. البته شاید این اظهارنظرها تلاشی برای جلوگیری از رکود بازاری است که حجم 

معاملات در آن از تیر تا مرداد، کاهش ۳1 درصدی تجربه کرده است.
 از تهران و حقوق بگیران حداقلی که بگذریم، باز هم خرید مسکن کار آسانی نیست و در 
سال های اخیر، سخت تر هم شده؛ به طوری که دو شاخص کلیدی بازار مسکن هم تأیید 

می کنند خرید خانه سال به سال دشوارتر شده است.
دسترسی به مسکن، یکی از این شاخص هاست که نسبت درآمد سالانه خانوار را به 
قیمت یک خانه معمولی اندازه گیری می کند. در واقع اگر متوسط درآمد سالانه خانوار در 
مناطق شهری، را بر متوسط قیمت یک واحد مسکونی ۷۵ متری تقسیم کنیم، عددی 
به دست می آید که در اقتصاد به آن شاخص دسترسی به مسکن گفته می شود. هر چه این 
عدد کوچکتر باشد، یعنی قیمت مسکن با درآمد خانوار تناسب بیشتری دارد و در نتیجه، 

دسترسی خانوار به مسکن، آسان تر است.
شاخص دسترسی به مسکن در بهترین حالت در سال های 1۳۷۷ تا 1۳۸0، حدود 
چهار بوده است. یعنی قیمت یک واحد مسکونی ۷۵ متری تقریباً چهار برابر متوسط 
درآمد سالانه خانوار بوده است. محاسبات ما بر اساس داده های مرکز آمار ایران و وزارت 
راه و شهرسازی نشان می دهد این شاخص در سال 1۳۸۸ معادل هشت بوده که در سال 

1۳9۶ به 10 و در سال 1۳9۷ به 14 رسیده است.
 یکی دیگر از شاخص هایی که می تواند درباره صاحب خانه شدن خانوارها علائم خوبی 
مانند  برای موارد مختلفی  برای خرید مسکن است. خانوار،  انتظار  نشان دهد، دوره 
خوراک، آموزش، مسکن و موارد دیگر هزینه می کند. اگر هزینه مسکن خانوار، مبلغ ثابتی 
باشد و قیمت مسکن هم تغییر نکند، با استفاده از دوره انتظار مشخص می شود چند سال 

طول می کشد تا خانوارها صاحب خانه شوند.
سهم هزینه مسکن در متوسط هزینه خانوارهای شهری از سال 1۳۷۵ تا 1۳9۷، در بازه 
2۸ درصد تا 4۵ درصد تغییر کرده است. در سال 1۳۸4، حدود یک چهارم هزینه خانوار 
صرف مسکن می شد و تقریباً نیمی از هزینه خانوار در سال 1۳9۷، صرف مسکن شده 

است.
 قیمت ها اما منتظر خانوار نمی مانند و با وجود افزایش سهم مسکن در هزینه خانوار، 
دوره انتظار برای خرید مسکن، بیشتر و بیشتر می شود. کمترین دوره انتظار برای خرید 
مسکن از سال 1۳۷۵ تا 1۳9۷، مربوط به سال 1۳۷9 و به مدت 11 سال بوده است. 
یعنی اگر قیمت مسکن از سال 1۳۷9 تا 1۳۸9 ثابت می مانند خانوارها می توانستند با 
کنار گذاشتن هزینه ای که در سال 1۳۷9 برای مسکن خرج می کردند در سال 1۳۸9 

صاحب خانه شوند.
طولانی ترین دوره انتظار برای خرید مسکن، مربوط به سال 1۳9۷ و به مدت ۳۵ سال 
است. یعنی اگر قیمت  مسکن در این مدت ثابت بماند و خانوارها حدوداً سالی 1۷ میلیون 

و ۷00 هزار تومان کنار بگذارند، می توانند در سال 14۳1 بالأخره خانه دار شوند.
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رئیس جمهور با بیان اینکه نهضت امام حسین )ع( برای اصلاح امور، اتحاد و 
نجات جامعه از نفاق بود، تصریح کرد: طبق محاسبات دشمن، هیچ کشوری قادر 
به تحمیل تحریم های همه جانبه آنها طی ششماه نبود اما ایمان قوی، آرمان بلند 

و تاسی ملت به سالار شهیدان، محاسبات دشمن را به هم زد.
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی که روز سه شنبه به منظور  منظور 
دفاع از وزرای پیشنهادی آموزش و پرورش و میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری در مجلس شورای اسلامی حضور یافته بود، گفت: نگاه جهان و آمریکا 
به ایران در پی مقاومت 1۶ ماهه اخیر عوض شده است و آمریکا فهمید که ملت 

ایران با فشار حداکثری به زانو در نمی آید.
رئیس جمهور با بیان اینکه، دشمنان ما می دانند که این راه پاسخ نخواهد داد، 
اظهارداشت: آنها می دانند که این جنگ تحمیلی اقتصادی نیز همانند جنگ 

تحمیلی نظامی ۳0 سال قبل که هیچ نتیجه ای نداد، نتیجه نخواهد داشت.
دکتر روحانی یادآور شد: در جنگ تحمیلی نظامی، ملت ما برغم همه دشواری ها 
در برابر کشوری که به ظاهر خود را به  ایدئولوژی شرق مسلح کرده بود، به سلاح 
غرب و شوروی و فرانسه خود را مجهز کرده بود و با پول ارتجاع و بویژه عربستان 

حمایت می شد، مقاومت کرد و پیروز شد.
رئیس جمهور تصریح کرد: دو ابرقدرت آن زمان یعنی آمریکا و شوروی در کنار 
دشمنان ملت ایران قرار گرفتند و فکر نمی کردند ملت ایران بتواند به تنهایی در 
این جنگ پیروز شود. آمریکا اطلاعات به بعثی ها می داد شوروی و فرانسه اسلحه و 
ارتجاع عرب ، پول و بندر به آنها می داد، برخی از کشورهای مرتجع منطقه فرودگاه 

را در اختیار آنها گذاشته بودند.
دکتر روحانی افزود:  برغم همه این تلاش ها و حصری که برای ما بوجود آورده 
بودند رزمندگان بزرگ و دلاور ارتش و سپاه و بسیج ما و همه مردم، با دادن عزیزترین 

فرزندان خود پیروزی را به دست آوردند.
رئیس جمهور تاکید کرد: این جنگ تحمیلی دوم نیز که از نوع اقتصادی ، روانی 
و سیاسی است سرنوشتی بهتر از آن جنگ نخواهد داشت و در این جنگ تحمیلی 

اقتصادی هم ملت ما پیروز صحنه است.
با راهبرد صبر انقلابی و تدبیر عقلانی نگذاشتیم ایران تنها بماند 

دکتر روحانی با بیان اینکه، امروز این ادعا نیست، گفت: راهبردی که نظام ما 
در آغاز در برابر توطئه آمریکا اتخاذ کرد راهبرد صبر انقلابی و تدبیر عقلانی بود 
و  با صبر و تدبیر عقلانی نگذاشتیم ایران تنها بماند و توانستیم آمریکا را در انزوا 

قرار دهیم.
رئیس جمهور اظهار داشت: از زمانی که آمریکایی ها ابرقدرتی خود را شروع 
کرده اند، برای اولین بار در تاریخ جهان است که  وقتی علیه یک ملت و یک کشور 
برنامه ریزی و توطئه می کنند، دنیا به آنها روی خوش و رأی مثبت نشان نمی دهد  و 

راه آنها را نمی پذیرد و حداقل در بیان و سیاست با ملت ایران هم نواست.
دکتر روحانی با تاکید بر اینکه از لحاظ سیاسی و حقوقی در مجامع حقوقی 
بین المللی و در دادگاه بین المللی ملت ایران در برابر آمریکایی ها پیروز این صحنه 
بوده است، گفت: شما یک نمونه دیگر پیدا کنید که آمریکا در یک توطئه بزرگ 

جهانی وارد شده و تنها مانده باشد.
رئیس جمهور تصریح کرد: امروز آمریکا و اذنابش یک رژیم منحوس نامشروع و 2 
الی ۳ "کشورک"   تنها مانده اند و ملت ایران خود را در کنار ملت های جهان و حتی 

دولت های بزرگ جهان می بیند.
رئیس جمهور اضافه کرد: در این مسیر اولین قدمی که برداشتیم دادن یک 
فرصت تاریخی به کشورهای 1+4 بود. در این فرصت تاریخی آنها می توانستند 
به تعهدات خود عمل کنند و اگر به تعهدات خود عمل می کردند ما هم به کلیه 
تعهدات مان در برجام عمل می کردیم. بنابراین آمریکا نه تنها از لحاظ سیاسی و 
اجتماعی و افکار عمومی بلکه حتی از لحاظ اقتصادی هم شکست خورده است.

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: متأسفانه بعد از تخلف و خیانت آمریکا و زیر پا 
گذاشتن تعهداتش، اروپایی ها هم یا به وظیفه خود عمل نکردند و یا نتوانستند و 
یا هر دو. آنچه می فهمیم هر دو است زیرا  جایی که می توانستند، انجام ندادند و 

جایی هم شاید با مشکلاتی مواجه بودند.
مقاومت و دیپلماسی را مکمل هم می دانیم

رئیس جمهور مقاومت داخلی و دیپلماسی فعال را دو پایه استراتژی ایران دانست 
و گفت: بدون مقاومت داخلی راه به جایی نمی بریم. بدون دیپلماسی فعال هم 
مسیر ما دشوار خواهد بود. بنابراین پایه اصلی استراتژی ما این بود که ملت ایران 
روی پای خود بایستد. امروز باید مجلس ، دولت و قوه قضائیه و همه ارکان نظام 
دست به دست هم دهند تا بتوانیم معضلات و مشکلات اقتصادی که مردم را تحت 

فشار قرار داده، بکاهیم .
دکتر روحانی خاطرنشان کرد: البته در این راستا با تدبیر و رهنمودهای مقام 
معظم رهبری، جلسه سه قوه و شورای عالی هماهنگی اقتصادی تشکیل شد و 
خیر و برکات فراوانی هم داشته است و امیدواریم در آینده هم برکات بیشتری را 

برای کشور داشته باشد.
رئیس جمهور با بیان اینکه  نمایندگان مجلس شورای اسلامی حامیان اصلی 
دولت هستند، اظهارداشت: شما به وزرا رأی دادید و دولت به پیشنهاد و تعیین 
افراد توسط رئیس جمهور و رأی اعتماد شما ، کار خود را آغاز کرد و بنابراین با کمک 
شما بوده که دولت تشکیل شده است و با کمک شما است که دولت می تواند در 
مسیر قانونی خود قدم بردارد و با کمک شما است که در روز های سخت  با وحدت 

، اتحاد و یگانگی می توانیم از این مشکل عبور کنیم.
 رئیس جمهور با بیان اینکه برای مردم ما روزهای سختی گذشته است و باز 
روزهای سختی هم خواهد بود، ادامه داد: بعد از اردیبهشت سال 9۸، دشمنان 
به اصطلاح خودشان تحریم را شدیدتر و صد در صدی و از تمام ابزار خودشان 
علیه ملت ایران استفاده کردند؛ آنچنان فشاری را بر کشورهای دیگر وارد کردند 
که اگر یک هواپیما به ایران پرواز می کرد یا از ایران به کشور دیگری می رفت ، به 
قول ما ایرانی ها نه با دو چشم با چهار چشم مراقبت می کردند و یک کشتی و یک 
قایق اگر از بندر ما حرکت کند و مقصدی را مد نظر قرار بدهد، مورد مراقبت شدید 

آنها قرار می گیرد.
دکتر روحانی تاکید کرد: چنین تحریم، پایش، نظاره گری و فشار علیه ایران 

بی سابقه است.
شاخص های اقتصادی نشان می دهد مقاومت ملت ایران 

پاسخ داده است 
رئیس جمهور با اشاره به مقاومت ملت ایران در برابر فشارها و تحریم ها، اظهار 
که  بگوید  ماه   ۳  ،2 این  در  اقتصادی  شاخص های  می بایست  حالا  داشت: 
آیا مقاومت ملت ایران پاسخ داده یا نداده است! امروز آمار و ارقام اقتصادی و 
شاخص ها نشان می دهد که در 2 الی ۳ ماه اخیر وضع ما از ماه های پیش بهتر 

است و تقریباً همه شاخص ها این را می گوید.
دکتر روحانی با اشاره به اینکه اخیراً بانک مرکزی نامه ای برایم نوشته بود که 
در آن شاخص بهای تولیدکننده ذکر شده بود، گفت: بر اساس شاخص بهای 
تولیدکننده نشان می دهد که ماه گذشته نسبت به ماه قبلش، رشد این شاخص 
فقط ۷ دهم درصد بوده یعنی کمتر از یک درصد؛ و ماه گذشته نسبت به نقطه به 

نقطه نسبت به ماه گذشته مشابه سال قبل ۸ واحد درصد کاهش داشته است؛ این 
یعنی اگر در شاخص بهای تولیدکننده کاهش را می بینیم، اثرش در چند ماه آینده 

در تورم مصرف کننده ظاهر می شود.
رئیس جمهور افزود: علامت امروز ، یک علامت خوب و مثبت است؛ قیمت ارز 
از ثبات نسبی در این یکی دو ماهه اخیر برخوردار شده است که این هم نشان 
می دهد بازار نوعی آرامش دارد؛ بازار سرمایه امیدوارکننده است و رشد مناسب دارد 
و این به معنای امید مردم به تولید است چرا که اگر مردم به تولید امیدوارنباشند به 

بازار سرمایه مراجعه نمی کنند.
رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه  شاخص های صنعتی  نشان می دهد که در 
زمینه اخذ مجوز و  افتتاح کارگاه های صنعتی نسبت به سال گذشته، رشدهای 
1۸ الی 20 درصدی داریم، گفت: معنایش این است که برخلاف تبلیغات جهانی 
که بر تضعیف روحیه ملت ایران متمرکز شده، مردم ما در مسیر آبادانی و تولید در 

حال حرکت هستند..
دکتر روحانی تاکید کرد: اینکه ما در آغاز امسال و در شرایط فعلی، کلید ساخت 
110 هزار مسکن شهری و روستایی را می زنیم و اعلام می کنیم که مسکن کشور 
در بخش ترمیم و ساخت، ظرف امسال و سال آینده 900 هزار واحد خواهد بود، 
این به معنای حرکت مثبت اقتصادی جامعه ماست. البته  این خانه سازی ها نه 
توسط دولت بلکه از سوی بخش خصوصی انجام می گیرد و دولت فقط تسهیلات 

لازم را فراهم می کند.
رئیس جمهور با اعلام اینکه ایجاد منطقه آزاد تجاری و برقراری روابط آزاد تجاری 
با جمع اوراسیا، اجرایی و عملیاتی شده و در آبان امسال عمل و اجرا می شود، 
خاطرنشان کرد: برای اولین بار بعد از پیروزی انقلاب است که جمهوری اسلامی 
ایران عملًا وارد یک پیمان اقتصادی منطقه ای شده که می تواند راه را برای صادرات 

و واردات آسان تر کند.
دکتر روحانی اظهار داشت: اینکه امروز با چند کشور بزرگ جهان توافق کردیم تا 
مبادلات ما با پول ملی باشد، به معنای ضربه بر دلار و توطئه های آمریکا نسبت به 

برنامه های اقتصادی کشور ما است.
علیرغم تحریم، ۱۴ فاز پارس جنوبی و ۱۵ پتروشیمی را افتتاح کردیم

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه امروز نسب به 2 الی ۳ ماه قبل شرایط آرام تری را 
در کشور مشاهده می کنیم و شرایط بهتری را در ماه های بعد تجربه خواهیم کرد، 
گفت: دولت یازدهم و دوازدهم در این ۶ سال در شرایط بسیار سختی قرار داشته و 

به استثناء یکسال و نیم، همیشه در تحریم بودیم.
 رییس جمهور خاطرنشان کرد: باوجود تحریم ها ، 14 فاز پارس جنوبی و 1۵ 
واحد پتروشیمی بزرگ را افتتاح کردیم و در کشاورزی تحولات بزرگی بوجود آوردیم. 
۶00 هزار هکتار از اراضی تحت آبیاری قطره ای و سامانه های نوین در قالب طرح 
هایی در خوزستان، ایلام، سیستان و بلوچستان اجرا شده است. همچنین ، علی 
رغم همه فشارها ،گازرسانی و آب رسانی و برق رسانی به روستاها و انتقال  خطوط 

تلفن و اینترنت به روستا، بطور روزانه ادامه دارد.
دکتر روحانی با بیان اینکه برای رفع مشکلات زلزله سال 9۶ و سیل امسال 
دولت همه توان و تلاش خود را بکار برده است ، اظهارداشت : در رسیدگی به 
این مشکلات نه به عنوان یک کشور تحت فشار تحریمی بلکه به صورت کشور 
سرزنده و بانشاط با همکاری مردم و همه ارگان ها مشکلات را رفع می کند و به پیش 

می رود.
رییس جمهور تصریح کرد: همه اقدامات انجام شده و دستاوردها، نشاندهنده 
این است که مقاومت و ایستادگی جواب می  دهد و در کنار آن دیپلماسی فعال 

می تواند مسیر را آسان تر کند.
نباید صدای دشمن را از عده ای در داخل بشنویم 

دکتر روحانی با تاکید بر اینکه هیچگاه دروازه دیپلماسی را نبسته و نخواهیم 
بست، گفت: سیاست دولت از آغاز دولت یازدهم و ادامه  آن در دولت دوازدهم، 
تعامل سازنده با جهان بوده و این راه را  ادامه خواهیم داد. معتقد نیستیم که از 
این 2 ابزار دیپلماسی و مقاومت فقط باید از یکی استفاده کنیم. معتقد نیستیم که 
مقاومت ملی با دیپلماسی فعال در تضاد است این دو را مکمل همدیگر می دانیم.

رییس جمهور خطاب به بعضی از رسانه های جمعی با تاکید بر اینکه در این زمینه 
تضاد و تقابل و دوگانگی در کشور درست نکنند، اظهارداشت: شرایط امروز شرایط 
دوگانگی نیست بلکه شرایط وحدت و صدای واحد است. نباید صدای دشمن را از 
حنجره ولو گروه مخالف دولت بشنویم. بگذار دشمن با حنجره خودش حرف بزند 
چرا عده ای حنجره خودشان را به برنامه و تبلیغات و صدای دشمن عاریه می دهند.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه امروز باید متحد و کنار هم باشیم، گفت: با اتحاد 
و فعال شدن همه در کنار یکدیگر، می توانیم از این مشکل راحت تر عبور کنیم و 
بدون اتحاد، وحدت و یکپارچگی شاید عبور از مشکل فعلی بسیار بسیار سخت 

و مشکل باشد.
کاهش تعهدات برجامی و مذاکره را کنار هم ادامه دادیم 

دکتر روحانی با بیان اینکه بعد از یکسال صبر راهبردی، سیاست تقابل کاهش 
تعهد را آغاز کردیم، ادامه داد: بعد از یکسال، دیگر این فرصت برای جهان و تاریخ 
کافی بود؛ لازم بود قدم های خودمان را در برابر دیگران، که تعهدات خودشان را یا 
کنار گذاشته بودند، یا به شدت کاهش داده بودند، برداشته و این کاهش تعهدات 

را آغاز کنیم و این کار را از 1۸ اردیبهشت سال 9۸ آغاز کردیم.
رئیس جمهور اظهار داشت: اولین مرحله را با 2 ماه فرصت آغاز کردیم؛ اما در 
عین حال مذاکره مان هم با کشورهایی که روابط نزدیک تر داریم مثل چین و روسیه 
و هم با کشورهای دیگر مثل اروپا ادامه دادیم؛ در پایان 2 ماه به نتیجه ملموس 
نرسیدیم و لذا قدم دوم در کاهش تعهدات را برداشتیم و امروز این 2 ماهه دوم هم 

تقریباً روزهای پایانی خود را طی می کند.
دکتر روحانی با بیان اینکه در این 2 ماهه دوم مذاکرات فراوانی با کشورهای 
مختلف داشتیم، خاطرنشان کرد: با برخی از سران کشورها مستقیم و حضوری 
و با برخی تلفنی صحبت کردیم و می کنیم؛ اساس صحبت بر این است که اگر 
اروپا یا به بیان دقیق تر 1+4 ، بتواند به بخشی از تعهدات مهم خود عمل کند، در 
این شرایط ممکن است ما هم در بحث کاهش تعهدات تجدیدنظر کنیم؛ اما اگر 
آنها کار مهمی انجام ندهند، حتماً قدم سوم را در روزهای آینده برخواهیم داشت.

تصمیمی برای مذاکره ۲ جانبه با آمریکا نداریم و نداشتیم 
رئیس جمهور ادامه داد: البته هر چه قدم به پیش بگذاریم، شاید به نوعی حل 
مسأله کمی سخت تر و مشکل تر شود، اما از آنجایی که گام های ما به گونه ای است 
که هر زمانی اراده کنیم و بخواهیم به نقطه اول برگردیم، این کار خیلی زمان بر 
نیست و همچنان باز هم به مذاکرات خودمان ، بعد از گام سوم نیز ادامه خواهیم 
داد.  دکتر روحانی افزود: امروز اساس بحث ما با دیگر کشورها اینست که اگر 
بتوانند نفت ما را به صورت نقد یا به صورت نسیه بخرند؛ یعنی پیش خرید کنند و 
پولش در اختیار ما باشد؛ این شرایط را تسهیل می کند، برای اینکه بتوانیم گام هایی 
برای تعهدات بر داریم یعنی بحث ما بحث چند ماهه و تا پایان سال میلادی است، 

هنوز به توافق نهایی نرسیدیم اما در عین حال مذاکرات همچنان ادامه دارد.
 دکتر روحانی با تاکید بر اینکه اگر تا روز پنج شنبه در این مذاکرات به نتیجه نهایی 
نرسیم، مرحله سوم را در کاهش تعهدات اعلام خواهیم کرد، گفت: حالا که روشن 

شده سیاست غلط آمریکا جواب نمی دهد و ملت ایران در برابر اینگونه توطئه ها با 
صبر و مقاومت ایستادگی کرده و به نتیجه خواهد رسید، امیدواریم به عقلانیت و 
مسیر درست و مسیر تعهدات برگردند، آن وقت شرایط دیگری را شاهد خواهیم 

بود.
رئیس جمهور به عنوان آخرین نکته از بخش اول اظهارات خود،  با بیان اینکه 
باز هم  و  بارها گفتیم  تاکید کرد:  از تعبیرها سوء برداشت شود،  ممکن است 

می گوییم  ما هیچ تصمیمی برای مذاکره 2 جانبه با آمریکا نداریم و نداشتیم.
دکتر روحانی با بیان اینکه در هیچ مقطعی در این یک سال و چند ماه و در 
سال های قبل هم همین طور بوده و هیچ زمانی نبوده است، افزود: پیشنهاد هایی  
از طرف خیلی ها مطرح شده ولی پاسخ ما همیشه منفی بوده و پاسخ دیگری 

نداریم، بحث مذاکره 2 جانبه با آمریکا به طور اصولی و اساسی مطرح نیست.
در منافع، امنیت و مصالح ملی  هیچ اختلافی وجود ندارد 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه  پیش از این آمریکا در 1+۵ با ما حرف می زده 
و با هم راجع به مسایل هسته ای بحث می کردیم، گفت: اینکه آمریکا به برجام 
برگردد یا برنگردد خیلی برای ما مهم نیست، مهم تحریم است و اگر آمریکا کل 
تحریم خودش را بردارد، باز هم امکان پذیر است در جلسه 1+۵ مثل قدیم آمریکا 

هم حضور پیدا کند، اما این مشروط به آن است که کل تحریم را بردارد.
دکتر روحانی ادامه داد: وقتی در سخنرانی ها از مذاکره سخن می گوییم و این 
موضوع را درست باز می کنیم و توضیح می دهیم، بعضی ها فکر می کنند منظور 

مذاکره 2 جانبه است در صورتی که اصلًا مذاکره 2 جانبه ای مطرح نیست.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: وقتی می گوییم مذاکره یعنی وقتی که همه 
تحریم ها برداشته شود و شرایطی که قدیم در برجام داشتیم، حرف ما واضح و 

روشن است. خارجی ها گاهی برداشت های مختلف می کنند.
رییس جمهور با اشاره به اینکه ما به زبان فارسی صحبت می کنیم آنها به زبان 
دیگری صحبت می کنند و مترجمین در این وسط گاهی صحبت ها را بالا و پایین 
می کنند،تصریح کرد: کاری به آنها نداریم، حرف ما کاملًا واضح و روشن است. 
در این کشور اصول سیاست های کلی  نظام از سوی رهبر معظم انقلاب تعیین  و 

ترسیم می شود و همه ما مسیر واحدی را طی می کنیم.
 دکتر روحانی تاکید کرد: برخلاف آنچه که دشمنان فکر می کنند در داخل ایران 
تفرقه و اختلاف بین این دسته و آن دسته وجود دارد، در منافع، امنیت و مصالح 

ملی  کشورمان هیچ اختلافی وجود ندارد و ان شاء الله نخواهد داشت.
گردشگری پیشران اقتصاد و اشتغال است

رییس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به روند معرفی وزرای 
جدید اظهارداشت: نیازی ندارد توضیح دهم که میراث فرهنگی، از لحاظ فرهنگی 
و از لحاظ هویت ملی، چقدر برای ما مهم است؛ شاید اگر این میراث فرهنگی نبود، 
کتاب نمی توانست هویت ملی ما را تبیین کند؛ آن قدر که آثار شیراز، اصفهان و 

بقیه شهرهای ایران می تواند گویا باشد، زبان کتاب قاصر و کوتاه است.
دکتر روحانی با بیان اینکه زبان تمدن و معماری یک زبان رسا و همه فهم است، 
ترجمه هم نمی خواهد و یک زبان واحد دارد که همه دنیا می فهمند، گفت: امروز 
کمتر استانی داریم که آثار ۷00 الی 1000 ساله در آن نباشد و همه استان های 
ما بحمدالله از این نعمت بزرگ و از این نعمت میراث فرهنگی که پرچمدار هویت 

ایرانی است، برخوردار هستند.
رئیس جمهور اظهار داشت: بنابر این نگه داشتن این میراث فرهنگی و معرفی 
آنها به دنیا و عرضه کردن به مردم داخلی و خارجی وظیفه ملی، فرهنگی و انقلابی 

همه ما است.
دکتر روحانی با بیان اینکه امروز گردشگری به عنوان یک پیشران در اقتصاد بویژه 
در بخش اشتغال حائز اهمیت است، گفت: دو کار بزرگ باید انجام دهیم؛ یکی در 
بحث اشتغال است که نباید بگذاریم در شرایط فشار اقتصادی جوان های ما بیکار 
مانده و آمار بیکاری رشد کند و باید تلاش کنیم در شرایط تحریم هم این آمار را 
کاهش دهیم؛ دوم در بحث محیط کسب و کار است که بتوانیم، محیطی را ایجاد 
کنیم که مردم به خوبی بتوانند در این کشور سرمایه گذاری کنند و برای این کار 

موضوع گردشگری برای ما بسیار مهم است.
در  سرمایه گذاری  موجب  هم  گردشگری،  رونق  داد:  ادامه  جمهور  رئیس 
بخش های مختلف می شود و هم می تواند موجب اشتغال بسیار خوب در کشور 

باشد که امروز به آن نیاز داریم.
دکتر روحانی خاطرنشان کرد: افتخار می کنم که دولت در شرایط تحریم توانست 
آمار بیکاری را کاهش دهد و از 12.1 دهم به 10.۸ برساند که این به معنای این 
است که همه از جمله بخش اجرایی کشور، مجلس و سایر مسئولین در این زمینه 

فعال بودند.
رئیس جمهور با بیان اینکه گردشگری برای ما مهم است، گفت: خوشبختانه 
گردشگری رو به توسعه است و از آغاز دولت یازدهم تا امروز هر سال نسبت به سال 
قبل، گردشگران بیشتری وارد کشور ما شده اند که  هم برای ارز و ریال و هم برای 

اشتغال و فروش اجناس ما بسیار مهم است .
دکتر روحانی همچنین به اهمیت بخش صنایع دستی اشاره کرد و گفت: صنایع 
دستی هم موجب تحرک در اشتغال می شود و هم معرف فرهنگ عظیم ایرانی 

است.
رئیس جمهور ادامه داد: برای این کار آقای مونسان به عنوان یک عنصر فعال، با 
نشاط، پرکار، خوشفکر و تحصیل کرده که از قبل در همین سمت در دولت فعالیت 

می کردند معرفی شده و آمادگی دارد  بار مسئولیت را بردوش بگیرد.
شورای  مجلس  محترم  نمایندگان  رأی  با  کرد  امیدواری  ابراز  روحانی  دکتر 
اسلامی، آقای مونسان بتواند در این 2 سال باقیمانده همچنان در این سمتی که 

تاکنون بوده البته بعد از این به عنوان وزیر، مسئولیت این بخش را برعهده بگیرد.
آموزش و پرورش، مینه ساز همه پیشرفت ها است

رئیس جمهور در ادامه با اشاره به اهمیت آموزش و پرورش، تاکید کرد: آموزش 
و پرورش یک وزارتخانه پایه ای و اساسی در کشور ما است و هر آنچه که برای آینده 

کشور می خواهیم، آغاز آن از آموزش و پرورش است.
دکتر روحانی با بیان اینکه اگر معنویت، نشاط، پیشرفت اجتماعی، پیشرفت 
صنعتی، اشتغال و قدرت ملی می خواهیم، همه چیز از آموزش و پرورش آغاز 
می شود، گفت: امروز یک سرمایه بسیار عظیم و بزرگی متشکل از 14 میلیون 
دانش آموز به عنوان امانت مردم  در اختیار ما است و همچنین بیش از 900 هزار 
نفر عزیزانی که بار مسئولیت آموزش و پرورش این دانش آموزان را در سراسر کشور 

بر دوش گرفته و این کار عظیم و بزرگ را انجام می دهند.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه برای رسیدن به معرفی وزیر آموزش و پرورش پیچ و 
خم ها یک مقدار بیشتر از وزارتخانه های دیگر است، گفت: برای رسیدن  به معرفی 
وزیر می بایست آن پیچ و خم ها را عبور می کردیم و من برای آموزش و پرورش در 
مجموع 9 نفر را در ذهن داشتم که یکی از آنها جناب آقای حاجی میرزایی بود که 

در میان این جمع 9 نفر به ایشان رسیدیم.
دکتر روحانی با ذکر این نکته که آقای حاجی میرزایی مزایای ویژه خود را دارد که 
شاید اگر وزیر دیگری بود، مزایای ایشان را نداشت، گفت:  ایشان از لحاظ خلق 
و خوی، اخلاق، ادب، نحوه، برخورد یک انسان فوق العاده ای است که در این ۶ 

سال عصبانیت  ایشان را ندیده و تجربه نکرده ایم.
رئیس جمهور با بیان اینکه دبیری دولت و تنظیم و آماده کردن برنامه ها برای 
دولت کار آسان و ساده ای نیست، اظهارداشت: در همه روزهای کار دولت در 
طول این ۶ سال آقای حاجی میرزایی به خوبی با نظم و حوصله و دقت این کار 
را انجام داده و ندیدیم ایشان بحثی را به دولت بیاورد که در متن  آن اشتباه باشد 
در چارچوب های آن طرح ایراد داشته باشد که این نشانه دقت، حوصله و پرکاری 
ایشان است. دکتر روحانی با اشاره به آشنایی آقای حاجی میرزایی با همه اعضای 
دولت و سیاست ها و مصوبات دولت، گفت: آموزش و پرورش بسیار حساس و مهم 
است و می دانم معلمان عزیز ما همچنان مطالباتی دارند و باید در کنار آنها باشیم 

و به آنها کمک کنیم.
علوم  تحصیلات  لحاظ  به  میرزایی  حاجی  آقای  کرد:  تاکید  جمهور  رئیس 
اجتماعی و تجربه 20 سال فعالیت در آموزش و پرورش، این توان را دارد و کاملًا 

برای این کار مهیاست .
رئیس جمهور با بیان اینکه وزارت آموزش و پرورش برای همه و آینده ما بسیار 
اهمیت دارد، گفت: ما یک تحول بسیار خوبی را در آموزش و پرورش شاهد 

خواهیم بود.
رای اعتماد مجلس به حاجی میرزایی و مونسان

در این جلسه پس از سخنان رئیس جمهوری، نمایندگان موافق و مخالف وزرای 
پیشنهادی و همچنین دفاع مونسان و حاجی میرزایی از خود و برنامه هایشان، 

رای گیری از نمایندگان برای اخذ آرا صورت گرفت.
در نهایت، حاجی میرزایی با 200 رای موافق، 4۸ رای مخالف و ۷ رای ممتنع 
از 2۵۵ نماینده حاضر به عنوان وزیر آموزش و پرورش و مونسان با 1۶۳ رای 
موافق، ۸۷ رای مخالف و ۵ رای ممتنع از 2۵۵ نماینده حاضر به عنوان وزیر میراث 

فرهنگی و گردشگری انتخاب شد.

رئیس جمهور درصحن علنی مجلس:

هیچگاه دروازه دیپلماسی را نخواهیم بست 
شمارش معکوس برای برداشتن گام سوم ایران

آیا فرانسوی ها برجام را نجات می دهند؟

شمارش معکوس برای برداشتن گام سوم کاهش تعهدات هسته ای ایران آغاز شده 
است. مقامات ایران تاکید می کنند که چنانچه اروپا نتواند تا روز پنج شنبه آینده منافع 
اقتصادی ایران را تامین کند، ایران آخر هفته جاری، سومین مرحله کاهش تعهدات 
را اجرا می کند. در آستانه پایان ضرب الاجل ایران، تحرکات و تماس های دیپلماتیک 
میان ایران و سایر اعضای توافق هسته ای بیشتر شده، ولی هنوز به نتیجه نرسیده 

است.
دیپلمات های بلندپایه جمهوری اسلامی ایران، در لحظات آخر تلاش می کنند 
اعضای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( را به نجات این توافق ترغیب کنند و 
اقدامات آتی ایران را توضیح دهند. در حالی که محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه، 
در مسکو مشغول گفتگو درباره طیفی از مسائل هسته ای و غیرهسته ای با همتای 
روسی بود، معاونش، سید عباس عراقچی، در رأس هیئتی از کارشناسان اقتصادی، 
روز دوشنبه به پاریس رفت و با مقامات فرانسوی، که برای نجات برجام پیشنهاداتی 

ارائه کرده اند، گفتگو کرد.
جزئیات پیشنهادات فرانسه، هنوز به طور رسمی اعلام نشده است، اما گزارش های 
رسانه ای حاکی از آن است که فرانسه با هدف متوقف کردن گام سوم ایران، یک 
پیشنهاد چندمرحله ای ارائه داده که یکی از ممهترین اجزای آن، راه اندازی یک خط 
اعتباری برای ایران است. روزنامه نیویورک تایمز به نقل از مقامات آمریکایی مدعی 
شد که بخش اصلی پیشنهاد فرانسه، تزریق 1۵ میلیارد دلار به خط اعتباری است. 
فرانسه امیدوار است که از این طریق، خسارت های کاهش فروش نفت ایران را جبران 

و از این طریق برجام را حفظ کند.
ایرانی در پاریس، یک سخنگوی وزارت  روز دوشنبه، همزمان با حضور هئیت 
خارجه فرانسه، درباره گفتگو ها با ایران گفت: »گفتگو ها بیشتر جنبه فنی داشت و 
در کل خیلی خوب پیش رفت.« با این حال، هشدار ها و اظهارات مقامات ایرانی و 
نیز محتوای پیشنهادات فرانسه نشان می دهد که اوضاع ممکن است به خوبی پیش 

نرود.
طرح گام به گام فرانسه

سخنگوی وزارت خارجه فرانسه، سخنی درباره پیشنهاد 1۵ میلیارد دلاری نگفت. 
اما، منابع گوناگون رسانه ای همگی به نقل از محافل دیپلماتیک غربی به این پیشنهاد 
اشاره می کنند. فرانسه در پی این است که با راه اندازی یک خط اعتباری، ایران را به 
پایبندی کامل به برجام ترغیب و در مرحله بعد مقدمات مذاکرات فراگیر را فراهم کند.
روزنامه الشرق الاوسط به نقل از منابع دیپلماتیک غربی مدعی شد پیشنهاد 
فرانسه حداقل سه مرحله دارد که همگی حول محور خط اعتباری 1۵ میلیارد 
دلاری می  چرخند. در مرحله اول، که روز جمعه آغاز می شود، ایران از افزایش درصد 
غنی سازی اورانیوم به 20 درصد خودداری می کند. در ازای این کار، فرانسه در 
جریان نشست آینده مجمع عمومی سازمان ملل در نیویورک تلاش خواهد کرد که 
موافقت دولت آمریکا را برای پرداخت اولین بخش از پیشنهاد 1۵ میلیارد دلاری جلب 

کند. اولین بخش، پنج میلیارد دلار خواهد بود.
 10 میلیارد باقیمانده، در مرحله دوم، به خط اعتباری تزریق خواهد شد و در 
ازای این پول، ایران از دو گام کاهش تعهدات عقب نشینی می کند و کاملا به توافق 

هسته ای پایبند می شود.
در مرحله سوم نیز ایران و غرب وارد مذاکراتی درباره نفوذ منطقه ای ایران می شوند. 
منابع دیپلماتیک غربی مدعی شده اند ایران به طور ابتدایی با مذاکرات منطقه ای 
است  حالی  در  این  است.  نکرده  اشاره ای  پرونده ها  سایر  به  اما  کرده،  موافقت 
که آمریکایی ها بر مذاکره درباره برنامه موشکی و نفوذ منطقه ای ایران، از جمله 

گروه هایی مانند حزب الله لبنان، اصرار می کنند.
چشم انداز موفقیت فرانسه

روایت الشرق الاوسط ممکن است کاملا دقیق نباشد. با این حال، چشم انداز کلی 
پیشنهادات فرانسه، در سایر رسانه های برجسته غربی هم مطرح شده است. به طور 
کلی می توان گفت طرح فرانسه به این شکل است: اول اروپایی ها با ارائه امتیازات 
محدود اقتصادی )مانند خط اعتباری 1۵ میلیارد دلاری( تلاش می کنند ایران را 
از توقف اجرای تعهدات هسته ای یا خروج از برجام منصرف کنند و در مرحله بعد، 
ایران و آمریکا را به میز مذاکرات مستقیم درباره موضوعات هسته ای و غیرهسته ای 

باز گردانند.
اما این طرح چند نقطه ضعف دارد. اولا، راه اندازی خط اعتباری 1۵ میلیارد دلاری 
آن هم به شکل قسطی و مرحله ای، بسیار ناچیز است و نمی تواند خسارت های 
اقتصادی ایران را کاملا جبران کند. این مبلغ، تقریبا نصف مقدار درآمد های سالانه 
نفتی ایران در شرایط قبل از تحریم است. ثانیا، فرانسوی ها بدون موافقت کاخ سفید 
حتی حاضر نیستند همان مبلغ کم را بپردازند. عملی شدن پیشنهاد فرانسه، تمام 
و کمال نیازمند موافقت و همراهی آمریکاست. بدون موافقت آمریکا، ممکن است 
خط اعتباری مورد نظر به سرنوشت مبهم سازوکار »ابزار حمایت از مبادلات تجاری« 
)اینستکس( دچار شود. بیش از یک سال است که اروپایی ها تلاش می کنند سازوکار 
اینستکس را برای دور زدن تحریم های آمریکایی عملی کنند، اما به رغم حمایت 
سیاسی اتحادیه اروپا، هیچ شرکت یا بانک اروپایی حاضر نشد با اینستکس همکاری 

کند.
احتمال  خصوص  در  دانشگاه،  استاد  مطهرنیا،  مهدی  دکتر  رابطه،  همین  در 
راه اندازی خط اعتباری 1۵ میلیاردی از طرف اروپا برای خرید نفت ایران به فرارو 
گفت: »اینستکس هم برای همین کار بود. اما بیش از یک سال از آغاز همکاری های 
اقتصادی ایران و اروپا برای ایجاد یک سازوکار می گذرد. در دنیای مدرن ایجاد یک 
سازوکار اقتصادی برای همکاری میان دو طرف چندان سخت نیست که بخواهد 

بیش از یک سال ادامه یابد. مقابله آمریکا این مساله را سخت کرده است.«
تاکنون آمریکایی ها اظهارات ضدونقیضی درباره راهکار فرانسه بیان کرده اند. در 
حالی که دونالد ترامپ، در جریان نشست سران گروه هفت در فرانسه تلویحا از خط 
اعتباری ایران استقبال کرد، مقامات دولت او صریحا امکان راه اندازی چنین خطی 
را زیر سوال بردند و حتی بر تحریم های نفتی علیه ایران افزودند. ایمانوئل ماکرون 
در اجلاس گروه هفت به مدت چند ساعت با همتای آمریکایی درباره ایران گفتگو 
کرد. پس از این گفتگو ها ترامپ به خبرنگاران گفت ایران ممکن است به یک »خط 
اعتباری یا وام کوتاه مدت« نیاز داشته باشد تا به آن کمک کند از »یک دوره بسیار 
سخت عبور کند.« اما اندکی بعد مقامات دولتش، از جمله جان بولتون، مشاور 
امنیت ملی، چنین ایده ای را رد و هرگونه امتیازدهی اقتصادی به ایران را به بعد از 
امضای توافق جامع با این کشور موکول کردند. این مقامات بر این باور هستند که راه 
اندازی خط اعتباری برای ایران، کارزار فشار حداکثری اقتصادی علیه این کشور را 
تضعیف می کند. علاوه بر مقامات دولت ترامپ، حتی برخی از متحدان آمریکا هم 
ایده گفتگو با ایران را در برهه کنونی اشتباه می دانند. بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
اسرائیل، اخیرا در یک گفتگوی تلفنی با ماکرون، مدعی شد الان زمان مناسبی برای 

مذاکره با ایران نیست.
طرح جایگزین

اما ماکرون معتقد است که زمان مذاکره فرا رسیده است. او در اقدامی غیرمنتظره، 
وزیر خارجه ایران را به محل برگزاری اجلاس سران گروه هفت در بیاریتس فرانسه، 
دعوت کرد. در پی این کار، گمانه ها درباره احتمال دیدار سران ایران و آمریکا به اوج 
رسید. روسای جمهور ایران، فرانسه و آمریکا همگی از دیدار احتمالی سران ایران و 
آمریکا سخن گفتند. ماکرون حتی گفت امیدوار است این دیدار در »هفته های آینده« 

اتفاق بیافتد. اما ناگهان همه چیز تغییر کرد.
 روحانی 24 ساعت بعد، موضع خود را تغییر داد و هر گونه تغییر مثبت در روابط 
تهران و واشنگتن را به رفع تمام تحریم ها مشروط کرد. ماکرون از این تغییر نگران شد 
و با روحانی تلفنی گفتگو کرد، ولی ظاهرا، روحانی حداقل در کوتاه مدت، از ایده 

مذاکره با آمریکا منصرف شده است.
به نظر می رسد انصراف روحانی از دیدار با ترامپ، فرانسوی ها را به سوی طرح 
جایگزین سوق داد. طرح اصلی این بود که با وساطت ماکرون، روحانی و ترامپ دیدار 
کنند. ولی ظاهرا وقتی چنین دیداری منتفی شد، فرانسه بار دیگر ایده تامین منافع 
اقتصادی ایران را مطرح کرد. ایده ای که هدف نهایی اش، مذاکرات مستقیم ایران و 
آمریکاست. مقامات آمریکایی می گویند ماکرون شرط بندی کرده بود که وقتی ترامپ 
وارد مذاکرات با ایران شود، احساس خواهد کرد که امکان رسیدن به توافق با این 

کشور قبل از انتخابات 2020 آمریکا، وجود دارد. مانند آنچه او با کره شمالی کرد.
در حال حاضر به نظر می رسد احتمال مذاکره ایران و آمریکا بعید است. روحانی روز 
سه شنبه گفت: هیچ تصمیمی برای مذاکره با آمریکا نداشته است و بار دیگر خواستار 
رفع کل تحریم های آمریکا شد. وی تهدید کرد که اگر تا روز پنج شنبه گفتگو ها با اروپا 
به نتیجه نرسد، ایران گام سوم کاهش تعهدات را برمی دارد. تا پایان ضرب الاجل 
ایران، چند روز بیشتر باقی نمانده و شمارش معکوس نجات برجام آغاز شده است. 
باید منتظر ماند و دید آیا فرانسوی ها این بار می توانند برجام را نجات دهند یا اینکه 
بار دیگر در تامین منافع اقتصادی ایران ناکام خواهند شد. در هر صورت، ابن بار 

برخلاف گذشته، نیازی به صبر طولانی نیست.



بر گسترش گردشگری سلامت،  تاکید  با  قم  استاندار 
توسعه زیرساخت های درمان و توجه به آموزش گفت: باید 
در زمینه بهداشت و درمان در استان قم به دنبال تحول بود و 

با برنامه ریزی در بهبود وضعیت موجود تلاش کرد.
سرپرست  قدیر  دکتر  دیدار  در  سرمست  بهرام  دکتر 
دانشگاه علوم پزشکی قم ضمن تبریک به مناسبت انتصاب 
دکتر قدیر به عنوان سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم و 
آرزوی موفقیت برای وی گفت: دکتر قدیر از افراد با سابقه و 
شناخته شده در استان قم هستند و شناخت کافی و لازم را 

به مسائل بهداشت و درمان دارند.
وی همچنین ضمن قدردانی از تلاش های دکتر ایرانی 
خواه گفت: ایشان نیز سال ها زحمات بسیاری برای استان 

کشیده اند که از تلاش های ایشان نیز قدردانی می کنیم.
بر گسترش گردشگری سلامت،  تاکید  با  قم  استاندار 
توسعه زیرساخت های درمان و توجه به آموزش گفت: باید 
در زمینه بهداشت و درمان در استان قم به دنبال تحول بود و 

با برنامه ریزی در بهبود وضعیت موجود تلاش کرد.
دکتر محمدرضا قدیر سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم 
نیز در این دیدار گفت: بنده با مجموعه بهداشت و درمان قم 
آشنایی کامل دارم و با کمک مجموعه استان به ویژه استاندار 
در راستای توسعه و بهبود وضعیت موجود تلاش خواهیم 
کرد. وی بیان داشت: دکتر ایرانی خواه خالصانه و صادقانه 
در مجموعه بهداشت و درمان قم تلاش کردند که امیدواریم 
بتوانیم مکمل کارهای ایشان بوده و در تکمیل برنامه ها 
بکوشیم. سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: توجه 
به موضوع درمان، غذا و دارو و آموزش و پژوهش و از سوی 
دیگر بهداشت امر مهمی است که در دستور کار خواهیم 
داشت و تحول و توسعه را در دستور کار داریم.دکتر قدیر به 
حضور بیماران بین المللی در استان قم اشاره کرد و گفت: 
توسعه گردشگری سلامت امر مهمی است که در این راستا 
برنامه ریزی کرده و تلاش خواهیم کرد با همکاری دیگر 

دستگاه ها در زمینه بهبود این وضعیت بکوشیم.

کارآفرینان بهترین مبلغان
 کالاهای تولید داخل هستند

کارگروه  جلسه  نوزدهمین  در  همچنین  قم   استاندار   
تسهیل و رفع موانع تولید گفت: کارآفرینان و تولیدکنندگان 
بهترین مبلغان مصرف کالاهای داخلی هستند و باید در 

طرح همیار تولید از این افراد به عنوان مبلغ استفاده شود.
کالا  تبلیغ  فرصت  باید  داشت:  اظهار  سرمست  بهرام 
فضاهای  و  آموزش وپرورش  در  خصوصی  بخش  برای  را 
فرهنگی ایجاد کنیم.  وی بیان داشت: باید برای مخترع، 
مبتکر و کسی که در اقتصاد دانش بنیان فعالیت می کند، 
شرایطی ایجاد شود که به تبلیغ کالای خود بپردازد و به طور 
ضمنی کارآفرینی، تبلیغ کالای ایرانی و غرور ملی را در باور 
فرزندانمان تقویت کنیم. استاندار قم با تاکید بر استفاده 
درزمینهٔ  فرهنگ سازی  برای  آموزش وپرورش  ظرفیت  از 
مصرف کالاهای ایرانی به عنوان یکی از جوامع هدف مهم 

و تاثیرگذار گفت: سایر نهادها مانند صداوسیما می توانند 
امروز  نیز  مجازی  فضای  و  باشند  داشته  مهمی  نقش 
نقش بیشتری دارد. وی تاکید کرد: بخشی از این کارها 
را تشکل های صنفی و بخش خصوصی به منزله یک نوع 

بازاریابی در عصر جدید باید برنامه ریزی و انجام دهند.
سازمان  برنامه  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
مدیریت و برنامه ریزی استان در موضوع استفاده حداکثری 
از توان تولیدی و خدماتی قم را خوب ارزیابی کرد و افزود: 
آشنایی نداشتن از توان و ظرفیت های تولید بومی حلقه 
مفقوده موجود در قم و سایر استان های کشور به شمار 
می آید. سرمست گفت: راه اندازی یک سامانه و بانک جامع 
است،  ضروری  استان  تولیدی  ظرفیت های  از  اطلاعات 
بازرگانی،  اتاق  و  ازاین رو سازمان صنعت، معدن، تجارت 
صنایع، معادن و کشاورزی این ظرفیت ها را احصا نموده و 

در اختیار دستگاه های اجرایی قرار دهند.

شهردار قم اعلام کرد

ارائه 2۰خدمت الکترونیکی
 تا پایان سال 

شهردار قم گفت: تا پایان سال 20 خدمت و تا سه سال آینده ۶0 خدمت 
شهرداری به صورت الکترونیکی به مردم عرضه می شود.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای اسلامی شهر قم 
هوشمندسازی شهر قم را از برنامه های مهم شهرداری عنوان کرد و افزود: 
بر اساس برنامه ریزی انجام شده تا پایان امسال 20 نوع خدمت و تا پایان 
سال1400، چهل نوع خدمت دیگر به صورت غیر حضوری و الکترونیکی 

به مردم ارائه خواهد شد.
شهردار قم گفت: در میز خدمت الکترونیکی شهرداری، خدماتی مانند 
صدور پروانه ساختمان، صدور پایان کار، صدور گواهینامه عدم خلاف و 

امثال آن به مردم ارائه می شود.
سقائیان نژاد افزود: این خدمات هم اکنون در منطقه۵ شهرداری قم ارائه 

شده، اما استفاده شهروندان از این خدمات قابل توجه نیست.
وی، قم کارت را نمونه اولیه از توسعه خدمات الکترونیکی در قم نام برد 

و گفت: انتظار داریم تا پایان شهریور این کارت به شهروندان ارائه شود.
سقائیان نژاد بیان کرد: در شهرداری نرم افزارهای متعدد شکل گرفته 
و در حال یکپارچه سازی است و در قالب این نرم افزار خدمات به صورت 

الکترونیکی ارائه می شود.
شهر  تحقق  مسیر  در  حرکت  خصوص  در  شد:  یادآور  قم  شهردار 
هوشند اهمیت برای شهرداری روشن بوده و بودجه های لازم پیش بینی 
شده است، البته باید شهرداری و شهروندان با هم همراه باشند تا شهر 

الکترونیک محقق شود.
قم کارت به زودی رونمایی می شود

وی با اشاره به اینکه با طراحی »قم کارت« بسیاری از خدمات به وسیله 
این کارت ارائه شده و پول خرد حذف می شود، گفت: قم کارت دارای 
کارکردهای مختلف است و انتظار داریم که قم کارت به سمتی برود که 

حتی به کارت بانکی هم تبدیل شود.
شهردار قم اضافه کرد: انتظار داشتیم که ابتدای شهریور قم کارت 
فعال شود و مردم بتوانند از آن استفاده کنند البته تلاش می شود تا پایان 

شهریور خدمات در این بخش را به شهروندان ارائه دهیم.
وی گفت: در بخش شهرداری الکترونیک و شهر هوشمند باید پایه 
گذاری های متعددی دنبال شود و باید شهروندان بسترهای موجود را 
شناسایی کرده و از آنها استفاده کنند و البته سازمان فاوای شهرداری نیز 

آموزش های لازم را ارائه دهد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

۸2 درصد از درآمدهای چهارماهه 
بودجه شهرداری قم محقق شد

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: مجموعه بودجه مصوب سال 
1۳9۸ شهرداری قم 21 هزار و ۶00 میلیارد ریال پیش بینی شده است 
که سهم چهار ماهه ابتدایی سال نسبت به کل بودجه، هفت هزار و 210 

میلیارد ریال می باشد و ۸2 درصد از برنامه چهارماهه محقق شده است.
عبدالله جلالی در یکصد و دهمین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر 
قم، افزود: در چهار ماه نخست امسال سهم درآمدهای نقدی 90 درصد، 
سهم درآمدهایی ناشی از عوارض ساختمانی 102 درصد و اوراق خزانه 

9۷ درصد محقق شده است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: حوزه سرمایه گذاری با 2۵ 
درصد کمترین تحقق نسبت به پیش بینی بودجه را داشته است که باید 
برنامه ریزی و تلاش بیشتری برای تحقق اهداف بودجه در این زمینه انجام 

شود. 
جلالی بابیان اینکه ۷4 درصد هزینه های جاری، ۵۵ درصد هزینه 
عمرانی و ۳۶ درصد تملک در چهار ماه اول امسال محقق شده است، 
گفت: ۸2 درصد درآمدهای شهرداری قم محقق شده که این عملکرد 
در مقایسه با 1۵ کلان شهر، قم را در جایگاه سوم کشور قرار داده 

است.
وی با اشاره به جمعیت یک میلیون و 200 هزار نفری قم، گفت: این شهر 
در مجموعه بودجه نسبت به سرانه جمعیتی پس از تهران، در رتبه دوم 

کشور قرار دارد.
 رئیس شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: از ابتدای امسال تا پایان 
مرداد ماه باید 9 هزار میلیارد ریال بودجه شهرداری قم محقق می شد که 
۷۷ درصد در این مدت محقق شده که نسبت به مدت زمان مشابه سال 

گذشته افزایش داشته است.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :

توقف اتوبوس های برون شهری در 
سطح شهر قم ممنوع می باشد

گفت:  قم  شهرداری  مسافربری  پایانه های  سازمان  مدیرعامل 
اتوبوس های برون شهری اجازه تردد و توقف در سطح شهر را نداشته و با 

خاطیان برخورد قانونی می شود.
رضا پوریا فر با بیان لزوم سامان دهی تردد اتوبوس های برون شهری در 
سطح شهر قم، اظهار داشت: در حال حاضر ۶ پایانه متمرکز و 2 پایانه 
غیرمتمرکز در شهر قم فعال بوده و نیازی به توقف اتوبوس های برون شهری 

در مکان دیگری نیست.
از ممنوعیت  پایانه های مسافربری شهرداری قم  مدیرعامل سازمان 
توقف اتوبوس های بین شهری در سطح شهر خبر داد و گفت: چنانچه 
اتوبوس های برون شهری در مکانی غیر از پایانه ها توقف کرده و مسافر 
سوار و یا پیاده کنند توسط پلیس توقیف شده و نسبت به آن ها اعمال 

قانون می شود.
 پوریافر همچنین از فک و توقیف پلاک اتوبوس های بین راهی در ۷2 تن 
خبر داد و تصریح کرد: اراده سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم 

برای ساماندهی اتوبوس های بین راهی جدی است.
وی خاطرنشان کرد: پایانه پارک سوار شمالی با مساحتی برابر ۶۷ هزار 
مترمربع نیز برای توقف اتوبوس های پاکستانی آماده بوده و این اتوبوس ها 
اجازه تردد و توقف در اطراف حرم مطهر به خصوص پارکینگ شرقی حرم 

را ندارند.
با بیان اینکه  پایانه های مسافربری شهرداری قم  مدیرعامل سازمان 
خدمات ارائه شده در این پارکسوار به صورت شبانه روزی است، خاطرنشان 
انتقال زائرین به حرم مطهر حضرت  کرد: در کنار پارکسوار، به منظور 

معصومه)س( ایستگاه اتوبوس درون شهری مستقر است.
پوریافر در پایان بیان داشت: ماهانه ۵0 هزار زائر و مسافر از خدمات 

پارکسوار شمالی بهره مند می شوند.

مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم :
3۰۰ تاکسی به تابلوهای تبلیغاتی

 مجهز شده اند
آئین رونمایی از طرح تبلیغاتی داخل تاکسی با عنوان تراکسی با حضور 

شهردار قم،رییس شورا و اعضای شورای اسلامی شهر قم رونمایی شد.
یکصد و دهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در سالن 

جلسات ساختمان شهید باکری شورای اسلامی شهر قم برگزار شد.
تاکسیرانی  بر  مدیریت  و  نظارت  سازمان  مدیرعامل  عزتی  مرتضی 
شهرداری قم نیز طی سخنانی، اظهار داشت: تابلوهای تبلیغاتی داخل 
تاکسی در قم فعال شده و هم اکنون ۳00 تاکسی به تابلوها مجهز شده اند 

که برای خود تاکسی داران نیز درآمدزایی داشته است.
وی ادامه داد: در زمینه آموزش نیز اقدامات خوبی برای رانندگان تاکسی 
در نظر گرفته شده است به  طوریکه امکان ادامه تحصیل در دانشگاه علمی 

کاربردی شهرداری برای آن ها فراهم شده است.
مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم افزود: 
توزیع لوازم  تحریر به قیمت تعاونی و همچنین اعطای وام 2 میلیون و 
چهارصد هزارتومانی به رانندگان تاکسی از دیگر اقداماتی که برای رفاه 

حال رانندگان تاکسی انجام شده است.
در ادامه این جلسه از طرح ” تراکسی” که در واقع تابلوهای تبلیغاتی 

داخل تاکسی را شامل می شود، رونمایی شد.
واقع  تراکسی” که در   ” از طرح  در جلسه شورای اسلامی شهر قم، 
تابلوهای تبلیغاتی داخل تاکسی را شامل می شود، رونمایی شد، طرحی 

که هم اکنون روی ۳00 تاکسی اجرا می شود.

استاندار دیداربا سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد

ضرورت تحول در عرصه بهداشت و درمان استان قم

هزینه ۱۷ میلیارد تومانی برای ورود به مجلس؟!
را  کسانی  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  قم  مردم  نماینده  ذوالنوری  مجتبی  حجت الاسلام   
می شناسید که برای ورود به مجلس هزینه های میلیاردی کرده باشند، گفت: بله هم می شناسم و 
هم دیدم ولی اینکه من اسم نماینده خاصی ببرم، در این جایگاه نیستم و مشروع هم نیست که اسم 
ببرم. نماینده ای در این مجلس می شناسم که 1۷ میلیارد تومان خرج کرده که به مجلس بیاید. به نام 
هم می شناسم. یک آدم معمولی اگر چلاق هم باشد با این وضعیت تورم 1۷ میلیاردش در 4 سال، 
1۷0 میلیارد می شود، پس این نماینده در این 4 سال در مجلس می خواهد چه کاری انجام دهد 
که حاضر است 1۷ میلیارد تومان برای ورود به مجلس خرج کند؟وی  برهمین اساس تاکید کرد که 
یکی از ملاک های مردم برای رأی دادن و ندادن به یک نماینده، نگاه به تبلیغات یک نماینده باشد 
که چقدر و به چه صورتی هزینه می کنند. وی در گفت و گو با تسنیم پاسخ به این سوال که "برای 
کاندیداتوری در مجلس دهم چقدر هزینه کردید؟"، گفت: کل هزینه های اتخاباتی برای دوره ای که 
به مجلس آمدم، زیر ۳۶ میلیون تومان بود که خودم نیز آن را پرداخت نکردم. من فقط بنزین تردد 
ماشین و لاستیک و تعویض روغن و... ماشینم را که برای معرفی و تبلیغات به نقاط مختلف حوزه 

انتخابیه می رفتم، پرداخت کردم.

جعل مُهر پزشکان برای نسخه  کردن داروهای گران 
معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی با اشاره به سوء استفاده از مُهر پزشکان جهت نسخه 
کردن برخی داروهای گران قیمت و وارداتی، گفت: جهت جلوگیری از این موضوع، تا پایان امسال 
درباره  الکترونیک دسترسی خواهند داشت.دکتر محمد جهانگیری  امضای  به  پزشکان  همه 
پزشکانی که برخی داروهای وارداتی گران قیمت را نسخه می کنند، گفت: تقریباً در هر روز ۳ الی 4 
نامه را ارجاع می دهم که پزشکان به ما اطلاع رسانی کردند که از مهرشان سوء استفاده شده است 
و ما این موضوع را هم از نظر قضایی و هم در حوزه وزارتی پیگیری می کنیم.وی گفت: ساخت یک 
مُهر کار دشواری نیست و کسانی که بخواهند سوء استفاده کنند، قطعاً از مهر پزشکان هم سوء 
استفاده می کنند.معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی درباره اقدامات انجام شده جهت 
جلوگیری از جعل مُهر پزشکان، ادامه داد: ما برای جلوگیری از جعل مهر پزشکان اقدام به ایجاد 
امضای الکترونیک برای همه پزشکان کرده ایم که این موضوع در حال انجام است و تا پایان سال تمام 
پزشکان به امضای الکترونیک دسترسی خواهند داشت و می توانند نسخه الکترونیک تجویز و امضا 
کنند. وی که در یک برنامه تلویزیونی صحبت می کرد، گفت: در حال حاضر در تمام مراکز ملکی 
تامین اجتماعی همه نسخه ها به صورت الکترونیک امضا می شود و دیگر امضای دستی وجود ندارد 

و به همین دلیل این سیستم کاملًا امن است.

 ایرانیان ۴ برابر متوسط جهانی نوشابه مصرف می کنند
 سرپرست واحد آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه ای وصنایع غذایی کشور با عوارض 
خطرناک مصرف نوشابه های گازدار، گفت: نوشیدنی های کافئین دار موجب بروز اضطراب، فشار 
خون بالا، ضربان قلب نامنظم یا تپش قلب و بالا رفتن مقدار کلسترول خون می شوند، ویتامین ها 
و مواد معدنی را می سوزانند و موجب مشکلات بارداری و سرطان می شوند. مینا کاویانی با بیان 
اینکه مصرف سرانه نوشابه در ایران حدود 42 لیتر است،  درحالیکه این میزان در کشورهای دیگر 
حدود 11 تا 12 لیتر در سال است، گفت: این آمار نشان می دهد که هر ایرانی در سال تا چهار برابر 
متوسط جهانی از نوشابه های گازدار استفاده می کند.وی ادامه داد: هر قوطی نوشابه گازدار معادل 
10 قاشق شکر، 1۵0-200 کالری و ۵۵-۳0 میلی گرم کافئین دارد و غرق در رنگ های مصنوعی 
است. این مقدار شکر، کالری و مواد افزودنی مضر، در یک محصول که هیچ ارزش غذایی ندارد، 
نگران کننده است. به علاوه تحقیقات نشان داده است که انواع نوشابه های گازدار بیماری هایی 
چون پوکی استخوان، چاقی، پوسیدگی دندان و بیماری های قلبی را تشدید می کنند، اما با تمام 

اینها یک چهارم مصرف سالیانه نوشیدنی ها از انواع نوشابه ها تشکیل می شود. 

 طرح:سجاد جعفری

کلاهبرداری های اینترنتی در ایران به مرز هشدار رسیدکاریکاتـور

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری سارقان ۸ میلیاردی فرش های ابریشم 
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به دستگیری 2 سارق حرفه ای در قم، گفت: متهمان از یک 

کارگاه بافت قالي ابریشم، 2۵ تخته فرش به ارزش ۸ میلیارد ریال سرقت کرده بودند. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پی طرح شکایت مالک یک کارگاه بافت قالی در قم 
مبنی بر سرقت 2۵ تخته فرش ابریشم از کارگاه وی، بلافاصله موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس 

آگاهی استان قم قرار گرفت.
فرمانده انتظامی استان تصریح کرد: طی بررسی و تحقیقات پلیس، متهم فردی جوان و موتورسوار 
شناسایی و مشخص شد نامبرده طی ۳ مرحله فرش ها را از محل خارج و با انتقال آن ها و تحویل 

به راکب مسن یک دستگاه موتورسیکلت، اموال مسروقه را به مکانی نامعلوم منتقل کرده بودند.
وی افزود: در ادامه کارآگاهان پلیس آگاهی استان در ساعاتی از شبانه روز ضمن حضور نامحسوس 
در مسیر تردد متهم اصلی، سرانجام وی را مشاهده و دستگیر کردند. سردار آقاخانی گفت: سپس 
طی تحقیقات از متهم، همدستش ساکن استان غربی کشور نیز شناسایی و کارآگاهان ضمن 

هماهنگی قضائی به استان مذکور اعزام و نامبرده طی عملیاتی غافلگیرانه دستگیر شد.
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به کشف اموال مسروقه شامل 2۵ تخته فرش ابریشم به ارزش 
۸ میلیارد ریال از منزل وی، خاطرنشان کرد: در نهایت افراد مذکور به همراه پرونده تشکیل شده برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی شدند.

رئیس پلیس فتا استان قم  هشدارداد

سوء استفاده از تصاویر لوگو ، آرم بانک ها و اپلیکیشن ها
رئیس پلیس فتا استان قم به هموطنان در خصوص سوء استفاده برخی افراد از تصاویر لوگو ، آرم 

بانک ها و اپلیکیشن ها از طریق درگاه های فیشینگ هشدار داد. 
 سرهنگ علی موالی اظهارداشت: کلاهبرداران برای این که بتوانند اعتماد شهروندان را جلب 
کنند در طراحی درگاه های جعلی پرداخت، جهت سرقت اطلاعات بانکی افراد از لوگو، آرم بانک ها 
و نشان اپلیکیشن هایی معتبر بانکی مانند آپ و یا شرکت هایی مانند شاپرک سوء استفاده می کنند.
وی گفت: وجود تصاویرلوگو، آرم این بانک ها و اپلیکیشن ها دلیلی بر امن بودن خدمات آن درگاه یا 

اپلیکیشن نیست، در برخی مواقع از تصاویر برای کلاهبرداری سوء استفاده شده است.
رئیس پلیس فتا استان قم تاکید کرد: کاربران فاکتورهای امنیتی درگا ه های الکترونیکی پرداخت 

را به دقت کنترل کرده سپس استفاده کنند.
کلاهبرداری با نام "شکایت از شما"

رئیس پلیس فتا استان قم دربخش دیگری ازسخنان خود به هموطنان نسبت به کلاهبرداری از 
طریق ارسال پیامک از سوی افرادی سودجو تحت عنوان "شکایت از شما" هشدار داد. 

ابلاغیه  حاوی  هایی  پیامک  افراد  برخی  برای  اخیراً  اظهارداشت:  فوق  خبر  به  اشاره  با  وی   
الکترونیکی شکایت ارسال شده که این پیامک از قربانیان می خواهد جهت مطالعه محتویات 
ابلاغیه ابتدا مبلغی پول در درگاه الکترونیکی)جعلی( پرداخت کنند. رئیس پلیس فتا استان قم 
گفت: این پیامک و درگاهی بانکی که شما را برای واریز مبلغ جهت دست یابی به اطلاعات پرونده 

هدایت می کند، جعلی بوده و موجب سرقت اطلاعات بانکی افراد می شود.

به دلیل ممانعت از ورود کارشناسان محیط زیست  صورت گرفت 

جریمه ۱۸۰ میلیونی واحد صنعتی آلاینده درقم
رئیس اداره حقوقی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یکی از واحدهای صنعتی 
آلاینده به دلیل ممانعت از ورود کارشناسان این اداره کل به پرداخت 1۸0 میلیون ریال جزای نقدی 

محکوم شد. 
علی احمدی اظهار کرد: یکی از واحدهای آلاینده واقع در شهرک صنعتی شکوهیه، به دلیل 
ممانعت از ورود کارشناسان این اداره کل و تکرار جرم خود، به پرداخت 1۸0 میلیون ریال جزای 
نقدی محکوم شد. وی در ادامه افزود: کارشناسان و محیط بانان اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان قم بر اساس قانون، ضابط خاص قضایی و زیر نظر دادستان هستند و در این رابطه آموزش 
اند. رئیس اداره حقوقی محیط زیست قم تصریح کرد: این اداره کل در  های لازم را فراگرفته 
چارچوب وظایف سازمانی و حاکمیتی خود و بر اساس قوانین و ضوابط به ویژه قانون هوای پاک و 
قانون حفاظت از خاک که در دو سال سال گذشته به تصویب رسیده است، با ایجاد هرگونه آلودگی 

زیست محیطی به شدت برخورد خواهد کرد.

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک
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چون ماه محرّم مى  رسيد، كسى پدرم را 
خندان نمى  ديد... چون روز دهم فرا مى  رسيد 

آن روز، روز سوگواری و اندوه و گريه او بود.

چهارشنبه - سیزدهم شهریورماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4876

رانندگی آیینه تمام نمای 

شخصیت هر فرد است .

پیام آموزشی

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: وقتی پروژه به تعاونی ها داده می شود، 
مدام باید از امکانات دولتی استفاده کرد، اما وقتی با سرمایه گذار باشیم می توانیم با تعهدات 

محکم این موضوع را به پیش ببریم. 
محسن بهشتی ظهر دیروز در جلسه شورای تأمین مسکن استان که در اتاق جلسات 
معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری برگزار شد، با اشاره به اینکه پرونده مسکن مهر 
در حال بسته شدن است و ما رویکردمان به سمت تولید مسکن و پروژه های جدید است، 
اظهار داشت: با توجه به ظرفیت خیلی خوبی که در پردیسان وجود دارد، از این ظرفیت 
باید بتوان استفاده کرد و وزارت راه و شهرسازی هم به نوعی اختیارات اراضی 4۸ هکتاری را 
به استان واگذار کرده که با تدابیری در راستای چارچوب هایی که وجود دارد، بتوانیم از این 
فرصت استفاده کنیم. وی ادامه داد: این جلسه سرآغاز جلسات مستمر با فواصل کم است 
که بتوانیم با مدل هایی که پیشنهاد آن ها در اختیار استان است، برای اراضی 4۸ هکتاری و 

۳2 هکتاری با همفکری تصمیم بگیریم که به چه شکل این کار را انجام دهیم.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با بیان تفاوت های پروژه مسکن مهر و طرح 
ملی مسکن و پروژه 4۸ هکتاری تصریح کرد: مسکن مهر یک مدل و چهارچوبی در کشور 
بود که طبق آن، طرح با یک شباهت کلی انجام شد، اما در این بحث، مدل خاصی که مردم 
مجبور به تبعیت از آن باشند، وجود نداشته و بیشتر جنبه سرمایه گذاری دارد. وی افزود: باید 
از بتوانیم از ظرفیت سرمایه گذاران استفاده کنیم تا ظرف دو تا دو و نیم سال کار را به اتمام 
برسانیم و این کار را با کسانی انجام دهیم که عملکردشان در استان خوب بوده و ظرفیت 
مالی و فنی خوبی دارند و سرعت پروژه های آن ها در گذشته نیز خوب بوده است. بهشتی از 
تفاهم صورت گرفته با راه و شهرسازی و شهرداری خبر داد، که بر مبنای آن، زمین و پروانه، 
آورده این دستگاه ها بوده و سرمایه گذاران در قالب مشارکت و سرمایه گذاری که وارد این 
پروژه می شوند، تنها منابع مالی خود را صرف ساخت وساز کنند و بحث های زیرساختی هم 
انجام شده باشد. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم خاطرنشان کرد: امیدواریم بر 
اساس تجربه گذشته و آسیب شناسی مدل های مختلف در این چند سال در استان و کشور، 

به همدلی برسیم که این کار را انجام دهیم. چون سرعت برای ما مهم است.
بهشتی به اشتباهی که برخی نسبت به طرح های موجود داشته اشاره کرد و گفت: اصلًا 
بحث های مسکن مهر و تعاونی مسکن و ادارات مطرح نیست، چون خیلی ها که این موضوع 
را شنیده اند، وارد فاز تعاونی مسکن ادارات و خصوصی شده اند درحالی که در تعاونی مسکن، 
سرمایه با آوردهٔ اعضا است و روی این موضوع نمی توان برنامه ریزی کرد و در ارزیابی اقتصادی، 
قابلیت توان سنجی ندارد و مدام باید از امکانات دولتی استفاده کرد، اما وقتی با سرمایه گذار 
باشیم می توانیم با تعهدات محکم این موضوع را به پیش ببریم. وی توضیح داد: وقتی پروژه 
سرمایه گذاری باشد، در چارچوب قراردادهایی که در راه و شهرسازی مرسوم است و با مدل 
ساخت و ضوابط و پیوست هایی که باید قرارداد داشته باشد، با کیفیت این کار را انجام 
می دهیم. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با تأکید بر اینکه شهرداری به عنوان 
مرجع صدور پروانه و راه و شهرسازی به عنوان مالک زمین، سهم آورده خود را به صورت واحد 
می گیرند، یادآور شد: قرار است این آورده ها پشتیبانی برای تأثیری در پروژه های عمرانی 
شهر باشد و ما از این زمین ها خلق ثروت کنیم که بتوانیم از این ظرفیت به عنوان پشتوانه 
خوبی برای پروژه های عمرانی، مخصوصاً در قالب ستاد بازآفرینی و بافت های میانی شهری 
و اطراف حرم مطهر و یک سری پروژه های دیگر که تعریف شده، استفاده کنیم. وی یادآور 
شد: توافقات اولیه انجام شده و باید بتوانیم از این ظرفیت در کوتاه ترین زمان ممکن با کیفیت 
مناسب تولید مسکن کنیم که قطعاً این ۸0 هکتار در مقابل مسکن مهر که حدود ۶00 
هکتار بود چیزی محسوب نمی شود، شاید حدود 1۵ درصد از آن ظرفیت می شود، اما چون 
خیلی سال است که تولید مسکن به این شکل در استان نداشتیم، تصمیم گیری مناسب و 
کارشناسی در این خصوص برای به اتمام رسیدن این پروژه، می تواند به بحث های عرضه و 
تقاضا و تعادل بخشی به بازار و به قول بانک مرکزی از بین بردن حباب ها شود. بهشتی با 
انتقاد از عدم استفاده صحیح از ظرفیت های ایجادشده در گذشته، بازار مسکن کل کشور را 
متأثر از تبعات این موضوع دانست و ابراز امیدواری کرد با به سرانجام رسیدن طرح های فعلی، 

نقش مؤثری در تعادل بخشی به بازار مسکن استان قم ایجاد شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

اراضی 4۸ هکتاری پردیسان فقط به سرمایه گذاران واگذار می شود 

قم،  شهرداری  انسانی  سرمایه  و  برنامه ریزی  معاون   
گفت: امسال مکانیزه کردن ۵0 درصد فرایندهای این نهاد 
هدف گذاری شده است که تا ۶۵ درصد نیز قابل افزایش 
است. محسن رنجبر عصر دوشنبه در یک صد و دهمین 
جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم، فعال سازی کارت 
شهرداری  این  مهم  اولویت های  ازجمله  را  شهروندی 
دانست و افزود: ارائه ۷0 خدمت توسط کارت شهروندی 
در سال 9۸ و ۸۵ خدمت توسط این کارت برای سال آینده 
برنامه ریزی شده است. وی، تحقق شهر هوشمند را در گرو 
حمایت، مشارکت و استقبال مردم برشمرد و گفت: با توجه 
به اینکه بیش از یک ماه است زیرساخت های شهر هوشمند 

در شهرداری منطقه پنج ایجادشده و بسیاری از خدمات 
از این سامانه  ارائه شده ولی تاکنون  به صورت الکترونیک 
استقبالی نشده است. وی ادامه داد: در مدت یک ماه از 
راه اندازی زیرساخت شهر هوشمند در منطقه پنج، 1۶1 مورد 
درخواست در شهرداری این منطقه ثبت شده که هیچ یک از 
این درخواست ها، از طریق این سامانه انجام نشده است. وی 
با اشاره به راه اندازی سامانه های شهر هوشمند قم گفت: در 
افق بلندمدت »قم 1400« توسعه شهر خلاق و هوشمند 
هدف گذرای شده است. رنجبر با اشاره به عملکرد شهرداری 
توسعه  افزود:  ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  حوزه  در  قم 
زیرساخت های سخت افزاری و نرم افزاری فناوری ارتباطات و 

اطلاعات و همچنین توسعه خدمات الکترونیکی شهرداری 
ازجمله اولویت های این نهاد در برنامه افق 1400 است. 
وی ادامه داد: از ۸۵0 طرح تعریف شده شهرداری در سال 
جاری، 12 طرح بااعتبار 120 میلیارد ریال در حوزه فناوری 
ارتباطات و اطلاعات است. وی بابیان اینکه زیرساخت های 
تحقق شهر هوشمند در این شهر ایجادشده است، اظهار 
داشت: در سال 9۷، ارائه 1۵ خدمت به صورت الکترونیک 
هدف گذاری که به دلیل تکمیل نشدن زیرساخت ها تنها 
تکمیل  با  و  شد  محقق  الکترونیکی  به صورت  خدمت   2
زیرساخت ها، هم اکنون 1۷ خدمت در سال جاری به صورت 

الکترونیک ارائه می شود.

معاون شهردار قم:

۵۰ درصد فرایندهای شهرداری قم مکانیزه می شود

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره 
به اجرای طرح »همیار تولید ملی« در سطح مدارس استان 
گفت: این طرح آزمایشی سال گذشته در 1۶ مدرسه بین 
۸ هزار دانش آموز انجام شد.  محمود سیجانی ظهر دیروز در 
جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید که در سالن جلسات 
امام جواد)ع( استانداری برگزار شد، با اشاره به افتتاح 19 واحد 
صنعتی استان در هفته دولت اظهار داشت: این واحدها با 
اعتباری بالغ بر 2۵0 میلیارد تومان با حضور مسئولان کشوری 
و استانی افتتاح و به بهره برداری رسید. رئیس سازمان صنعت، 
قطعه  برای  موجود  دغدغه های  قم  استان  تجارت  و  معدن 
سازان را مورداشاره قرارداد و گفت: با پیگیری های انجام گرفته 
بخشی از مطالبات آن ها پرداخت و بخشی هم منجر به تأمین 
نقدینگی این واحدها شد. وی  تهاتر مطالبات بخش خصوصی 

از بخش دولتی را مورداشاره قرار داد و گفت: انجام این کار 
فرصتی است که ایجادشده و با انجام آن واحدهای تولیدی 
می توانند مطالبات خود را بگیرند. سیجانی با اشاره به اجرای 
طرح همیار تولید ملی در سطح مدارس استان اظهار داشت: 
این طرح را با همکاری اداره کل آموزش وپرورش استان شروع 
کرده ایم، تاکنون چنین طرحی در کشور انجام نشده و این 
طرح برای اولین بار در استان قم به صورت آزمایشی انجام شد. 
وی با بیان اینکه هدف اصلی دانش آموزانی بودند که حامی 
استفاده از کالای داخلی شوند و محصولات داخلی را ترویج 
کنند، ادامه داد: طرح آزمایشی سال گذشته در 1۶ مدرسه 
رئیس سازمان صنعت،  انجام شد.   دانش آموز  هزار  بین ۸ 
معدن و تجارت استان قم تأکید کرد: سازمان های فرهنگی یا 
کار زیادی در خصوص مصرف کالای داخلی انجام نداده اند 

و یا به صورت جزیره ای کارکرده اند که منجر به این شده که 
ارائه پیشنهاد هایی در راستای  با  را نگیریم. وی  نتیجه لازم 
اجرای هرچه بهتر این طرح گفت:اختصاص بودجه، دوره 
آموزشی ضمن خدمت فرهنگیان در طول سال 9۸ و داشتن 
الزامی برای پیوستن دانشگاه فرهنگیان به این طرح ازجمله 
پیشنهاد اتی هستند که در صورت انجام می توان به گسترش 
طرح همیار ملی کمک کرد. رئیس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان قم با تأکید بر اینکه اصل فرهنگ مصرف کالای 
داخلی باید از دانش آموزان دوره ابتدایی شروع شود، افزود: 
110 پوستر تبیینی و ۳0 کلیپ در این زمینه تولید کرده ایم 
همچنین مستنداتی از سرگذشت برخی کشورها تهیه کرده ایم 
زیرا درصورتی که اصلاح فرهنگ می توان امید به نهادینه کردن 

فرهنگ استفاده از کالای داخلی داشت.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

طرح »همیار تولید ملی« در سطح مدارس استان قم اجرا می شود 

از ابتدای تابستان امسال، میزان کلاهبرداری های مربوط به فیشینگ )اخذ اطلاعات کارت بانکی از طریق سایت های جعلی و 
خالی کردن حساب( رشد زیادی داشته بطوری که یک چهارم فیشینگ یک سال گذشته در تیر ماه امسال رخ داده است.


